
Kahovostna letina, 
prenizke nvozne dajatve 

V Kmeti jskem kombinatu Ptuj bodo letos količinsko pridelali 
približno toliko jabolk kot lani. Pridelek bo kl jub suši dober za-
radi tega, ker je začelo roditi nekaj novih sadovnjakov, sicer bi 
bil precej manjši. So pa v Kombinatu zelo zadovoljni tudi s ka-
kovost jo jabolk. Že tretjič zapored so izpolnili pogoje integrira-
ne pridelave sadja, kar pomeni bistveno manjšo uporabo strupe-
nih zaščitnih sredstev. Zaboji jabolk iz njihovih sadovnjakov 
bodo tako letos označeni s siničko, kar pomeni zagotovilo, d a j e 
sadje v njih res zdravo. 

Nezadovoljni pa so v Kombinatu z vladno politiko, ki ja na 
uvoz sadja določila samo 15-odstotne dajatve. Jabolka iz uvoza 
so tako na voljo po ceni, ki pokriva komaj dve tretjini proizvod-
ne cene. Seveda države izvoznice dajejo pridelovalcem izvozne 
vzpodbude tudi do 60 odstotkov, zato so tako nizke cene razum-
ljive. Sindikat Kmetijskega kombinata je poslal slovenski vladi 
protest in nestrinjanje s takšno uvozno politiko. Protest se na-
naša tudi na zavlačevanje pri dokončnem izplačilu denarja za 
letošnji pridelek pšenice, kar otežuje redno izplačilo osebnih 
dohodkov. • jB OBIRANJE JABOLK V SADOVNJAKIH KK PTUJ. FOTO: M. OZMEC 

Med 1.700 razstavljalci tudi ptujski oi)Ptnii(i in podjetnilii 

Od. 10. do 18. septembra je v 
Celju odprt 26. mednarodni obrtni 
sejem, največja sejemska priredi-
tev pri nas. Na 55 tisoč kvadratnih 
metrih razstavlja 1700 razstavljal-
cev. Sejem je v petek odprl pred-
sednik slovenske vlade dr. Janez 
Drnovšek, naslednje dni pa ga je 
obiskovalo na desettisoče obisko-
valcev. Na sejmu je res kaj videti, 
pogled na razstavljene izdelke slo-
venskih obrtnikov pa nam daje 
prijeten občutek, da smo z eno no-
go že del razvitega sveta. Tudi vi 
si ga lahko še ogledate do 
vključno sobote. 

Na sejmu razstavljajo tudi številni 
ptujski obrtniki in podjetniki. V ok-
viru Obrtne zbornice jih razstavlja 
16, precej se jih predstavlja s skupni-

mi proizvodi v okviru OZ Panora-
ma, na obširnem sejemskem pro-
storu pa je tu in tam videti še kako 
stojnico ptujskega obrtnika. Že 
prvi dan sejma se je v paviljonu 
ptujske Obrtne zbornice oglašalo 
veliko ljudi, kar kaže, da so izdel-
ki obrtnikov zanimivi in razsta-
vljanje na sejmu bo za marsikoga 
poslovno uspešno. Prostor ptuj-
skih obrtnikov najdete v hali A. 

Slovenski premier dr. Janez 
Drnovšek je v otvoritvenem govo-
ru poudaril pomen malega gospo-
darstva in posebej zasebnega pod-
jetništva za gospodarsko preobraz-
bo države — tako preobrazbo, ki 
bo zagotavljala stabilne gospodar-
ske razmere in nizko inflacijo. To 

si je vlada začrtala kot enega svo-
jih največjih ciljev in uspehov. 

Predsednik Drnovšek je del svoje-
ga celjskega nastopa izkoristil tudi v 
politične namene, ko je poudaril, da 
je za vlado pomembna sedanjost in 
prihodnost, ne pa ukvarjanje z duho-
vi preteklosti. S političnimi delitva-
mi in krizami nikakor ne bomo rešili 
sedanjih nakopičenih težav. Vlada 
in vladna koalicija sta bili oblikova-
ni predvsem na skupnem gospodar-
skem projektu, ki ga namerava vla-
da tudi uresničiti, in to z nadaljevan-
jem liberalne gospodarske politike. 
Z urejenim gospodarstvom bomo 
dosegli tudi politično trdnost in do-
kazali svetu, da lahko računa na nas 
kot resne partnerje. Drnovšek je 

opozoni tudi na pozive, ki pnnajajo 
z leve in desne, da naj s trdo roko 
poseže v politične prepire in jih pre-
preči. Vladna ekipa pa se ne name-
rava ukvarjati z ideologijo, zazrta je 
v konkretne ukrepe, ki mnogokrat 
niso prijetni in popularni, dolgo-
ročno pa nas vodijo v trdno državo s 
trdnim gospodarstvom. 

Sicer pa je Miha Grah, predsed-
nik Obrtne zbornice Slovenije, že 
pred tem predsedniku sporočil 
podporo slovenskih obrtnikov se-
danji vladi in njeni politiki. 

Po ogledu sejma se je dr. Drnov-
šek skupaj z ministrom za gospodar-
ske dejavnosti dr. Maksom Tajni-
karjem sestal z obrtniki na daljšem 
pogovoru. "Pohvaliti moram dobro 
pripravljen sejem," je poudaril. "La-
ni sem vam zagotovil, da vlada pod-

pira razvoj obrti. To vam danes po-
novno zagotavljam." Dr. Maks Taj-
nikar je povedal, da je vlada ure-
sničila kar 90 odstotkov zahtev, ki 
so jih postavili slovenski obrtniki; 
tisto, kar še ni uresničeno, pač pre-
sega njene možnosti. Glede velikega 
problema zamudnih obresti je vlada 
prišla do konca in odlog plačila je 
največ, kar je mogla ponuditi. 

Obrtniki so v pogovoru opozorili 
na težave, s katerimi se srečujejo 
predvsem tisti, ki začenjajo dejav-
nost na novo. Gre za gore potrdil, ki 
so potrebna za dotok svežega kapi-
tala. Opozorili so tudi na še vedno 
visoke obresti, Drnovšek pa je glede 
tega menil, da je to posledica tega, 
da bančna konkurenca še ni zažive-

la, vlada pa si prizadeva tudi na tem 
področju. Problem obrti je, po bese-
dah obrtnikov samih, tudi siva eko-
nomija in črno zaposlovanje delov-
ne sile v obrti in podjetništvu. 

Jn 

Dr. Janez Drnovšek: "Obrt in podjetništvo sta pomembna za preobraz-
bo slovenskega gospodarstva." 

Razstavni prostor Obrtne zbornice Ptuj... 

... in Obrtne zadruge Panorama. 

Tolar regresa za koruzno silBŽo 
Do 13. septembra so v krajevnih skupnostih oškodovanci 
lahko prijavili škodo po letošnji suši, do 15. septembra pa 
so morale krajevne komisije podatke posredovati sekreta-
riatu za kmetijstvo, kjer jih bodo računalniško obdelali 
in poslali republiškemu ministrstvu za kmetijstvo. 

V ptujski občini so medtem 
že tekle razne oblike pomoči 
kmetijstvu, najprej v obliki 50-
odstotnega regresiranja nakupa 
semena za setev krmnih rastlin 
in 10-odstotnega regresiranja 
koruzne silaže. Ta sredstva je 
kot premostitvena zagotovila 
občina Ptuj. Glede na obljublje-
na sredstva, ki jih je kot pomoč 
kmetijstvu napovedala sloven-
ska vlada, pa so regres za nakup 
silažne koruze zvišali na tolar 
za kilogram. Do pomoči so 
upravičeni tisti, ki so utrpeli 
nad 30-odstotno škodo, kmetije 
z več kot 50-odstotno škodo pa 
bodo deležne še dodatne po-
moči. Vsi ukrepi bodo znani, ko 

bodo podatki o letošnji škodi v 
kmetijstvu dokončni, torej v na-
slednjih dneh. Kot smo izvedeli 
pa je država v blagovnih rezer-
vah že zagotovila krmna žita iz 
uvoza; kot lani bodo na voljo 
koruza, ječmen ali druga krmna 
žita po ugodnih cenah. Tudi le-
tošnja pomoč bo torej v največji 
meri namenjena ohranitvi sta-
leža živine na kmetijah, saj je 
prav izpad krme zaradi suše na-
jobčutnejši. JB 

R e n t - a e a r 

MONACO 
® 062 /796 -040 NONSTOP 



2 — DOMA IN PO SVETU 16. SEPTEMBER 1993 — TEDNIK 

Prepoceni sladkor na račun zdravja? 
ONESNAŽENO OKOLJE ( ) ( ;R0ŽA ČLOVEKA. • POGINULE RACE — ZNAMENJE, DA JE V NARAVI NEKAJ NAROBE • EKONOMSKE 
RAZMERE NE MOREJO BITI IZGOVOR, DA BI PROBLEM POMETLI POD PREPRO(;() 

Ormoško in širšo javnost je 28. 
avgusta razburila vest o poginu 
divjih rac v lagunah tovarne slad-
korja. Mnenj o problematiki je ve-
liko. Svoje so povedali inšpektor-
ji, predstavniki občinske vlade, to-
varne sladkorja, lovci in ekološko 
gibanje Zelenih Ormoža. 

"Pogin divjih rac oziroma pro-
blematika na območju lagun to-
varne sladkorja Ormož je zame 
strokovni problem, nato upravni, 
in če ne bo rešen kot upravno-
strokovni, bo nastal še politični. 
V vsakem primeru pa je to eko-
loški problem, ki ga morata rešiti 
stroka in uprava. Ugotovimo lah-
ko le to, kar je bilo povedano na 
sestanku, ki ga je sklicala me-
dobčinska inšpekcijska služba, da 
od 1991. leta — od zadnjega 
večjega pogina rac na tem ob-
močju — ni bilo storjeno nič na 
nobeni strani, ki so bile zavezane 
za konkretne naloge," je povedal 
Vili Trofenik, predsednik or-
moškega izvršnega sveta 

K A J M E N I J O 
I N Š P E K C I J S K E S L U Ž B E 

"Ne gre samo za problem or-
moških lagun, temveč vseh sto-
ječih voda, kjer je ogromna ko-
ličina organskega odpada. V po-
letnih mesecih, ko pride do inten-
zivnega razpadanja teh snovi, se v 
vodi porabi ves kisik in ustvarijo 
se, kot strokovno pravimo, anae-
robni pogoji. Ena od bakterij, Clo-
stridium botulinum, ima v takih 
razmerah odlične možnosti za svo-
jo rast. Ob njenem razmnoževanju 
se sprošča strup botulinum in z 
vodo in muljem pride v vodne 
živali. Posebej so izpostavljene 
vodne race, ki mulj precejajo in iz 
njega pobirajo drobnoživke. 

Zaradi izredno visokih tempera-
tur v letošnjem juliju in avgustu je 
prišlo do takšnega pojava v lagu-
nah ormoške tovarne sladkorja. 
Lovska družina Ormož, je po po-
datkih, ki jih je posredovala hi-
giensko-veterinarski službi občine 
Ormož, naštela 138 poginulih rac. 
Pogin je trajal približno teden dni. 
Potem ko se je toksin v vodi raz-
krojil, ni bilo več opaziti, da bi ra-
ce še poginjale," smo izvedeli od 
veterinarskega inšpektorja ob-
čine Ormož, dipl. veterinarja 
Alojza Soka. V pretežni meri so 
poginile odrasle, starejše race, ki 
se pri iskanju hrane potapljajo 
globlje v mulj. 

Dr, Ciril Korpar iz Zavoda za 
zdravstveno varstvo Maribor — 
higiensko-epidemiološkega od-
delka v Ptuju je povedal, da se je 
zastrupitev in pogin rac v lagunah 
ormoške sladkorke prvič uradno 
pojavil v letu 1991, v času agresi-
je na Slovenijo. Strokovnjaki so 
kasneje ugotovili, da takrat ni šlo 
za uporabo bojnega strupa, ampak 
je vzrok v lagunah tovarne slad-
korja, kamor se po pranju pese iz-
ceja voda. 

"Če lagune ne bi bile vodotesne, 
bi bila možnost prehajanja strupa 
v podtalnico in s tem tudi v pitno 
vodo najbližjih studencev v vaseh 
Frankovci in Loperšice. Tam smo 
vzeli vzorce vode in trenutno ti ne 
kažejo nobene oporečnosti, kar se 
tiče kemije; nimamo pa še mikro-
bioloških izvidov, ki pa v tem pri-
meru niso toliko pomembni kot 
kemijske analize. Diagnoza botu-
lizma je klinična; to se pravi, da 
na osnovi znakov in simptomov 
lahko ugotovimo zastrupitve peri-
fernega živčnega sistema, in ker je 
prenos dražljajev nemogoč, pride 
do zadušitve. Do tega ne sme priti, 

malno visokih temperatur, smo se 
odločili, da z nekaterimi zemel-
jskimi deli v letošnjem letu očisti-
mo odpadno vodo v tretji in četrti 
laguni, medtem ko bomo prvo in 
drugo, v katerih so poginile race, 
očistili ter prihodnje leto odstra-
nili prepereli les. V lagunah smo 
puščali podrast predvsem zaradi 
Želje ornitologov in ker je to 
ugodno vplivalo na bivanje ptic. 
Sožitje z naravo jih je do sedaj 
našlo že okoli 250 vrst. Težave so 
s tremi ali štirimi vrstami, ki se-
gajo v mulj in od tam pobirajo 
neugodno hrano, ki povzroča 
obolelost, vse druge pa živijo nor-
malno. Seveda pa moramo v to-
varni poskrbeti, da v naravi ne bo 
prihajalo do problemov, zato bo-
mo lagune očistili in jih vzdrževa-
li. Vsekakor smo začeli ukrepati 
takoj in že sedaj pripravljamo 
vse, da v letu 1994 ne pride do 
ponovnih težav." 

Z A L O V C E J E T O 
N A R A V N A K A T A S T R O F A 

Lovci LD Ormož so ogorčeni, 
ker so od Tovarne sladkorja preje-
li pisanje, v katerem jim spo-
ročajo, da nimajo dostopa do la-
gun oziroma lahko gredo tja samo 
v spremstvu nekoga izmed zapo-
slenih v tovarni. 

"Pogin je za nas naravna kata-
strofa. Odškodnine za poginule ra-
ce nismo zahtevali, kljub temu da 
so poginjale še druge živali. Vso 
svinjarijo smo lovci počistili. Za 
to delo smo bili dobri, sedaj pa se 
nam, ker smo odkrili pogin, pre-
pove dostop v lagune. 

Čistilna naprava po moje poleti 
ni delala, v pogon so jo spravili 
šele takrat, ko je prišla televizija. 
Še vedno sem za sodelovanje, ne 
pa da smo sedaj lovci glavni kriv-
ci vsega. Menim, da bi pri nadzo-
ru življenja v lagunah morale ime-
ti večjo vlogo inšpekcijske službe. 

Ko so lansko leto ob prav tako 
visokih temperaturah zraka vodo v 

lagunah hladili, do pogina ni 
prišlo oziroma je bil manjši. Letos 
pa ni bilo na tem področju nareje-
nega nič ali pa skoraj nič. Čutim, 
da del krivde nosimo lovci sami, 
ker nismo javnosti o problematiki 
obvestili že veliko prej," je bil 
ogorčen predsednik LD Ormož 
Stanko Frangež. 

Dr. Ciril Korpar: "Clostri-
dium botulinum je bacil, ki 
ga najdemo povsod v zemlji 
ter tudi v prebavnem traktu 
nekaterih živali in je strogo 
anaeroben, to se pravi, da 
Živi v okolju, kjer ni kisika, 
možen pa je njegov razvoj v 
vegetativni obliki. Te pogo-
je navadno ustvari človek s 
svojo dejavnostjo. Do za-
strupitve lahko pride pri 
predelavi mesa v klobase, 
znane so zastrupitve s kon-
zervami, lahko pa je tudi v 
konsezvirani hrani rastlin-
skega izvora." 

Veterinarski inšpektor Alojz 
Sok je povedal, da se podobni 
pojavi dogaja jo tudi v Pomurju , 
na Mariborskem jezeru in še 
kje . Celo v Kaliforniji j e ob ve-
liki poplavi pred več kot dvajse-
timi leti poginlo več deset tisoč 
rac, ker je prišlo do sprememb 
temperature vode. Sicer pa me-
ni, da bi bili lahko lovci stanje 
zaradi izredno visokih tempera-
tur zraka in vode v letošnjem 
poletju predvideli in s kakšnimi 
plašilnimi sredstvi race iz lagun 
pregnali . 

V O R M O Ž U Š E D R U G I 
E K O L O Š K I P R O B L E M I 

"Ekonomske razmere ne morejo 
biti izgovor, da bi ta problem po-
meti i pod preprogo samo zato, da 
bi imela Slovenija prepoceni ali 
podcenjen sladkor. Tega ne bomo 
delali na račun zdravja državlja-
nov z območja ormoške občine, še 
posebej tistih, ki živijo v bližini in 
so deležni vseh negativnih učin-
kov tovarne. Ne gre za nobeno za-
tožno klop za eno tovarno, ker v 
Ormožu tudi ne bomo delali pre-
poceni opeke, dokler država ne 
uredi, kar je v njeni pristojnosti, 
ne pa da se samo izgovarja, da za-
radi neugodnih gospodarskih raz-
mer ne more rešiti ekoloških pro-
blemov. Ob omenjenih kritičnih 
problemih so še drugi in nikakor 
ne moremo pristati, da se mora v 
Ormožu delovna sila poceni raz-
prodajati za kakršnokoli vrsto teh-
nologije, ne glede na pozitivne ali 
negativne učinke," je dodal pred-
sednik ormoške občinske vlade. 

Besedilo in posnetki: 
Vida Topolovec 

V prvi in drugi laguni je veliko suhega lesa, ki povzroča prekomerno gnitje 

zato je potrebno pravočasno ukre-
pati," je dodal dr. Ciril Korpar. 

Kakšna pa je usoda živalskega 
sveta, ki prebiva v lagunah tovarne 
sladkorja? "Rešitev bi bila, da bi v 
poletnih mesecih dočrpavali vodo v 
lagune (predstavniki tovarne slad-
korja so zatrjevali, da so to delali). 
S tem bi povečali količino vode in 
tako preprečili čezmerno segrevan-
je. Obenem mora tovarna redno 
čistiti odpadne vode. To pomeni, da 
iz vode, preden pride v lagune, od-
stranijo organsko maso v čim večji 
možni meri," je povedal veterinar-
ski inšpektor Alojz Sok. 

O tej problematiki so se pogo-
varjali na skupnem sestanku pred-
stavniki zdravstvenega zavoda iz 
Maribora, republiški vodnogospo-
darski inšpektor, medobčinske 
inšpekcijske službe, predstavoiki 
občinskega izvršnega sveta, tovar-
ne sladkorja in lovci. Sklenili so, 
da je potrebno narediti vse, da se 
zmanjša vsebnost toksina v lagu-
nah, pogoji pa so redno obratovan-
je čistilne naprave, po potrebi 
dočrpavanje sveže vode iz Drave, 
redni nadzor divjadi v lagunah, 
predvsem pa večja prisotnost 
inšpekcijskih služb. 

Dr. Ciril Korpar meni, d a j e po-
trebno v prvi vrsti delovati pre-
ventivno: "Najprej moramo zago-
toviti vodotesnost lagun. Za ljudi 
v njihovi neposredni bližini bi bilo 
najvarnejše, da se preskrbijo s pit-
no vodo iz vodovoda. Vsi ukrepi 
morajo biti stalni, ne moremo si 
privoščiti, da bi jih izvajali nekaj 
časa, potem pa spet ne, in kar je še 
posebej pomembno, biti morajo 
takojšnji. Takšen program ukre-
pov je bil predložen že pred do-
brim letom in ni nobene ovire, da 
ga ne bi izvajali." 

L A G U N E U R E J A J O 

Lagune tovarne sladkorja obse-
gajo nekaj nad 40 hektarjev 
površin, ležijo vzhodno od tovarne 
blizu Drave in skoraj tik za 
hrvaško mejo. Dve sta zemeljski, 
štiri vodne. V zemeljski v tovarni 
deponirajo vodo, s katero izpirajo 
peso. Voda se sčisti, mehanski 
delci se usedejo, vodo pa potem 
prečrpavajo v štiri vodne lagune 
tako, da je v vsaki naslednji voda 
čistejša; iz četrte, kjer je voda 
najčistejša, jo kasneje izpuščajo v 
Dravo. V tretji in četrti laguni ra-
ste na gladini vodna leča, kar po-
meni, da je voda povsem čista in 
sposobna za življenje, medtem ko 
je v prvi in drugi veliko suhega 
drevja, ki ga bodo morali odstrani-
ti, saj po vsej verjetnosti povzroča 
v sušnih mesecih veliko dodatne-
ga gnitja in porabe kisika. 

Kaj so ob poginu rac naredili v 
tovarni sladkorja? Franci Polič, 
vodja splošnega sektorja, je pove-
dal: "Čeprav je ta problem znan 
in prihaja do njega zaradi nenor- Ob našem obisku je Čistilna naprava delala 

Po ceveh odhaja iz tovarne odpadna voda, v kateri perejo peso 

Bo Rado Snežič dobil tožbo tudi 
na dpugostopenlskem sodišču 

Zaradi protestov občanov Zla-
toličja j e moral Rado Snežič za-
preti livarno v Slovenji vasi, 
zgrajeno na osnovi dokumenta-
cije, ki mu jo je izdala ptujska 
občina. Krajani Zlatoličja so ta-
krat izposlovali obnovo postop-
ka za dodeli tev potrebne doku-
mentaci je , saj si ptujska občina 
ni pravočasno zagotovila sogla-
sja tudi prvih sosedov iz mari-
borske občine. 

P t u j s k a občina j e po t em 
us tav i la p o n o v n o p r idob ivan je 

d o k u m e n t a c i j e , Rado Snež ič 
pa j o j e tožil , sa j j e v izgrad-
n jo l ivarne vložil mi l i jon 
nemških mark . Od p tu j ske 
obč ine zahteva za vsak izgu-
b l jen de lovni dan od dneva 
t ehn ičnega preg leda 2 .000 
nemšk ih mark . Na prvosto-
p e n j s k e m sodišču j e tožbo do-
bil, s p tu j sko obč ino , ki se j e 
na r azsodbo pr i toži la , pa zdaj 
čaka , kako bo od loč i lo d rugo-
s t o p e n j s k o sodišče . NaV 

TEDNIK 
^mm.., . . . ^liiMiiiiiiiiiiriiimMmMiH^^ 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne-
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo dani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, Vida 
Topolovec, Nataša Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan, telefon 776 335. 
PROPAGANDA: Oliver Težak, telefon 776-207. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev • za tujino 6.240 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije šte-
vilka 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek in-
formativnega značaja iz 13. točke tarifne številka 3, za katerega 
se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5%. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor 

Zanimanje za pi*ogi*ame pi*ippave na zaposlitev 
Konec jul i ja je bilo v ptujski občini 5.953 brez-

poselnih, 411 več kot lani decembra. Po podatkih 
Republiškega zavoda za zaposlovanje — ob-
močne enote Maribor je največ, kar 2.650 brezpo-
selnih do 26 let starosti, tistih, ki iščejo prvo za-
poslitev, je 1.230, t isdh, ki so ostali brez zaposlit-
ve zaradi stečajev, 485 in presežnih delavcev 972. 

Zavod za zaposlovanje je za brezposelne orga-
niziral kar nekaj oblik izobraževanja z namenom, 
da bi imeli večje možnosti dobiti zaposlitev. 
iVčaje za računalništvo, tuje jezike ali za ekono-
mijo in administracijo, gostinstvo in kmetijstvo j e 
v ptujski občini v prvi polovici leta obiskovalo 
220 brezposelnih, za javna dela in v drugih izo-

braževalnih oblikah se jih je usposabljalo 211, 
motivacijsko-informativne seminarje za podjet-
ništvo in strokovna svetovanja pa je do konca ju-
lija obiskovalo 91 brezposelnih. 

V prvih šestih mesecih letošnjega leta j e bilo v 
ptujski občini v javna dela vključenih 154 brez-
poselnih, v pripravništvo, ki ga subvencionira Za-
vod za zaposlovanje, pa je bilo vključenih v istem 
obdobju 184 mladih. 

V juli ju je prejelo v ptujski občini denarno na-
domesti lo 1.000, denarno pomoč 1.182 upra-
vičencev, denarna pomoč v enkratnem znesku pa 
j e bila v prvem polletju letošnjega leta izplačana 
15 upravičencem. 

HRVAŠKA: Konec minulega 
tedna so srbske sile povečale 
nepetost v hrvaški prestolnici, v 
Karlovcu, Jastrebarskem in Sa-
moboru, ki je od slovenske me-
je oddaljen le 5 kilometrov 
zračne razdalje. Najbol j za-
krbljujoč je bil izstrelek rakete 
Luna vrste zemlja zemlja z oko-
li 500 kilogrami eksploziva, ki 
je v soboto zvečer padel na na-
selje Lučko, kjer je vojašnica 
hrvaške vojske. Sedem oseb je 
bilo težje in štiri lažje poškodo-
vane. Srbi razlagajo napade na 
zagrebško okolico in Karlovac 
kot uresničitev grožnje z ute-
meljitvijo, da bodo takoj izvedli 
povračilne ukrepe, če bi Hrvatje 
skušali z vojaškimi akcijami po-
sredovati na varnostnih ob-
močjih, ki jih nadzoruje jo mi-
rovne sile Združenih narodov. 
Zaradi vse hujših spopadov so 
te dni razglasili splošno nevar-
nost v Samoborju in Jastrebar-
skem, v hrvaški prestolnici pa 
se za to niso odločili. Srbske si-
le naj bi prodrle že 50 kilome-
trov južno in zahodno od Zagre-
ba. Največjo škodo so utrpeli v 
Karlovcu. Tja so srbske sile iz-
trelile 300 težkih izstrelkov in 
pri tem ranile osem ljudi. 

Srbski viri navajajo, da je 
hrvaška stran z letalstvom bom-
bardirala civilne cilje na ob-
močju Banije in Korduna. Pri 
tem naj bi uporabile dva miga 
in kmetijski letali. V Kninski 
krajini pa je označena zračna 
nevarnost. 

— • — 

BOSNA IN HERCEGOVI-
NA: Borba za njene posamezne 
dele se je še razmahnila, potem 
ko Izetbegovič ni pristal na 
kompromis o delitvi države. Zu-
nanji ministri članic Evropske 
skupnosti so tako zahtevali, naj 
se ženevska pogajanja nadalju-
je jo, zaradi napetih razmer v 
Mostarju pa so predlagali , da bi 
ta prešel pod upravo Evropske 
skupnosti. Nekateri optimisti 
napovedujejo, da se bodo 
ženevska pogajanja obnovila v 
tednu dni, do konca septembra 
pa naj bi bil mirovni sporazum 
že podpisan. Po podpisu j e 
Evropska skupnost pripravljena 
postaviti na noge Mostar, 
Nemčija pa lahko zagotovi ad-
ministratorja Evropske skupno-
sti za upravo v Mostar ju . Ven-
dar je bilo tudi na tej konferenci 
slišati, da Musl imanov kot 
najšibkejše strani ne kaže silid 
v podpis sporazuma, temveč po-
skušati kar se da upoštevati zah-
teve in pogoje predsednika Ali je 
Izetbegoviča. Ta j e minule dni 
potoval po svetu. Bil j e v ZDA, 
v Savdski Arabiji , kjer se j e se-
stal z generalnim sekretarjem 
Organizacije is lamske konferen-
ce, in nato odpotoval še v Iran. 

— • — 

BLIŽNJI VZHOD: Vodja Pa-
lestinske osvobodilne organizaci-
je Jaser Arafat je z Izraelom pod-
pisal sporazum o Gazi in Jerihu. 
Čeprav so temu nasprotovale šte-
vilne organizacije iz arabskega 
sveta, pa je Arafat izjavil, da se s 
sporazumom o avtonomiji v Gazi 
in Jerihu ni odpovedal niti enemu 
dolgoročnemu cilju boja. Končni 
cilj pogajanj z Izraelom je pale-
stinska država, ki naj bi zajemala 
ves zahodni breg. Gazo in seveda 
vzhodni Jeruzalem. Komentatorji 
se na veliko vprašujejo, zakaj se 
je Arafat šele sedaj lotil pogajanj 
z Izraelom, ko pa je pred petnaj-
sdmi leti ostro obsojal campda-
vidske sporazume, ki se jih je ta-
krat na svojo roko lotil Egipt. 
Arafat odgovatja, da drugi arab-
ski predstavniki ne razumejo Pa-
lestincev, saj imajo vsi ti svoje 
države, oni pa živijo na zasede-
nem ozemlju in izraleski državi 
plačujejo 28 različnih davkov. 
Cilj zdajšnjega sporazuma je vsaj 
malo sprosdu izraelski pritisk, ki 
traja vse od leta 1967. Svoje poli-
tične nasprotnike pa namerava 
pomiriti z dolgotrajnimi pogovori 

in strpnostjo. 

— • — 

GRUZIJA: Gruzinski pred-
sednik Eduard Ševardnadze j e 
razglasil izredno stanje in raz-
pustil gruzinski parlament, ki je 
bil izvoljen oktobra lani. Uved-
bo izrednega stanja je utemelji l 
z nedavnim državnim udarom, 
vojno v avtonomni Južni Osetij i 
in v Abhazij i ter z uporom 
privržencev nekdanjega pred-
sednika Gamsahurdi je v zahod-
ni Gruziji . Pripravila:DLŽ 
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Bukovci v znamenju 
gasilskih tekmovanj 
Minuli teden je v ptujski ubčini minil v znamenju gasil-
skih tekmovanj. V odlični organizaciji ^asilske^a društva 
Hukovci je v soboto, 4., in nedeljo, 5. septembra, potekalo 
občinsko gasilsko tekmovanje, ki so se ga udeležili pred-
stavniki skoraj vseh 63 društev z območja občine Ptuj. 

Najbolje uvrščeni v posamez-
nih kategorijah pa so se lahko 
udeležili regijskega tekmovanja, 
ki je potekalo v nedeljo, 12. 
septembra, prav tako v Bukov-
cih. Udeležilo se ga je kar 78 
gasilskih desetin, skupaj več 
kot 800 gasilcev in njihovih sta-
rešin iz občinskih gasilskih 
zvez Slovenska Bistrica, Or-
mož, Lenart in Ptuj. 

Med pionirkami (sodelovalo je 
8 ekip) so bile najboljše De-
strničanke pred Bukovci in Spu-
hljo. Med 11 pionirskimi deseti-
nami se je najbolje odrezala 
Zgornja Polskava pred Makolami 
lil opiomico. Pri mladinkah so 
med 9 desetinami bili najboljši 
Bukovci pred Gorišnico in 
Majšperkom. Pri mladincih je so-
delovalo 11 desetin; prvo mesto 
je dosegla Oplotnica, drugo Go-
rišnica, tretje pa Poljčane. Med 

članicami A je tekmovalo 9 de-
setin, naboljše so bile Hajdoše 
pred Destmikom in Gabmikom. 
Med 10 desetinami članov A se 
je najbolje odrezala Oplotnica 
pred Bišem in Bukovci I. Pri 
članicah B je tekmovalo le 5 de-
setin, najboljši pa so bili Za-
mušani pred Slovensko Bistrico 
in Žamenci. Med 6 desetinami 
članov B so bili prvi Sobetinci, 
druga Oplotnica, tretji pa Za-
mušani. Pomerilo se je tudi 9 
desetin veteranov, kjer so poka-
zali največ spretnosti in izurje-
nosti gasilci iz Oplotnice pred 
Gorišnico in Impolom. 

Sklepno prireditev s podelit-
vijo pokalov in priznanj sta obi-
skala tudi ptujski župan Vojteh 
Rajher ter predsednik izvršnega 
sveta in državni svetnik Branko 
Brumen. 

—OM 

V P T U J U Ž E 1 1 0 0 O B R T N I H D O V O L J E N J 

V prvih šestih mesecih so v ptujski občini izdali 140 novih 
obrtnih dovoljenj ali za 34,6 odstotka več kot v enakem obdobju le-
ta 1992. Ob koncu junija je bilo v ptujski občini že 1065 obrtnikov, 
31. avgusta jih je bilo 1090, v teh dneh pa bodo izdali že 1100. 
obrtno dovoljenje. Ptujski obrtniki v primerjavi z republiko tudi 
nadpovprečno zaposlujejo. V zasebnem sektorju ptujske občine je 
po najnovejših podatkih zaposlenih že okrog tri tisoč ljudi. 

K O N F E R E N C A P A N E V R O P S K E G A G I B A N J A V 
P T U J U 

Jutri se bo v Ptuju pričelo tridnevno srečanje Panevropskega gibanja 
za dežele in regije Alpe—Jadran, ki se ga bo udeležil tudi predsednik 
Kari von Hasburg-Lothringen. Na njem bodo govorili o prehodu v tržno 
demokracijo in Sloveniji danes ter o zgodovinskih koreninah sodobne 
obnove socialnega, kulturnega, gospodarskega in političnega delovanja 
Srednje Evrope. Med bivanjem Ptuju si bodo udeleženci konference 
ogledali tudi nekatere ptujske zanimivosti in se v nedeljo ob pol enajstih 
v cerkvi na Ptujski Gori udeležili slovesne latinske maše, ki jo bo vodil 
mariborski pomožni škof dr. Jože Smej. Slovensko Panevropsko gibanje 
vodi dr. France Bučar. 

V T E M T E D N U 1 6 T I S O Č O D L O Č B O D O H O D N I N I 

Vodja ptujske izpostave republiške uprave za javne prihodke Stani-
slav Zavec je povedal, da bodo v teh dneh občanom ptujske občine po-
slali še 16 tisoč odločb o dohodnini za leto 1992. S tem bodo dosegli 92-
odstotno realizacijo ali drugače povedano — odločbe bo imelo že 
34.746 občanov. Vseh doplačil je 13.229 in zna.šajo 107 milijonov tolar-
jev, vračil pa 10.693 ali nekaj več kot .sto milijonov. Odločb do višine 
300 tolarjev plačila oziroma vračila je kar 10.824. 

P R E M I J A Z A P R O S T O V O L J N O Z A V A R O V A N J E 
N E S P R E M E N J E N A 

Premija za prostovoljno zdravstveno zavarovanje se do konca leta ne 
bo spremenila in znaša 14.400 tolarjev ali 1200 tolarjev mesečno. 

3 9 4 P O G O D B O Z A P O S L I T V I P R I O B R T N I K I H 

Sekretariat za gospodarstvo občine Ptuj je v prvem polletju letos regi-
strial 394 pogodb o zaposlitvi pri obrtnikih in 171 dopolnil k tem pogod-
bam. Izdal pa je tudi 186 odločb po zakonu o podjetjih in zakonu o go-
spodarskih družbah. V 33 primerih je z nasveti pomagal bodočih obrtni-
kom in podjetnikom. Izdal je tudi 17 pisnih mnenj. 

M A G . T O N E R O P V P T U J U 

V organizaciji ptujskega Kluba menežerjev bo 23. septembra Ptuj obi-
skal državni sekretar mag. Tone Rop. Z gospodarstveniki in drugimi 
zainteresiranimi se bo pogovarjal o modelih lastninskega preoblikovanja 
podjetij. 

M O D A P O M L A D P O L E T J E ' 9 4 

22. septembra bodo v Ljubljani odprli 40. slovenski .sejem z medna-
rodno udeležbo, ki bo odprt do 25. septembra. Na njem bo svoje izdelke 
predstavilo 220 razstavljalcev, med njimi tudi Zaščita Kidričevo. 

B L A G O S L O V I T E V M A R I J I N E G A D O M A 
V organizaciji Škofijske Karitas Maribor so v torek blagoslovili Mari-

jin dom za ostarele v Ptuju v Aškerčevi ulici 14. Blagoslovil g a j e škof 
dr. Franc Kramberger. 

O D P R T J E N O V E G A O T R O Š K E G A O D D E L K A 

Obnova nekdanjega porodnega oddelka za potrebe otroškega je 
končana. V teh dneh naj bi opravili tudi tehnični prevzem, zatika pa se 
pri nakupu nemedicinske opreme. Dokler je ne bodo kupili, oddelka ne 
bodo mogli preseliti. Potrebovali bi trinajst milijonov tolarjev. 

Pripravila: MG 

Razstava živine, 
otvopRev novih hievov 

Obdravski zavod za veterinar-
stvo in živinorejo pripravlja s so-
organizatorji območno razstavo 
živine. Ta bo v petek, 17. septem-
bra,na ptujskem sejmišču ob Or-
moški cesti. Za obiskovalce bo 
razstava odpila od 11. ure. 

Osemenjevalna služba v Ptuju 
slavi letos 40-letnico. To je za 
Zavod pomembna obletnica, saj 
je reprodukcija domačih živali 
ena njegovih najpomembnejših 
dejavnosti. Z osemenjevanjem 
je Zavod v štirih desetletjih 
opravil zelo pomembno vlogo 
tako pri zatiranju kužnih bolez-
ni pri govedu kot pri močnem 
rejskem vplivu na uvajanje sve-
tlolisastega goveda v .slovensko 
živinorejo. Prednosti svetlolisa-
stega goveda so v kombiniranih 
dobrih lastnostih tako v prireji 
mleka kot mesa. 

Na razstavi v Ptuju bodo živa-
li iz občin Ptuj, Lenart, Sloven-
ska Bistrica, Ormož, Radlje, 
Dravograd, Maribor, Rupše in 
Pesnica, torej z območja nepo-
srednega selekcijskega dela 
ptujskega Zavoda. Razstavljeno 
bo okoli 100 krav, 13 konj, ne-

kaj prašičev, koz in malih živa-
li. Vse skupaj bo zanimivo tudi 
za širok krog obiskovalcev, or-
ganizatorji še posebej vabijo 
šole. Prav je, da se mladi sezna-
nijo z dosežki naše živinoreje. 
Poleg osnovnega dela živinorej-
ske razstave bo poskrbljeno za 
prijetno počutje obiskovalcev, 
pa tudi za dobro voljo ob nasto-
pih ansambla Ptujskih 5. 

Ob 14. uri bo na dvorišču Ob-
dravskega zavoda na Ormoški 
cesti še otvoritev novih hlevov, 
pridobitve osemenjevalnega sre-
dišča. Gradnja hlevov je bila 
načrtovana že od leta 1988. 
Ptujski Zavod namreč proizvaja 
seme za osemenjevanje krav 
svetlolisastega pasme v vsej 
Sloveniji, to pa postavlja pred 
izvajalce strokovne zahteve, ki 
jih je bilo potrebno doslej mno-
gokrat izpolnjeval z improviza-
cijami. Odslej bo v Ptuju dovolj 
prostora za prihod mladih bi-
kov, za prostore karantene, 
skratka za ptujsko in slovensko 
živinorejsko stroko so novi hle-
vi pomembna pridobitev. 

JB 

Najvišji predstavnild minoritov 
oliislfali ptujslfo provinco 

Vse kaže, da je rekonstrukcija 
nekdanje minoritske cerkve v Ptu-
ju, kjer danes stoji pošta, vse bolj 
verjetna. O tem so se namreč med 
drugim pogovarjali tudi najvišji 
predstavniki minoritskega reda z 
vsega sveta z vrhovnim predstoj-
nikom minoritov patrom La Fran-
com Serrinijem na čelu ob obisku 
minoritske province v Ptuju minu-
li ponedeljek, 13. septembra. Pater 
Serrini si je s svojimi vrhovnimi 
svetovalci najprej ogledal minorit-

ski samostan v Ptuju, kjer se je 
pogovarjal s ptujskimi patri o 
življenju in delu minoritov. Zatem 
pa so visokim redovniškim go-
stom pripravili svečan sprejem tu-
di na ptujskem magistratu, kjer so 
se pogovarjali s ptujskim župa-
nom Vojtehom Rajherjem, držav-
nim svetnikom in predsednikom 
občinske vlade Brankom Brum-
nom ter občinsko ministrico za 
kulturo in izobraževanje Kristino 
Šamperl-Purg. —OM 

Najvišji predstavnild minoritsl<ega reda med sprejemom na ptujskem 
magistratu. Foto: Langerholc 

V Ptuju novembra Paracelsus v malem 
Na drugi seji projektnega sveta Ptuj — zdravo mesto., na kate-

ri je sodeloval tudi republiški koordinator projekta zdravih 
mest Slovenije dr. Igor Kranipač iz Maribora, so sprejeli več 

Sejem Paracelsus v malem bo v 
Miheličevi galeriji 4., 5. in 6. no-
vembra oziroma še v drugem no-
vembrskem tednu, da si ga bodo 
lahko ogledali tudi šolarji. Njegov 
osnovni namen je propagiranje 
zdravega načina življenja. Večina 
aktivnosti bo posvečenih vodi kot 
enemu od glavnih virov življenja. 
V času sejma bo v Ptuju tudi stro-
kovni del, ki ga pripravlja Mari-

bor. Predstavili bodo tudi knjižico 
Svetovne zdravstvene organizacije 
Dvajset korakov do zdravja. 

V kratkem bo organizacijski od-
bor, ki bo vodil vse aktivnosti pri 
pripravi in izvedbi sejma, predsta-
vil tudi promocijski znak, pod ka-
terim bodo potekale vse ptujske 
aktivnosti v okviru projekta zdra-
vo mesto. 

MG 

Govori se ... 
... DA Tednik javno in pravočasno 
napoveduje, da bo na prvi jesenski 
dan, 23. septembra, v Ptuju ROP. 
Tisti, ki se vas to tiče, bodite pri-
pravljeni, tisti pa, ki ne verjamete, 
preberite rubriko Izvedeli smo. 
... DA so roparji že pred časom v 
ptujski staromestni osnovni šoli 
ukradli elektonske možgane. Šola 
tega vse do pred kratkim niti ni 
vedela. Kako tudi bi, ko pa ji je 
nekaj bistvenega manjkalo. 
... DA so v govoricah tri ra-
zlične cene parkiranja: parki-
ranje za pošto stane 50 tolarjev, 
v koruzi 2 tisoč in v potoku 5 ti-
sočakov. Kje in kako je s parki-

ranjem na slednjih dveh mestih, 
vesta samo dva Ptujčana. 
... DA je v medlaboratorijskih 
odnosih ZD — bolnišnica res 
nekaj vročega. Ko .se je namreč 
teme lotih izvršni svet, je takoj 
zatulila sirena. 
... DA v Ptuju nimamo več Trga 
svobode. Ob tem pa ne vemo, ali 
smo sedaj bolj ali manj svobodni. 
... DA je garnitura trgovskopod-
jetnih Ptujčanov odšla na afri-
ške velevišave. Ptujčani sedaj v 
strahu upajo, da niso šli na 
kakšno strokovno ceneobliko-
valsko ekskurzijo. 

Zdravstvo do leta 2000 
Petkova razširjena seja ptujske občinske vlade, na kateri 
so ob prisotnosti predstavnikov zdravstvenih zavodov, po-
litičnih strank, predsedstva občine in delegatov zdravstva 
v občinskem parlamentu razpravljali o razvojnih usme-
ritvah ptujskega zdravstva do leta dva tisoč, ni prinesla 
želenih rezultatov. Morda tudi zato ne, ker se je zaradi 
dopustov niso udeležili direktorji posameznih zdravstve-
nih zavodov razen bolnišničnega. 

Pokazalo se je, da obstaja 
vrsta odprtih dilem, ki zahteva-
jo predvsem strokovno, ne pa 
toliko politično soglasje. Predv-
sem bo potrebno na novo opre-
deliti mrežo javne zdravstvene 
siužbe na primarni ravni, se 
opredeliti o tem, kaj se bo od 
tega privatiziralo, koliko sred-
stev bo potrebnih za rešitev pro-
storskih problemov dispanzer-
jev oziroma Čučkove in iz kakš-
nih virov jih bodo zagotovili ter 
o pokrivanju nekaterih drugih 
investicij, ki trenutno potekajo 
v ptujskem zdravstvu. Glede na 
to, da si tako občinska oblast 
kot zdravstvo prizadevata za 
zdravstvo v eni zdravstveni coni 
in v več zavodih, pa se bo po-
trebno tudi temeljito pogovoriti 
o nekaterih poskusih podvajanja 
dejavnosti, na primer laborato-
rijske. Kot je bilo v petek še po-
sebej poudarjeno, bo bolniš-
nični laboratorij ostal osrednji 
laboratorij, nihče pa ne bo ovi-
ral osnovnih preiskav v okviru 
laboratorija zdravstvenega do-
ma. Takšni so bili tudi dogovori 
med bolnišnico in zdravstvenim 
domom, sedaj pa naj bi prihaja-
lo do kršitve dogovorov. 

Zaradi številnih odprtih dilem 
bodo razpravo o razvojnih usme-
ritvah ptujskega zdravstva organi-
zirali še enkrat, da bi se uskladili 
v osnovnih idejah, čeprav je bila 
občinska sekretarka za zdravstvo 
Silva Čerček mnenja, da so raz-
pravljalci zaradi nerešenih tekočih 
problemov spregledali bistveno — 
razvojne usmeritve. Dejstvo pa je, 
da je osnova za sprejem le-teh 
plan zdravstvenega varstva Repu-
blike Slovenije do leta 2000, ki 
mu bodo dodali ptujske speci-
fično.sti. Teh pa po tokratni raz-
pravi še ni bilo dokončno zaznati. 
Ker je občina ustanovitelj zdrav-
stvenega doma in lekarne, so naj-

več govorili o njima, nekoliko 
manj pa o bolnišnici, katere usta-
novitelj je republika, ter o Ter-
mah, ki že sedaj kažejo veliko za-
nimanje za sodelovanje z bolnišni-
co. Republiško ministrstvo za 
zdravstvo je razvojne usmeritve 
ptujskega zdravstva prejelo, mini-
ster Voljč pa do sedaj ni imel 
časa, da bi se lahko o njih oprede-
lil. Podoben odnos imajo v repu-
bliki tudi do investicij v ptujski 
bolnišnici, čeprav bi kot ustanovi-
telji morali nekaj povedati oziro-
ma konkretno ukrepati. Ustanovi-
teljstva na papirju občina oziroma 
občani ptujske občine ne potrebu-
jemo. Soglasje o osnovnih razvoj-
nih usmeritvah ptujskega zdrav-
stva je potrebno tudi zaradi more-
bitne odločitve o razpisu referen-
duma za uvedbo četrtega občin-
skega samoprispevka. Že danes je 
jasno, da ob velikem zaostanju za 
republiko v posameznih dejavno-
sti zdravstva razvojnega zaostanka 
ne bomo mogli nadoknaditi, lahko 
se le dogovorimo, za koliko bomo 
do leta 2000 ta zaostanek 
zmanjšali. MG 

LJUDSKA UNIVERZA 
PTUJ 

vpisuje v tečaje 
— ŠIVANJA 

IN KROJENJA 

— VOZNIKOV 
VILIČARJEV 

— VARNOSTNIKOV 

— KURJAČEV 

Prijave sprejemamo 
na LU Ptuj aii po 

^ 771-539, 771-361. 

Člani dipiomatsiiega zbora 
z Dunaja ohiMi Ptuj 

v nedeljo popoldan je velepo-
slanica Republike Slovenije na 
Dunaju dr. Katja Boh na ptujskem 
gradu organizirala sprejem za čla-
ne diplomatskega zbora na Duna-
ju, ki so akreditirani tudi v Slove-
niji. V imenu ptujske občine sta 
diplomate iz več kot dvajsetih 
držav sveta pozdravila predsednik 

ptujskega izvršnega sveta in 
državni svetnik Branko Brumen 
ter predsednik občine Vojteh Ra-
jher. Skozi zgodovino Ptuja, graj-
ske zbirke in druge zanimivosti 
grajskega kompleksa pa jih je vo-
dila kustosinja ptujskega muzeja 
Marjeta Ciglenečki. MG 

Foto: Vraže 
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CIRKULANE: Zaenkrat je tamkajšnja poštna poslovalnica še v 
starih prostorih, katerih lastnik je vložil zahtevek za denacionaliza-
cijo, vendar pa je še v upravljanju Kmetijske zadruge Ptuj. Ta stav-
bo slabo vzdržuje in tudi pošta se je odločila, da bo zaradi nepri-
mernih prostorov preselila svojo poslovalnico kar čez cesto, v nek-
danjo stavbo krajevne skupnosti. Ta je namreč že dobila prostore 
ob novi dvorani. Ptt podjetje stavbo krajevne skupnosti sedaj na ve-
liko prenavlja in napovedalo je, da se bo v nove prostore preselilo 
prihodnjo pomlad. Ti prostori bodo omogočili razširitev telefonske 
centrale. Vendar je te dni krajane razburila vest, da bodo morali za 
nove priključke odšteti približno 3 tisoč mark. Takoj so zahtevali 
sestanek s predstavniki ptt podjetja Maribor. Ti so jim pojasnili, da 
je največ, kar lahko storijo, da jim ponudijo možnost plačila v 
osmih obrokih. To pomeni 26 tisočakov na mesec, kar pa zmore la 
malokdo. Pošta je te dni že razposlala pogodbe 70 potencialnim na-
ročnikom, vprašanje pa je, koliko jih bo tak strošek zmoglo. Po-
dobne pogoje kot za prebivalce Cirkulan je pošta postavila tudi ti-
sdm, ki bi želeli imeti telefon v Zavrču, vendar ga lahko dobijo le 
tisti, ki so v bližini položenega ptt voda od Pestik do Turškega 
Vrha in naprej proti Goričaku. 

TEDNIK 
DORNAVA: Krajevni odbor RK Dornava je v soboto pripravil za 

svoje člane družabno srečanje. Tamkajšnji odbor zelo dobro deluje 
in imajo okrog 150 rednih krvodajalcev. Kot je povedal predsednik 
Franc Ciglar, je v njihovi blagajni ostal denar, ki je namenjen za 
potne stroške za udeležbo na krvodajalskih akcijah. Člani društva 
so namreč odkolnili denar in se vozijo na svoje stroške. 

Rdeči križ pomaga tudi ostarelim in socialno ogroženim so-
vaščanom. Razveseljiv je podatek, da se veča število članov njiho-
ve organizacije. 

Tonček Petršič, Rozalija Sok, Milica Ljubeč in Stanko Petršič 
so na srečanju prejeli priznanje za pedesetkrat darovano kri. Poseb-
no pohvalo pa je prejel Drago Sedmak, ki je daroval kri že sedem-
desetkrat. (MS) 

TEDNIK 
JURSINCI: Konec tega tedna bodo tam pripravili več prireditev 

ob krajevnem prazniku. Osrednja prireditev s slavnostno sejo, po-
delitvijo priznanj ter pokalov in kulturnim programom bo v nedeljo 
ob 15.uri pred gasilskim domom v Gabrniku. Svečano bodo predali 
namenu nove asfaltne odseke: 500 metrov na krajevni cesti v 
Senčaku proti Horvatovim, 750 m krajevne ceste Gabrnik — Kuka-
va in kilometer krajevne ceste v Rotmanu od Zelenkovih do Kralje-
vih. Hkrati so uredili nove preplasdtve na kilometru krajevne ceste 
Juršinci — Aleluja, na 600 metrov od osnovne šole v Juršincih do 
Toplakovih in na kilometru lokalne ceste Juršinci — Gomila, na 
odseku od Vodol do Majeričevih. V uporabo bodo dali tudi novo te-
lefonsko linijo od Juršincev do Kukave in Mostja, na katero so pri-
ključili 26 novih telefonskih naročnikov. 

Hkrati s praznovanjem krajevnega praznika bo še več spremlja-
jočih prireditev. Prva bo že v petek zvečer, ko se bodo ob 19. uri 
zbrali strelci z zračno puško in se v prostorih krajevne skupnosti 
pomerili za pokale in priznanja. V soboto pa bo na igrišču pred lov-
skim domom turnir v malem nogometu. 

TEDNIK 
LOVRENC NA DRAVSKEM POLJU: Tam so doslej na sistem 

kabelske televizije priključili 50 od 135 naročnikov. Dela izvaja Elek-
tro servis Draga Vozliča iz Ljutomera, gospodinjstva pa so za pri-
ključek odštela 1 050 nemških mark. Sistem kabelske televizije bo na-
ročnikom omogočil ogled 14 satelitskih programov in vzpostavitev in-
ternega krajevnega programa. Poleg kabelskega televizijskega omrežja 
v Lovrencu te dni z denarjem za vzdrževanje polagajo dakovec na po-
kopališču, ki tako dobiva vse bolj urejeno podobo. 

TEDNIK 
ŽETALE: Kot nam je povedal tajnik krajevne skupnosti, so rav-

no te dni asfaltirali 800 metrov krajevne ceste Zgornje Ravno — 
Globočec. Polovico sredstev so plačali krajani in krajevna skup-
nost, polovico občinski proračun. Elektro Ptuj je postavil in vklopil 
v omrežje novo trafo postajo na Potnem Vrhu, pri čemer so njego-
vim delavcem prostovoljno pomagali tudi domačini. Ptt podjetje pa 
že izdeluje projekte za telefonske prikjjučke na območju celotne 
krajevne skupnosti. Tudi letos bodo v Zetalah pripravili kostanjev 
piknik. Načrtujejo ga za 9. oktober in pripravljajo pester program. 

DLŽ 

DO 2hUPEČJEVASI 
MK! i umi 

"Direktni ucineii sl(iada je minimaien..." 
Kmalu bo poteklo leto dni, odkar je Sklad republike Slovenije za razvoj lastnik Agisa. Ob podpisu pogodbe je bilo v 
tem kovinskem podjetju okrog 1280 delavcev. Ta številka zajema tudi delavce, ki so takrat že bili na Zavodu za zapo-
slovanje v okviru tako imenovane skupine 2 -i- 3, ki bo po petih letih izpolnila enega od pogojev za upokojitev (ali sta-
rostnega ali po službenih letih). Danes je v Agisu le še okrog 750 zaposlenih. Kakšni so učinki delovanja Sklada v 
Agisu? 

Vršilec dolžnosti direktorja podjetja mag. 
Anton Ilec pravi, da so direktni učinki zelo 
minimalni. Res pa je, da so bili v slabem le-
tu, odkar je njihov lastnik država, deležni 
nekaterih ugodnosti, ki jih je predpisala 
država, da bi sanirala negativne posledice, 
nastale z izgubo jugoslovanskega tržišča 
oziroma v Iraku. Agis je prešel v last Skla-
da, ker je izpolnjeval pogoje. Država je 
prevzela tudi obveznosti do elektrogospo-
darstva, pred tem pa tudi obveznosti za lani 
oktobra opredeljene tehnološke presežke 
delavcev — teh je bilo okrog 340. Drugih 
ugodnosti Agis v okviru Sklada ni bil de-
ležen Nanj so sicer naslovili tudi zahtevo 
po izgubljenem premoženju v Jugoslaviji. 
Tega je bilo, ko je bila marka trinajst dinar-
jev, za okrog šest milijonov mark ali 85 mi-
lijonov dinarjev. Pričakovali so, da bi tudi 
to izgubo država poskušala rešiti na način 
terjatev do Iraka. Ce bi s to zahtevo uspeli, 
bi lahko pokrili obveznosti do banke. 

"Sedaj računamo, da se bo v postopku sana-
cije Kreditne banke Maribor tudi za Agis 
uspešno izteklo. Na bančnem seznamu smo 
med manj kritičnimi podjetji, saj nismo bili 
preveč zadolženi. Res pa je, da zadnji dve leti 
nismo mogli vračati kreditnih obveznosti." 

Kaj sedaj pričakujete? 
"Od Sklada pričakujemo, da bo zadeve 

okrog Agisa hitreje reševal. Agis sodi v 
skupino podjetij z vsemi možnostmi za sa-
nacijo, vendar ta prepočasi poteka. Po enem 
letu se je tudi pokazalo, da so vsa podjetja 
dosegla tisto, kar je nakazale analiza, ki so 
jo izdelali zunanji strokovnjaki ob prihodu 
Sklada v Agis, razen v Tovarni orodij in 
strojev. Pričakovali smo tudi, da bo Sklad 
prevzel Agisove obveznosti do skupine de-
lavcev 2-1-3. Gre za delavce, ki so v bistvu 
Agis izgrajevali. Šest mesecev testiranja, ki 
naj bi pokazalo možnost preživetja ali ne, je 
mimo, zato bi Sklad moral odločneje delo-
vati. Veliko škodo pa je podjetje utrpelo za-
radi menjave predsednika upravnega odbo-
ra, ki je povzročila nepotrebno izgubo dra-
gocenega časa, ki bi se sicer lahko porabil 
za sanacijo. Moram pa poudariti, da brez 
posegov Sklada oziroma države Agis ne bi 
preživel." 

Kakšna je torej perspektiva Agisa? 
"Glede na zadeve, ki jih poznam, lahko 

rečem, da bomo skupaj s Skladom naredili 
vse, da bi ohranili čim več delovnih mest. 
Najbolj je v tem trenutku prizadeta Tovarna 

orodij in strojev. Ta je tudi utrpela največje 
izgube ob izgubi jugoslovanskega tržišča." 

CILJ — OHRANITI PODJETJE 
Kako vidi bodočnost Agisa, smo se pogo-

varjali tudi s svetovalcem v občinskem 
izvršnem svetu mag. Štefanom Čelanom, 
odgovornim za razvojno in raziskovalno de-
javnost, hkrati pa enim mnogih, ki so re-
snično živeli in delali za to podjetje. 

Kakšna je pozicija izvršnega sveta 
Ptuj v primeru Agisa oziroma Tovarne 
orodij in strojev? 

"Z željo, da se aktivno vključimo v reše-
vanje problemov, so nas predstavniki pod-
j e t j a in S k l a d a ceanan i l i na e n e m vaHnjih 
sestankov v podjetju. Če gledamo s strani 
izvršnega sveta, je zadeva popolnoma jasna. 
Zakonska pooblastila, s katerimi razpolaga 
IS SO Ptuj, so v primerih, kjer je lastnik 
znan, tako omejena, da razen svetovalne 
funkcije ni mogoče storiti ničesar. Kljub te-
mu smo se v občinskem izvršnem svetu na 
pobudo predstavnika Sklada, ki je lastnik 
podjetja Agis, in direktorja Tovarne orodij 
in strojev aktivneje vključili v razreševanje 
omenjene problematike. Osnovni namen je 
obdržati podjetje z njegovo dejavnostjo in 
zagotoviti socialno varnost zaposlenim." 

Kakšne so možnosti, da se cilj doseže? 
"Finančno stanje in trenutna naročila 

praktično popolnoma onemogočajo reali-
zacijo postavljenega cilja. Po podatkih 
odgovornih v podje t ju je dela za približno 
dvajset ljudi. Stališče Sklada kot lastnika 
je jasno in pomeni prodajo podjet ja naju-
godnejšemu kupcu. V občinskem izvrš5 

nem svetu smo se obvezali, da bomo po-
skušali poiskati kupca, ki bi nadaljeval de-
javnost in poskrbel za socialno varnost lju-
di. Opravljeni so bili številni razgovori z ra-
zličnimi podjetji, ki pa v tem trenutku ne 
želijo biti imenovana. Pripravljenost za od-
kup je pri nekaterih velika, vendar je odvi-
sna od prodajnih pogojev, ki jih mora posta-
viti Sklad." 

Kako kot tehnik vidite stanje v pod-
jetju, ki ste ga nekoč soustvarjali? 

"Verjetno ne boste verjeli, vendar je re-
snično: prva zaposlitev je kot prva ljubezen. 
Propad tega sistema doživljam zelo čustve-
no. Agis je bil moja prva zaposlitev, in ker 
sem po naravi eden izmed takih ljudi, kot 
jih v svojih člankih opisuje naš znani eko-
nomist dr. Jože Mencinger, namreč da je 

dober podjetnik tisti, ki ljubi svoj proizvod, 
me to stanje še bolj prizadene." 

Kje so po vašem mnenju osnovni ra-
zlogi za stanje v Agisu? 

"Lahko bi našteli številne sistemske ra-
zloge, ki na nekaterih področjih držijo. 
Osebno ostajam pri stališču, da niti prejšnja 
niti sedanja zakonodaja nikjer ne vsebujeta 
členov, ki bi sposobnim preprečevali dobro 
delati. Osnovni razlog je torej v sposobno-
sti upravljalske ekipe. To trditev lahko pod-
krepim s primerom podjetja Cimos v Ko-
pru, ki se ukvarja s sorodnim programom, 
kot ga ima Agis. Podjetje z mnogo manjšo 
tradicijo kot Agis je preraslo v uspešnega 
poslovnega partnerja na tujem trgu. Drugi 
pomemben razlog vidim v pretirani parcial-
nosti mteresov puaamc-z-i.iK 
tur, ki je ves čas obstoja Agisa sistemsko 
dušila progresivne ideje. Vsaka razvojna 
ideja, ki bi lahko ogrozila posamezne "kral-
je na Betajnovi", je bila sistematsko uni-
čena. V potrditev naj navedem le nekaj pro-
padlih projektov. Zakaj je ena največjih to-
varn tovornih in poljedeljskih pnevmatik v 
Srbiji in ne v Ptuju? Zakaj so varnostni av-
tomobilski pas rolo razvili na Švedskem in 
ne v Agisu? Zakaj so Japonci ponudili trži-
šču avtomobilsko ključavnico na daljinsko 
upravljanje in ne Agis kot dolgoletni proiz-
vajalec?" 

Kaj bi po vašem pomenila ukinitev 
orodjarske dejavnosti? 

"Osebno še danes menim, da bi tako 
Sklad kot druge družbe v Agisu morale raz-
mišljati o ohranjanju orodjarstva in žrtvova-
ti druge, manj produktivne in perspektivne 
programe. S širšega družbenega vidika nam 
je vsem dobro znano, da je družba ali 
država toliko vredna in sposobna, kolikor je 
sposoben njen povprečni član. V primerjavi 
z drugimi proizvodnimi enotami v Agisu 
ima orodjarstvo nadpovprečno izobraženo 
strukturo, ki je sposobna proizvajati z nad-
povprečnimi donosi. Drugi pomemben vi-
dik so investicije, ki so potrebne za posodo-
bitev Agisovih proizvodnih programov. Pre-
prost račun hitro pokaže, da so trenutno 
najsodobnejši orodjarski stroji veliko ce-
nejši od vseh drugih. Tretje pomembno po-
dročje, ki je ves čas obstoja Agisa igralo 

' pomembno vlogo, je tako imenovana inte-
gralna ponudba, ki se s propadom orodjar-
stva omeji na tako imenovane "lohn" posle, 
za katere so me učili,da so posli za ..." 

Majda Goznik 

Slovenski teden v Regensbupgu 
"V poletnih mesecih so dela na 

izobraževalnem programu po po-
sameznih občinah mirovala, na 
državni ravni pa smo se dogovori-
li o vrsti pomembnih aktivnosti. 
Med najpomembnejše sodi dogo-
vor med najvišjimi predstavniki 
slovenske in nemške oblasti, ki 
namenja veliko pozomost predsta-
vitvi programa REVIT. Oktobra 
bo v Regensburgu potekala pred-
stavitev Slovenije v okviru pro-
mocije "Slovenski teden". Pro-
gram REVIT bo Ministrstvo za 
znanost in tehnologijo predstavilo 
na širši vladni ravni v Nemčiji. 
Organizirali pa bodo tudi obiske 
nemških partnerjev, na katerih bo-
do posamezne občine predstavile 
svoje projekte," je o nadaljevanju 
aktivnosti v okviru projekta RE-
VIT v ptujski in ormoški občini 
povedal mag. Štefan Čelan. 

Katere aktivnosti bo potrebno 
opraviti do omenjenega roka? 

"Prva predstavitev pred tujimi par-
tnerji je zelo pomembna, zato smo si 
kot prvi kakovostni in konkretni re-
zultat v okvim programa REVIT, ki 
ga želimo predstaviti, zastavili izdela-
vo kataloga REVIT. Rok je izredno 
kratek, vendar upam in verjamem, da 
bomo uspeli. Izdelava katalog RE-
VIT ima v tem trenutku prednost 
pred izobraževanjem." 

Ali je bil seminar, ki ste ga 
pred kratkim imeli v Ormožu, 
namenjen tem aktivnostim? 

"Enodnevni seminar, ki so ga 
vzorno organizirali v Ormožu, je 
bil namenjen pridobivanju dodat-
nega znanja. Gospod.Klaus Pan-
nenbacher je nadaljeval izo-
braževanje na projektu, ki smo 
ga nekoliko predstavili že v eni 
prejšnjih številk Tednika." MG 

Pojasnilo 
V 34. številki Tednika, 26. av-

gusta, je doktor Adolf Žižek dal 
nekaj napotkov ptujskim radijskim 
delavcem ob postavitvi novega 
oddajnika. Za ocene in predloge 
smo mu hvaležni, moti pa nas nje-
gova ocena komentarjev na radiu. 
Res je, da jih je malo in bi jih lah-
ko bilo več. Ni pa res — tako smo 
razumeli njegovo pisanje — da 
nas pri tem ovira nesposobnost 
oziroma potrebna višja raven no-
vinarske sposobnosti. Komentar je 
zelo zahtevna novinarska zvrst, ki 
potrebuje zlasti veliko informacij 
in stalno prisotnost na področju, o 
katerem komentar pišemo. To pa 

je pri majhnem številu novinarjev 
za tako široko področje, teritorial-
no in nasploh, izjemno težko do-
seči, če upoštevamo prej navede-
no. Po drugi strani pa je komen-
tarjev ali pojasnjevanj, kar komen-
tar v osnovi je, v slovenskem no-
vinarstvu izredno malo. Če so, po-
tem gre žal v večini za ugibanja 
ali soljenje pameti z malo argu-
mentov. Glede na tako različna 
mnenja in podatke je pisanje pra-
vih komentarjev, če želimo priz-
nati ali ne, v sedanjem sloven-
skem trenutku strašno težko opra-
vilo. Z naše strani bi še dodali, da 
smo za nekaj komentarjev na ptuj-
skem radiu prejeli celo priznanja 
in dobre ocene na festivalih slo-
venskih radijskih postaj. 

Odgovorni urednik 
Ludvik Kotar 

Lenarške novice 
VARSTVO ZA PRVOŠOLCE 

Mnogi starši imajo ob vstopu 
otroka v šolo težave zaradi var-
stva. Za nekatere šolarje je po 
pouku sicer poskrbljeno, ker 
imajo podaljšano bivanje. Ker 
pa osnovne šole v lenarški ob-
čini tudi letos ostajajo brez po-
daljšanega bivanja, so staršem 
priskočili na pomoč v tamkajš-
njem vrtcu: tako kot lani so za 
prvošolce organizirali dopol-
dansko in popoldansko varstvo. 
Starši lahko ob odhodu v službo 
pripeljejo šolarje v vrtec in tam 
jim nudijo tudi zajtrk. Vzgoji-
teljice jim pregledajo domače 
naloge in jih odpravijo v šolo, 
po končanem pouku pa se otro-
ci lahko vrnejo. Varstvo je brez-
plačno, ker pa otrokom nudijo 

prehrano, morajo vsi tisti starši, 
ki imajo otroke v varstvu dopol-
dan in popoldan, odšteteti 900 
tolarjev, tisti, ki samo popoldan, 
pa 450 tolarjev. Starši pa lahko 
izrabijo tudi samo brezplačno 
varstvo. 

V vrtcu so nam povedali, da 
bi z veseljem nudili zavetje 
vsem otrokom nižje stopnje, 
vendar imajo prostorske proble-
me. Zaradi pomanjkanja prosto-
rov niso mogli sprejeti vseh. 

MALO ZAPOSLENIH 
v občini Lenart je 292 obrtni-

kov, osemdeset pa se jih z obrtjo 
ukvarja v popoldanskem času. 
Zasebnih podjetij je okrog sto. 

V občinski vladi podpirajo obrt 
in podjetništvo in tako bodo letos 
pomagali nekaterim zasebnikom 
pri najemanju kreditov. Vse prej 
kot zadovoljivi pa so podatki, da 
je pri zasebnikih zaposlenih le 
280 ljudi, kar pove, da na enega 
zasebnika ni zaposlen niti en de-
lavec. Obrtniki pravijo, da so 
vzrok prevelike dajatve in zakon-
ska neurejenost. 

NA JESENSKEM ZASEDANJU 
SKUPŠČINE 

Po poletnem oddihu se bo jutri 
zopet sestala lenarška skupščina. 
Poslanci bodo poleg pobud, pre-
dlogov in vprašanj med drugim 
usklajevali spremembe in dopol-
nila prostorskih sestavin dolgo-
ročnega in srednjeročnega plana, 
obravnavali odlok o postavljanju 
in upravljanju objektov za na-
meščanje reklam in plakatov, 
opravili pa tudi nekatera volitva 
in imenovanja. 

Marija Slodnjak 

vpisuje v 

JEZIKOVNE TEČAJE 

— NEMŠČINE 

— ANGLEŠČINE 

— ITALIJANŠČINE 

— SLOVENŠČINE 
ZA TUJCE 

Prijave sprejemamo 
na LU Ptuj ali po 

TP771 -539,771-361. 
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE 
v Grčiji je živelo v tistem času 

veliko mcxlrijanov in filozoiov. Za 
naslednjo zgodbo sem izbrala člo-
veka, ki je živel odmaknjeno od 
ljudi, bil znan po mrki naravi in ni 
verjel v stare bogove. Ve.?, kaj je 
rekel ljudem? Da je njihova moli-
tev h kipu boga enaka, kakor če bi 
prosili zid. Ta čudak pa je bil prav-
zaprav velik človekoljub, velik mi-
slec in filozof. Imenoval se je HE-
RAKLIT (okoli 500 pr.n.št.). 

Heraklit je bil prepričan, da mo-
ramo ljudje svet okoli sebe opazo-
vati, gledati in poslušati, kajti le 
tako ga lahko tudi razumemo. S 
pomočjo opazovanja je Heraklit 
ugotovil, da se vse na svetu nepre-
stano giblje in spreminja. Veš, 
kak.šen rek si je izmislil? Meni se 
zdi " the best": V eno in isto reko 
ne moreS stopiti dvakrat. (Saj veš 
zakaj, kajne? Ker teče). Kako se ti 
zdi, ali ima prav? Prav zato je tudi 
rekel "Vse teče," pa pri tem ni 
imel v mislih le vode, časa ..., am-
pak čisto vse stvari na svetu. He-
raklit je vsepovsod videl nepresta-
no gibanje: vse nastaja, se spre-
minja; obnavljanje, uničenje ... 
Smrt nečesa je zmeraj rojstvo ne-
česa drugega, je pravil, npr. smrt 
lesa je rojstvo ognja ... 

To gibanje, spreminjanje, ta boj 
med različnostmi je videti v svetu 
kakor nered, kaos, vendar je to le 
navidezen nered, v resnici gre za 
harmonijo. 

Tako kot vse filozofe tistega časa 
je tudi Heraklita zanimalo vprašan-
je o resnici: ali je resnica ena sama 
ali jih je več. Pa mi ti odgovori na 
to vprašanje. Premisli! No? 

Heraklit je razmišljal nekako ta-
kole: neka stvar, ki se zdi tebi 
"full dobra", se zdi drugemu po-
polnoma zanič. Poglej: mama sto-
pi v tvojo sobo in "ponori": 'Kak-
šen nered, o groza!' Sledi ukaz: 
'Takoj pospravi sobo!' Ti pa re-
snično ne vidiš nereda, saj natan-
ko veš, kje je kakšna stvar, in ta 
'nered' za tvojo mamo se zdi tebi 
prava 'harmonija'. Med vama se 
vname spor. 

Kdo od vaju ima prav? Kaj je 
sedaj resnica? Je tvoja soba raz-
metana ali pospravljena? 

Dekle, na primer, ki je tvojemu 
prijatelju resnično všeč, se tebi ne 
zdi niti simpatična. Kaj je sedaj 
prava resnica? 

Heraklit je prišel do zaključka, 
da preprosto obstaja več resnic: 
to, kar je za tvojo mamo razmeta-
na soba, je njena resnica, saj je ta 
ista soba zate OK, in to je tvoja 
resnica; enako velja za mnenje o 
prijateljevem dekletu ali pa za ti-
soč drugih primerov. Slabo je, ka-
dar vidiš le svojo resnico, pa ti ne 
pride na um, da je mogoče vsako, 
res čisto vsako stvar gledati tudi z 
druge plati. Heraklit je bil zaradi 
tega na ljudi celo jezen, ker je re-
kel, da gledajo vsak le svojo resni-
co in svoj trebuh. 

Ti je Heraklitova teorija všeč? 
Za Heraklita svet ni nastal iz sno-
vi same, kakor je trdil Tales, pa 
tudi ne iz oblike, pač pa pravi, da 
je svet nastal v samem procesu, ki 
se tvori med snovjo in obliko; ta 
proces je stalno spreminjanje, boj 
med nasprotji. Filozofsko smer, ki 
trdi, da se vse spreminja, da obsta-
ja stalen boj med nasprotji, da je 

več resnic, imenujemo DIALEK-
TIKA, Heraklit pa je njen oče. 

Za konec pa še nasvet. Ko ti bo 
mama naslednjič rekla, da si po-
spravi sobo, ji razloži, kdo je bil 
Heraklit, kaj je dialektika in to, da 
obstaja več resnic. Če pa se bo 
vmešala močnejša družinska sila — 
oče in bo poiskušal z drugačnimi, 
bolj grobimi posegi vplivati nate, 
mu razloži, kaj je demokracija. 
Morda bo pomagalo, morda pa tudi 
ne. (PS: Ko boš ti ata in boš prišel 
v sinvo sobo ter zavpil: "Hudiča, 
kakšen nered je v tej sobi!" se 
spomni, kako vse teče (tudi čas), 
kako se vse giblje in spreminja (tu-
di ti), kako obstaja boj med na-
sprotji in več resnic (tudi sinova).) 

Sedaj pa pride na vrsto zadnji 
filozof, ki ga bova omenila in je 
za nadaljnje razumevanje snovi 
enako pomemben kot Tales in He-
raklit. Mračen mladenič, ki se ni 
nikoli smejal in je bil velik na-

sprotnik demokracije, je bil — go-
tovo si že slišal zanj — PLATON 
(480 — 347 pr.n.št.). 

Platon je bil priznan modrijan in 
filozof, imel je veliko pristašev in 
učencev. Tako je ustanovil celo 
šolo, ki so jo imenovali Akademi-
ja (nekatere šole imenujemo tudi 
danes tako, npr. likovna, glasbena 
...) Veš, kaj je dal ta modrijan na-
pisati pred vhodna vrata svoje 
šole? KDOR NE ZNA GEOME-
TRIJE, NIMA VSTOPA! To pa je 
strogo, kajne? Povprašam te, dragi 
bralec, ali bi ti upal stopiti skozi 
vrata te šole? Naj ti zaupam, da bi 
jaz zelo premislila, saj mi geome-
trija ni nikoli šla preveč od rok. 
Toda v tistem času so filozofi ob-
vladali vse znanje, kolikor ga je 
bilo in z vseh področij. No, ne 
razburjaj se, saj se strinjam s tabo: 

. danes je to preprosto nemogoče. 
Tudi Platon je iskal resnico, se 

spraševal, kako priti do nje in ali 
je ena sama ali jih je morda več. 
Opazoval je svet okoli sebe, kakor 
je priporočal Heraklit. Videl je 
drevesa, hiše, ljudi, videl je, kako 
se vse giblje, in mislil si je, kako 
je vse minljivo, nič ni večno. Dre-
vo bodo posekali ali pa bo stroh-
nelo samo, hiša se bo nekoč po-
rušila, ljudje umirajo ... Sedel je 
na pesku na obali morja, razmiš-
ljal in nehote risal z nogo po pe-
sku. Narisal je trikotnik, nakar ga 
je z nogo zravnal in sliko izbrisal 
... in naenkrat, kakor blisk, se mu 
je posvetilo. Poglej: če narišem 
trikotnik, ga vidim, torej ga zaz-
nam s čutili (očmi), a naslednji 
hip, ko ga zbiršem, ga ni več. Tri-
kotnik je torej minljiv. Toda nekaj 
pa je vendarle ostalo. Veš kaj? 
Ostala je IDEJA, ideja o trikotni-
ku. Ne, te pa ne moreš izbrisati iz 
spomina. Tudi drevo, ki bo stroh-
nelo ali ga bodo pred blokom po-
sekali, ti bo v mislih — ideji osta-
lo še naprej. ČAS torej nima obla-
sti nad idejami in Platon zaključi, 
da je ideja ZUNAJ PROSTORA 
IN ČASA. 

Tako je Platon v svoji filozofiji 
temu vidnemu, čutnemu in zaz-
navnemu svetu, torej svetu, ki ga 
doživljamo, dodal še en svet — 
svet idej in trdil je, da je ta svet 
PRAVI, RESNIČEN in VEČEN. 

Filozof v pogovoru z učenci 

Igre je konec 
Vedno večje so zahteve, ki naj bi 

j ih izpolnjevali ob prijavljanju posa-
meznih prireditev. Obenem se pora-
ja problem s prostorom (bivše vo-
jaško skladišče), ki je premoženje 
vseh nas (tudi mladine), zato lahko 
o njegovi usodi tudi odločamo. Le-
ta gre nekaj ljudem v njegovi okoli-
ci hudo v nos, nekaterim pa nastali 
problem celo ustreza. Preprosto ne 
morem razumeti bistva vsega njiho-
vega pretvarjanja in zatiskanja oči 
pred besedo, ki jo morajo iz dneva v 
dan požirati, da bodo lahko preživeli 
in seveda prej ali slej umrli. Onemo-
gli starčki in starke gotovo niso tisti. 

ki ne bi dali prostora svojim nasled-
nikom — mladini. Ostanejo le še ti-
sti, ki pač morajo nekaj počenjati, 
da se ne dolgočasijo ob pivu ali 
morda v neprijetni družbi, ko jih ob-
dajajo rockerji. Rockerji so prav ta-
ko ljudje (čeprav imajo nekateri dol-
ge lase, nekateri so pobriti na nulo, 
nekateri imajo nevsakdanje frizure, 
nosijo raztrgane hlače, se oblačijov 
črno itd.) in marsikateri izmed njih 
je celo mnogo pametnejši od ogo-
varjalcev, ki preprosto ovirajo nji-
hovo delo, njihov interes. 

Ker je postalo postopanje po uli-
cah, prosjačenje za prostor društva 

KID, ki je iniciator in donator alter-
nativne kulture na Ptuju, neznosno, 
smo se odločili za naslednji korak 
— za pretesni shod, ki ga bomo or-
ganizirali v petek, 17. septembra, 
pred trgovino BOROVO v Ptuju. 
Na tem shodu se bo pokazalo, kolik 
je interes mladine, da si ustvari svoj 
brlog, v katerega bodo z veseljem 
zahajali. Če ne gre zlepa, bo pa šlo 
zgrda, je naše geslo, za katerim 
trdno stojimo in nas ne bo prav 
nihče prepričal, da lahko z besedami 
reši nesluten problem, ki pa se že 
vleče kar nekaj let, in za katerega so 
bile le puhle obljube. Tako kot so 
vsi obljubljali, da so lahko tam, kjer 
so, tako bodo žal morali ali čimprej 
oditi ali pa izpolniti obljube. Dovolj 
imamo ovinkarjenja in zavlačevan-
ja. Čakanje spravlja rockerje v bes, 
ki se na trenutke prevesi celo v na-
padalnost. Neodgovornost, ki jo ne-
kateri organi oblasti s tem sprejema-
jo, se lahko kaj hitro sprevrže v na-
silniško obašanje mladih, ki na tre-
nutke komaj čakajo, da bi lahko ko-
mu zavili vrat, če bi bil v tistem tre-
nutku v njihovi bližini. 

Pred nekaj številkami je bil v 
Tedniku in Večeru objavljen 
članek o zahtevali TO (Mini-
strstva za obrambo R Sloveni-
je). Prišlo je do nejasnosti v 
zvezi Z Območnim štabom TO 
Ptuj. Popravek: do sedaj (od 
praznjenja bivšega vojaškega 
skladišča) je bil Območni štab 
TO Ptuj mladini vedno pripra-
vljen pomagati, saj smo se lah-
ko dogovorili o pomoči za prav 
vse, in to BREZ DENARJA, kot 
smo skupno načrtovali. Torej je 
prišlo do pomote pri sestavi be-
sedila, za kar se Območnemu 
štabu TO Ptuj v imenu društva 
KID resnično opravičujemo. 
Hvala za razumevanje. 

Igre je konec. Ne pogovaijamo se z 
oblastjo na občinski ravni kot z enako-
vrednim nasprotnikom, ampak z nekom, 
ki mu je pravzaprav vseeno, kaj se o 
njem govori ali piše. Mediji so z nami! 
Tako vse kaže, saj na noben članek v 
Tedniku ali dmgem časopisu ni konkret-
nega odgovora. Glavno je, da se ti ljudje 
dobro počutijo in lahko tu in tam prista-
vijo svojo skledico. ki pa ni nikoli na-
menjena mladini. Mačehovsko so bili 
rezani koščki kruha, ki smo ga bili de-
ležni kot društvo KID, dasiravno smo 
imeli kot društvo po moji oceni najob-
sežnej.ši in najbolj raznoliko zastavljen 

plan za to leto. Novemu pač ne smeš 
dovoliti, da prehitro zraste. Za svojo 
velikost bomo že sami poskrbeli, če 
nam oblast ne more pomagati. Kaj hi-
tro se bo pokazalo, da smo trn v petah, 
ki rišči, ko se spozabiš in stopiš na pe-
to. 

Neusmiljenost se vedno poplača s še 
večjo neusmiljenostjo. Z bolečino smo 
sprejeli odločitev IS občine Ptuj in Mi-
nistrstva za obrambo, ki sta v Tedniku 
(9. 9. 1993) razpisala javni natečaj za 
najugodnejšega ponudnika za vojaška 
skladišča. Skladišča, v katerem so bili 
koncerti, nam preprosto ne more nihče 
vzeti, ker ga tudi ne damo, pa čeprav 
bomo v njem morali dežurati in odgan-
jati nepridiprave, ki bodo morda imeli 
celo pravico vstopiti v ta prostor. 

Naslednji korak je komuna v pravem 
pomenu besede. Ne želimo tega, če bo 
pa potrebno, bomo storili tudi to. Potem 
pa ostane resnično še samo nestrpnost 
merilo časa. Argumenti za protestni 
shod so povsem jasno zastavljeni cilji 
društva, ki jih mladina (člani in simpati-
zerji) želijo v doglednem času realizira-
ti. Dogledni čas ni jutri, ampak včeraj. 
Smo že zamudili, vendar bomo sedaj to-
liko hitri, da bomo nadomestili izgubo 
časa. Pri svojem delu se ne ustavljamo 
zaradi malenkosti, ampak zaradi osno-
ve, ki jo moramo zadovoljiti, pa čeprav 
bo potrebna uporaba sile. Prostor 
hočemo imeti, dasiravno si ga bomo 
morali fizično priboriti! To je bistvo 
protestnega shoda. Cena, ki jo bo moral 
morda nekdo plačati za ta prostor ni po-
membna, vsaj nas ne zanima. Smo v de-
mokratični državi, in mi si bomo vzeli 
svoj del, ki nam pripada. Če nas bo kdo 
pri na.šem delu oviral, mu bomo že po-
kazali rogove. 

Nihče nas ne bo prepričal, da je 
naše počenjanje neumnost, ampak je 
le živ dokaz za nerazumevanje v de-
mokratični družbi, ki je (kot vse 
kaže) mnogo krutejša, kot je bil 
preživeti socializem. 

Vidimo se na protestnem shodu, kjer 
bo možno slišati veliko glasbe v živo, 
srečati veliko prijateljev in znancev, v 
živo spregovoriti kakšno besedo in se-
veda podpisati peticijo, ki jo pripra-
vljamo. Lopat, krampov in podobnega 
orodja ne nosite s seboj, ker upamo, da 
se vojna še ne bo začela, kak.šen tran-
sparent pa je dobrodošel. 

Najprej moramo ruševine starega 
sistema odstraniti, da bomo lahko na 
isto mesto postavili novega. Torej 
rušimo in gradimo. Tako so delali že 
naši predniki — kmetje (v kmečkih 
puntih), pa še zdaj obstajamo! Žrtve 
za svobodo so vedno padale, in kot 
kaže. bodo morale tudi sedaj. 

Predsednik KID Ptuj (vodja 
protestnega shoda): 
mag. Viljem Muzek 

Enajst predstav mladinskega 
in otroškega alionm â 

Zveza kulturnih organizacij občine 
Ptuj je osnovnim in .srednjim šolam 
ter vzgojnovarstvenemu zavodu po-
slala razpis mladinskega in otroškega 
abonmaja za novo sezono. Mladi si 
bodo v ptujskem gledališču lahko 
ogledali šest predstav: dve domači 
in štiri poklicnih gledališč. 

Za mladinski abonma ponuja Zve-
za kuhurnih organizacij v septembru 
in oktobru domačo predstavo Teatra 
III Pegam in Lambergar v režiji 
Branke Bezeljak Glazer. Predstava 
je primerna za 7. in 8. razred osnov-
nih šol in za srednje šole. V drugi 
polovici oktobra bo gostovalo Slo-
vensko mladinsko gledališče iz Lju-
bljane s predstavo A. Achternbuscha 
Susn v režiji Edvarda Milerja. Av-
torja in režiserja smo Ptujčani že 
spoznali v predstavi Ela. Slovensko 
mladin.sko gledališče bo s to pred-
stavo letos sodelovalo na Borštniko-
vem srečanju. Predstava je primerna 
za višje razrede srednjih šol. 

Sredi novembra naj bi bila po 
načrtih nared pred.stava skupine Sto-
pinje Delavskega prosvetnega društva 
Ptuj Desetnica. Predstava bo primerna 
za višje razrede O' novnih in nižje ra-
zrede srednjih šol. 

Stalno slovensko gledališče iz 
Trsta bo v ptujskem gledališču na-
stopilo konec novembra s predstavo 
Vsega je kriva IVlarjana Deržaj. 
Uspešnica je primerna za učence 
srednjih šol. 

V otroškem abonmaju bo pet lut-
kovnih in dve gledališki predstavi. 
Dve lutkovni predstavi smo že vide-
li: Stanlijev super cirkus v izvedbi 
The Parker Marionettes iz Velike 
Britanije in Stopicljaj Darke Čeh iz 
Lutkovnega gledališča Maribor. Za 
druge tri lutkovne predstave dogo-
vori .še tečejo. V novembru bo go-
stovalo Prešernovo gledališče iz 
Kranja s predstavo Ana in kralj, ki 
je padel iz pravljice v režiji 
Ptujčana Sama Strelca, januarja pa 
prihaja na Ptuj Primorsko dramsko 
gledališče iz Nove Gorice z igrico 
Kraljevi smetanovi kolački. 

Cena vstopnice za tiste, ki se bodo 
odločili za vse štiri predstave mladin-
skega abonmaja, bo 180 tolaijev, za 
tiste, ki si bodo ogledali le nekatere 
predstave, pa od 180 do 300 tolarjev. 
Cena vstopnice za otroški abonma pa 
bo od 100 do 150 tolaijev. , , 

NaV 

Ples le star kot človeštvo 
Za ples lahko uprav ičeno zap i šemo, da j e star kot člo-
veštvo, saj so že narodi starih kultur svoje hrepenenje , 
žalost , veselje, boleč ino in prošnje izražali s pet jem, gla-
sbo in p lesom. V vseh plesih od sodobnih do današnj ih j e 
deloval in deluje isti plesni nagon, neustavlj ivi potreba in 
želja po izražanju s p lesom. 

Ples je izraz notranjega živ-
ljenja in čustvovanja. Človek ob 
plesu doživlja in hkrati bi z 
njim rad doživel. V plesu se 
osvobodi vseh zunanjih vplivov, 
postane sam svoj, izrazi samege 
sebe in s plesom doživi globino 
svojega jaza. 

Stari narodi so verovali, da se v 
plesu lahko približajo bogovom. 
Plesali so, da bi izprosili dež, po-
večali rodovitnost, da bi imeli 
srečo v vojni, odvmiU bolezni ... 
In tako so vse stare religije tudi 
plesne religije. Nekatere so celo 
ohranile vero v plešoče vsemirje 
in plešoča božanstva; Šiva je na 
primer veliki, plešoči bog Hinduj-
cev. V Kambodži so ples celo ra-
zumeli kot zabavo duhov. V Špa-
niji in Franciji so vse do danes 
obdržali kultne plese iz začetkov 
krščanstva. Črnci v Severni Ame-
riki so ples vpletli tudi v krščan-
sko religijo in v tem, če ob bese-
dilih nabožnih pesmi tudi za-
plešejo, ne vidijo nobenega greha. 

To je samo nekaj primerov, ki 
nas peljejo do sklepa, da vsa 
ljudstva sveta na tak ali dru-
gačen način plešejo. Nekatera 
plešejo samo kratek čas, ob ob-
redih in posebnih priložnostih, 
druga pa kar po več dni skupaj. 
Kdo ne pozna na primer slavja 
plesa v Riu de Janeiru. 

Tako o plesu razmišlja v svoji 
knjigi Družabni ples Ivan Pod-
gorelec. Neja Kos pa v delu 
Ples od kod in kam pravi, da je 
ples ena izmed človekovih de-
javnosti in kasneje tudi umetno-
stnih zvrsti, ki je najprvotnejši 
izraz človekove ustvarjalnosti. 
Ples živi v trenutku, ko se doga-
ja, zato je njegova narava min-
ljiva in vsakokrat znova obno-
vljiva. Zato imamo o njem, v 
primerjavi s slikarstvom, v pre-
teklosti ohranjenih le malo pri-
čevanj. Ples je oblika človego-
vega izražanja z gibi. Je pove-
zano, ozaveščeno, ritmično gi-
banje v opredeljenem prostoru, 
ki ne vsebuje konkretno namen-
skih gibov. Plesni gibi imajo 
simboličen in ne konkreten po-
men. Pot oblikovanja giba — 
simbola pa je dolga. 

S K U P I N E PLESOV 

Osnovne skupine plesov Osnovne skupine plesov 
lahko ločimo na več načinov. 

Ivan Podgorelec, ki j e avtor 
knjige Družabni ples in Za-
plešimo družabno, navaja pre-
mikalne plese, sedeče plese in 
telesne plese. Pri premikalnih 
plesalec premika noge, zgor-
nji del telesa ostane miren. Pri 
sedečih plesih gibljejo le roke 
in zgornji del telesa, pri tele-
snih plesih pa gibanje izhaja 
iz bokov, ramen in rok.. Tudi 
ločitev na enospolne in dvo-
spolne plese j e smiselna, saj 
še danes plešejo veliko plesov 
samo moški ali samo ženske. 
Najpomembnejša pa j e delitev 
na ljudske plese, družabni 
ples in balet. V nadaljevanjih 
bomo v Tedniku pisali predv-
sem o družabnem plesu. Ta je 
le redkokdaj originalen, saj 
največkrat le izboljšuje in pri-
lagaja že znane oblike, ki j ih 
črpa iz starejših dob. Izvira pa 
iz zgodnjih mitoloških obdo-
bij zgodovine. 

Darja Lukman Žunec 

Prihodnjič: 
Zgodovina in izvor plesa 

Gotovo ste že kdaj razmišlja-
li, kateri ples vam je najbolj 
všeč. Naštejmo le nekaj od-
govorov, ki jih je na to vpra-
šanje napisal ameriški avan-
tgardni plesalec in koreograf 
Erick Havvkins: 
* ples, ki ve, da se najlepši in 
najresničnejši gibi rodijo iz 
medenice in hrbtenice ter se 
razraščajo v šopek nog, rok 
in glave 
* ples, ki ga čutimo kot zbo-
dljaj trna — od trenutka do 
trenutka 
* ples, ki nikoli ne prezre 
gledalcev, glasbe, odra in so-
plesalcev 
* ples, ki nikoli ne dovoli, da 
bi se isti mehurček razpočil 
dvakrat 
* ples, ki se zaveda, kaj sta 
moški in ženska in kakšna je 
njuna ljubezen 
* ples, ki zna združiti glasbo 
in gibanje tako, da ne dobi-
mo vtisa, kot bi poslušali dva 
govornika hkrati 

Prvo ptujsko tiskano 
knjigo liranijo v Zagrebu 
v Ljudski in študijski knjižnici Ptuj v teh d n e h tečejo 
zadnje pr iprave za razstavo Littera scripta manet - napi-
sana črka os tane ob 200-letnici knj ižničarstva in t iskar-
stva na Ptuju. Odprl i jo bodo 23. s eptembra , na ogled pa 
bo do 22 .oktobra . 

Razstavo bo spremljal ob-
sežen katalog, v katerem bodo 
delavci knjižnice in Zgodovin-
skega arhiva predstavili začetke 
ptujskega tiskarstva in knjižni-
čarstva, ptujsko čitalnico, notno 
zbirko, razvojne načrte knjižni-
ce, v njem pa bo objavljeno tudi 
gradivo za bibliografijo ptujskih 
tiskov. Katalog bo =:Tiel več kot 
200 strani ter okrog 30 črnobe-
lih in barvnih fotografij. Ekspo-
nati na razstavi, ki bo v prosto-

rih minoritskega samostana, bo-
do iz ptujskih kulturnih institu-
cij, pa tudi iz Maribora. Najsta-
rejšo na Ptuju tiskano knjigo pa 
hranijo v Zagrebu. 

Ena od spremljajočih priredi-
tev 200-lctnice bo že naslednji 
dan, v petek, 24. septembra, ko 
bo Mirko Bizjak na čembalu 
predstavil skladbe iz ptujske 
notne zbirke, ki jo hranijo v 
knjižnici. 

NaV 
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Bodoče maniice so oavdušene 
Po več desetletjih in po večletnih pripravah je drugega 
septembra v okviru zdravstvenega doma Ptuj le pričela 
delati materinska šola. Ledino je oralo sedem bodočih 
mamic, ki so se od drugega do desetega septembra marsi-
kaj naučile o svoji bodoči vlogi. 

Kot j e povedala odgovorna 
sestra dispanzerja za ženske 
Darinka Drobnič, naj bi šok 
po zgledu drugih obiskovale 
ženske mesec dni pred poro-
dom, če pa bo potrebno, pa tu-
di v zgodnji nosečnosti. Ze se-
daj j e v veljavi praksa, ds 
imajo vse bodoče mamice v 
okviru dispanzerju vsak prvi 
ponedel jek v mesecu pogovo-
re o zdravem načinu življenja 
v nosečnosti. Za začetek dela 
materinske šole so razdelili 
veliko vabil, odzvalo pa se jih 
j e sedem. V šolo vabijo vse 
ženske, ki so v zadnjem mese-
cu nosečnosti, pa tudi tiste v 
zgodnji nosečnosti. Darinka 
Drobnič pravi, da bo šola v 
glavnem potekala dopoldne. 

S prvo skupino, v kateri sc 
bile same prvesnice, so bili 
izredno zadovoljni. Vse jih je 
živo zanimalo, veliko so vpra-
ševale, imele pa so tudi že ne-
kaj predlogov, ki jih bodo upo-
števali v nadaljevanju materin-
ske šole. Takole so povedale: 

Tatjana Rožmarin, Stoj-
nci: "Materinska šola j e po-
trebna za to, da se pripravimo 
na porod, da dobimo predsta-
vo o tem, kako je videti ." 

Bojana Rebernik, Ptuj: 
"Misl im, da bi morale začeti 
prej. Predlagam, da bi bili zra-
ven tudi možje — najprej v 
materinski šoli, potem pa pri 
porodu." 

Suzana Mihaljevič, Ptuj: 
"Vesela sem, da sem lahko 

obiskovala materinsko šolo, 
čeprav sem tik pred porodom. 
Marsikaj sem se naučila o sa-
mem porodu, koristile so mi 
tudi vaje, saj doma ne bi toli-
ko vadila." 

Anita Hentak, Cirkulane: 
"Materinska šola j e pomem-
bna, naučila sem se veliko no-
vega. Prepričana sem, da bi jo 
morale obiskovati vse no-
sečnice." 

Romana Horvat, Gorišni-
ca: "Šola j e zelo dobra za ma-
mice in otroke. Dobro bi bilo, 
da bi bilo še kaj tudi po poro-
du. Obvezno pa bi morali so-
delovati tudi možje, ki si mi-
slijo, da j e porod enostavna 
zadeva." 

Irena Pleh, Velika Nedelja: 
"Vesela sem, da lahko šolo 
obiskujem, zaradi sebe in 
otroka. Zvedela sem veliko 
novega. Želim pa si, da bi 
imele vaje tudi po porodu." 

Sedma udeleženka prvega 
ciklusa materinske šole j e bila 
žal odstotna, zato njenega 
mnenja nismo mogli zapisati. 
Bodočim mamicam želimo 
srečen porod in veliko veselja 
z novimi družinskimi člani. 

JVIaterinska šola bo gotovo 
še bolj povezala zdravstvene 
delavce iz zdravstvenega do-
ma in bolnišnice. Za ene in 
druge bodo zanimive izkušnje 
pri porodu žensk, ki so sode-
lovale v materinski šoli. 

MG 

Bodoče mamice se pripravljajo na porod. Foto: JB 

"Gospodinjam seoi prihranil prenelialeri i(orai(" 
v hitrem življenjskem tempu, ki ga živi današnji človek, ne razmišljamo, kako pride voda v pipe. Mogoče se začnemo 
zavedati te pomembne tekočine v sušnih mesecih, ko je primanjkuje, ali takrat, ko nas opozarjajo, da voda vsebuje 
prevelike količine nitratov ali drugih škodljivih snovi. 

Naši predniki, zlasti v hribovitih 
predelih so hodili ponjo več sto me-
trov ali celo kak kilometer daleč. 
Mnogi še danes povedo, da je bila 
hoja po vodo ritual in vaški vodnja-
ki so bile vaško zbirališče. Zlasti 
ženske so rade postale in si izmenja-
le vaške novice. 

Mnogi tudi danes iz različnih ra-
zlogov ne morejo uporabljati javne-
ga ali svojega vodovoda. Zlasti pre-
bivalci v Halozah in Slovenskih go-
ricah občutijo pomanjkanje pitne 
vode, saj jim jo morajo voziti in 
zanjo odštejejo kar precej denarja. 
Nekateri so začeli obnavljati 
opuščene vodnjake, drugi pa celo 
kopati nove. 

Kopanje vodnjakov ni enostavno. 
Mojstrov za opravljanje tega dela — 
nekoč so jih imenovali "prumoharji" 
— danes skoraj ni več. Eden redkih 
je Franc Kolarič iz Ihove 72 v Slo-
venskih goricah. 

Franc je bil zaposlen pri Stavbar-
ju v Mariboru kot gradbeni delavec. 
Tako kot mnogi njegovi sodelavci je 
tudi on ostal brez službe. Prijavljen 
je na Zavodu za zaposlovanje in ve-
liko časa mu ostane za njegov hobi, 
kajti kopanje vodnjakov je zanj ho-
bi. Žena pravi, da ga je zadnje čase 
to delo čisto prevzelo. Ko smo ga 
obiskali na njegovem domu, nam je 
pokazal, kako se iščejo vodni viri. 
Pri tem uporabalja šdri jeklene 
palčice (za iskanje vode morata biti 

dva), ki so namagnetene in imajo 
moč, da pokažejo, kje je vodni vir. 

Franc pojasni: "Ko naletimo na 
izvir, se palici prekrižata, ko se pa 
oddaljimo, se paličici obrneta v 
smer, kjer je voda. S palčkami lahko 
ugotovimo in napovemo globino 
vodnjaka. Do sedaj sem se zmotil le 
za nekaj metrov. Še nikoli pa me 
palčice niso pustile na cedilu, da bi 
kopal zaman. Zelo prijetno je, ko 
začneš kopati, in še prijetneje je, ko 
pridem do vode." 

Pri kopaju vodnjakov morajo biti 
trije, pravi Franc. Dva sta zunaj in z 
vitlom vlačita zemljo, eden pa ko-
plje. Seveda morajo vsi imeti trezno 
glavo. Veliko je odvisno od ljudi, ki 
so zunaj, saj se že majhna neprevid-
nost lahko usodno konča. 

"V vodnjaku me ni strah, saj ved-
no zaupam ljudem. Najgloblji stude-
nec, ki sem ga izkopal, je meril 36 
metrov. V globini je zrak redkejši in 
na našem področju, zlasti v okolici 
Lenarta, v Ihovi, Lormanju in Bene-
diktu naletimo na 'slatinski plin'. 

Ker je v vodnjaku zrak toplejši, 
moraš paziti, da se ne prehladiš. 
Včasih sem v globini več ur in kar 
nekaj minut preteče, da se spet akli-
matiziram. 

Nekoč so za vleko vode upora-
bljali samo vitle, pozneje pa so v 
plitvejše vodnjake že začeli na-
meščati vodne črpalke. Čeprav so 
studence 'vzeli' vodovodi in je dela 
vs-e manj, še vedno krst vodnjaka 

pomeni za domače velik dogodek. 
Gospodinje pripravijo slavje. In pri-
jetno mi je, ko se zavem, da sem ne-
katerim prihranil prenekateri korak, 
ko je morala gospodinja prenašati 
vodo za gospodinjstvo in živino. 
Kljub temu da sem bil precej časa 
bolan, komaj čakam, da bom spet 
začel kopati nov vodnjak," je ob 
koncu povedal Franc. 

Vodnjaki so tudi del arhitekture 
na vasi. tisti, ki jih gradijo, pa so 
neke vrste umetniki. Posebej zani-
miva so ostrešja. In če stoji na 
vašem dvorišču, pa ne uporabljate 
več vode iz njega, ga ne prepustite 
zobu časa, kajti tudi studenci so 
del naše kulturne dediščine. 

Besedilo in posnetki: 
Marija Slodnjak 

"Tudi ta vodnjak bom popravil, saj smo črpali vodo Iz njega 25 let, zato 
ml je še vedno zelo pri srcu. Voda v njem je zelo mrzla in dobra," pove 
Franc Kolarič, ko gleda opuščeni vodnjak. 

Franc in sosed držita na dlaneh vsak po dve kovinski palici, ki se lah-
ko prosto gibljeta. Paličici sta se prekrižali, kar naznanja, da je v glo-
bini vodni vir. 

Včasih so za odkrivanje vodnih virov uporabljali leskove palice, ven-
dar z njimi niso mogli določiti globine. 

Iz bistriške občine 
GLEDALiŠKI TEDERI 

v slovenjebistriški občini so 15 
let gostili Malo Borštnikovo 
srečanje. Lansko leto so preneha-
li, odločili pa so se, da bi v le-
tošnjem letu pričeli Gledališki te-
den, ki naj bi potekal v zadnjem 
tednu oktobra. 

"Zamisel je, da povabimo k 
sodelovanju več amaterskih gle-
dališč z območja Slovenije, do-
damo pa svojo predstavo. S tem 
bi nastala dobrodošla tedenska 
gledališka ponudba. Vse pred-
stave bi bile na odru doma kul-
ture v Slovenski Bistrici po ena 
na dan," je o načrtu povedal 
strokovni delavec pri bistriški 
ZKO Stane Gradišnik. Pričaku-
jejo, da se bodo gledališke sku-
pine — za začetek vsaj najbol-
jižje — odločile za gostovanje 
in tako popestrile kulturna do-
gajanja v občini. 

MACHU PICCHU 
v okviru prireditev desetega 

bistriškega tedna so si Bi-
stričani na notranjem graj-
skem dvorišču ogledali nastop 
ansambla Machu Picchu iz Pe-
ruja v Južni Ameriki. Ansam-
bel goji stare indijanske plese 
in glasbo in je navdušil Bi-
stričane. 

TURNIR V PRESKAKOVANJU 
OVIR NA ŠTATENBERGU 

Pod generalnim pokrovitel-
jstvom Ivana Gomilška iz Ptu-
ja ter z dvaindvajsetimi sopo-
krovitelji je Konjeniški klub 
Štatenberg organiziral v sobo-
to turnir v preskakovanju ovir, 
ki ga štejejo za državno pr-
venstvo. Nastopilo je osemin-
štirideset konj iz šestnajstih 
konjeniških klubov. V parkur-
ju kategorije Al je na konju 
Dona Carrara zmagala Mojca 
Horvat iz Murske Sobote, na 
drugo mesto pa se je na konju 
Markiz uvrstila Tanja Zaje iz 
Celja. V parkurju A2 je na 
konju Bonaseira zmagala Ma-
ja Novak iz Velenja, na drugo 
mesto pa se je na konju Oskar 
Drim uvrstila Maja Hrup iz 
Rogaške Slatine. V parkurju 
L, to je v štafeti, sta zasedla 
prvo mesto na konjih Satelit 
in Lotus Tomaž in Maja Lau-
fer iz Maribora. V parkurju 
A6 pa je na konju Levkadija 
zmagal Andrej Kučer iz Celja, 
na konju Maestro pa se je na 
drugo mesto uvrstil Gregor 
Blažič iz Maribora. 

Vida Topolovec 

Zanimivosti iz ormošice občine 
v TOVARNI SLADKORJA PREDELAVA 
KUBANSKEGA SLADKORJA 

Tehnični direktor ormoške tovarne sladkorja 
dipl. ing. Jože Gere nam je povedal, da se pripra-
vljajo na predelavo rjavega sladkorja, ki ga bodo 
uvozili s Kube. Prvi del tovora — 14 dsoč ton — 
je ladja pripeljala v koprsko luko v soboto, prede-
lavo pa so pričeli včeraj. 

Rjavi kubanski sladkor ni primeren za ta-
kojšnjo uporabo. V Ormožu ga bodo prečistili in 
tako dobili beli, konzumni sladkor, ki je boljše 
kvalitete, kot ga dobijo iz pese. 

v prihodnjih dneh pričakujejo še drugi del to-
vora, težek 10 tisoč ton. 

V TOREK PRIČELI S TRGATVIJO 
v podjetju Vinogradništvo, vinarstvo in sadjar-

stvo Jeruzalem Ormož so v torek pričeli trgatev 
ranih sort grozdja — rizvanca in ranine. Kljub te-
mu da spada med rane sorte tudi muškat otonel, 
so se odločili, da ga bodo pobrali kakšen dan ka-
sneje. V teh dneh pobirajo chardonnay in beli pi-
no, ki za proizvodnjo znanega ormoškega pe-
nečega vina grozdje ne sme biti preveč zrel. 

Po besedah dipl. ing. agronomije Katje Grabo-
vac, ki v podjetju vodi vinogradniško proizvod-
njo, je grozdje lepo dozorelo, suša pa je vinogra-
de prizadela predvsem na peščenih in lapornatih 
tleh. Slakorne stopnje so primerne in po mnenju 
vinogradniških strokovnjakov bi lahko bil vinski 
letnik 1993 zelo dober. 

Trgatev srednje ranih sort bodo pričeli v pri-
hodnjem tednu. 

KABELSKO TELEVIZIJO ŠIRIJO 
V PUŠENCE IN FRANKOVGE 

Sistem kabelske televizije, ki je v ormoški 
občini pod okriljem ormoške krajevne skupnosti, 
bodo širili tudi v vasi Pušenci in Frankovci, kjer 
je že okoli 55 interesentov. Priključek bi veljal 
zaradi majhnega števila novih naročnikov za go-
spodinjstvo 1100 DEM v tolarski protivrednosti. 
Za dela sta se prijavila dva izvajalca: podjetje Si-
gnal iz Ljutomera, ki je v Ormožu zgradilo dose-
danji kabelski sistem, in domačin Danilo Ivanuša 
iz Ormoža. 

Na uredniškem odboru kabelske televizije so 
povedali, da bodo v torek, 21. septembra, ob 20. 
uri pripravili v živo oddajo o vinogradništvu, v 
kateri bodo sodelovali vinogradniški in kletarski 
strokovnjaki ormoške občine in med drugim od-
govarjali na vprašanja poslušalcev. Oddaja bo v 
domu kulture in bo uvod v prireditve ob martino-
vanju. 

VINSKA TRGATEV IN KOLESARSKE 
DIRKE V VELIKI NEDELJI 

Gasilsko društvo Velika Nedelja pripravlja v 
soboto vinsko trgatev s kolesarsko dirko. Starejši 
in mlajši kolesarji bodo tekmovali za pokal kra-
jevne skupnosti Velika Nedelja. S to prireditvijo 

pričenjajo pri tamkajšnjem gasilskem društvu 
priprave na praznovanje stoletnice gasilstva. 

ENOTNA CENA ŠOLSKIH MALIC 
IN KOSIL 

v ormoški občini imajo na vseh osnovnih 
šolah, kjer kuhajo kosila, določeno enotno ceno 
tega obroka. Za učence od 1. do 4. razreda je 130 
tolatjev, za večje, od 5. do 8. razreda, 145 tolar-
jev, delavci šol pa plačajo za kosila 280 tolarjev. 
To je ekonomska cena, v okviru katere morajo 
biti izračunane tudi plače šolskih kuharic. 

Cena malice je v ormoški občini prav tako 
enotna in znaša 1.000 tolarjev na mesec. Malico 
imajo vsi šolarji ormoške občine, za socialno 
ogrožene pa primakneta dele občinski in državni 
proračun. 

SAUBERMACHER ŽE VOZI SMETI 
z organiziranim odvozom smeti v ormoški 

občini zamujajo za več kot pol leta. Pred pri-
bližno štirinajstimi dnevi so pri Veliki Nedelji 
pričeli odvoz odpadkov. Dela je bilo veliko, saj 
so predstavniki firme morali v vsako gospodin-
jstvo in se pogovoriti o vsem v zvezi z odvozom, 
v teh dneh bo na vrsti Ormož, kjer pa bodo in-
formativni pogovori z gospodinjstvi veliko lažji, 
saj so Ormožani že sedaj navajeni na organiziran 
odvoz komunalnih odpadkov. Čez dober mesec 
bodo na vrsti v Središču ob Dravi. 

Vida Topolovec 

Mesečni obseg proizvodnje se povečuje 
čeprav je ptujsko gospodarstvo v prvem polletju letos proizvedlo za 10,2 odstotka manj kot v enakem obdobju 
prejšnjega leta, se že od novembra lani iz meseca v mesec povečuje obseg industrijske proizvodnje. Pozitivno rast je v 
prvem polletju doseglo pet panog. Bolj spodbudna pa je rast v obrti in zasebnem podjetništvu. Konec junija je bilo v 
ptujski občini že 1065 obrtnikov in 543 zasebnih podjetij. 

Na petkovi seji ptujske občinske vlade so 
zaradi nepopolnih podatkov lahko razpravljali 
le o družbenem delu gospodarstva, saj nekate-
rih podatkov niso imeli. Tako je bilo v prvem 
polletju letos v ptujski občini veliko več inve-
sticij kot jih prikazujejo podatki službe 
družbenega knjigovodstva, ki zajemajo le po-
datke za družbeni sektor, ne pa tudi za zasebni. 
Zato bo do razprave na skupščini, ki bo pred-
vidoma 28. septembra, potrebno informacijo o 
polletnih rezultatih ptujskega gospodarstva še 
dopolniti s podatki o poslovanju v gostinstvu 

in turizmu ter investicijskim delom. Zasebna 
obrt in podjetništvo namreč ustvarjata pomem-
ben delež, ki pa je v informaciji o polletnih go-
spodarskih rezultatih pomanjkljivo oziroma 
sploh ni zajet. 

Pred skupščino bo o rezultatih poslovanja 
ptujskega gospodarstva razpravljal tudi eko-
nomski svet pri izvršnem svetu. Posebno po-
zomost bo potrebno nameniti vprašanju la-
stninjenja. V občini se bo potrebno opredeliti 
za načine, ki bodo zagotovih, da bo čimveč 
premoženja ostalo Ptujčanom. 

Razveseljivo je, da se znižujejo zneski blo-
kad. Ob koncu junija je znašala dnevna bloka-
da čez dve milijardi tolarjev, sedaj le šeststo 
milijonov, povečalo pa se je število podjetij v 
blokadi. Najbolj kritični pa so podatki glede 
nezaposlenosti. Po julijskih podatkih je v ptuj-
ski občini že okrog šest tisoč nezaposlenih, 
stopnja nezaposlenosti pa že presega 21 od-
stotkov. Do konca leta se bo še povečala, saj 
so nekatera podjetja že napovedala nove teh-
nološke presežke. 

MG 



TEDNIK ~ SEPTEMBER 1993 NASI KRAJI IN LJUDJE 

Kdo bo volil župana - stranka ali občani 
v jeseni lahko pričakujemo sprejem zakona o lokalnih volitvah, ki je najpomembnejši zakon za organizacijo bodoče 
občinske uprave. Menimo, da je občane pred reformo sedanje občinske uprave potrebno seznaniti z organizacijo lo-
kalne uprave v drugih državah. 
Najprej pa je potrebno razčistiti pojmovno zmedo, ki vlada v naših časopisih. Uporaba pojmov, kot sta župan in vla-
da, ki jih štiri desetletja niso smeli uporabljati, je sicer privlačna, toda neutemeljena. Zavaja občane, ker ustvarja 
vtis, kot da je do reforme občinske uprave že prišlo. Instituta župana sedanja slovenska ureditev ne pozna. Funkcija 
predsednika občinske skupščine sploh ni primerljiva z županom, ker predsednik skupščine nima nobenih izvršilnih 
funkcij. Tudi primerjava občinskega izvršnega sveta z vlado in ministri je neprimerna, ker občinskih organov s pri-
stojnostmi vlade svet ne pozna. 

Vprašanje načina izvolitve župana in njegovih 
pristojnosti je dejansko vprašanje organizacije 
lokalne uprave. Tu je podan prikaz (skrčen na 
najmanjši možni obseg) različnih tipov lokalne 
uprave glede na način izbire glavnega izvršilne-
ga organa oziroma, poenostavljeno rečeno, glede 
na način izbire funkcionarja, ki si ga v vsakdan-
jem pogovoru predstavljamo pod pojmom 
"župan". 

Najpogostejši so trije tipi: 
1. izvoli ga občin,ski svet izmed svojih čla-

nov, prvenstveno po političnih kriterijih, 
2. imenuje ga občinski svet iz vrst upravnih 

funkcionarjev, prvenstveno po strokovnih kri-
terijih, 

3. izvolijo ga občani neposredno na volit-
vah. 

Za nobeno izmed navedenih oblik lokalne 
uprave ne moremo reči, da je najboljša ali naj-
slabša. Občine po svetu same spreminjajo svo-
jo upravo in jo prilagajajo obstoječim proble-
mom v skupnosti. Neki tip lokalne uprave velja 
tako dolgo, dokler je učinkovit. To bi moralo 
veljati tudi za našo upravo, za katero sicer ugo-
tavljamo, da se trudi po najboljših močeh, ven-
dar ostajajo lokalni problemi nerešeni (ceste, 
vodovod, telefon ...). Zaradi teh dejstev je se-
danja organizacijska oblika občinske uprave, 
gledano v celoti (105 članov občinske 
skupščine, 11 članov izvršnega sveta, predstoj-
niki posameznih služb in upravnih organov, 
skupna služba za krajevne skupnosti), predi-
menzionirana, prepočasna, predraga, slaatka 
neučinkovita in jo je potrebno reorganizirati. 
Število članov predstavniškega telesa in fun-
kcionarjev v upravi je potrebno zmanjšati, do 
sedaj razpršena pooblastila in odgovornosti pa 
koncentrirati v posameznih funkcijah. 

Župan v Franciji je najboljši primer lokalne 
uprave, ko je vsa izvršilna oblast koncentrirana v 
rokah enega človeka. To je politično zelo pri-
vlačna funkcija in odskočna deska za volitve na 
državni ravni. Izvoli ga občinski svet izmed svo-
jih članov, in sicer pripadnika stranke, ki je na 
volitvah dobila večino. Občinski svet ima od 9 do 
37 članov, odvisno od velikosti občine. Občinske-
mu svetu predseduje župan, ki ima tudi pravico 
glasovanja. Župan skrbi za izvrševanje sklepov 
občinskega sveta, nadzoruje delo občinskih 
uslužbencev, skrbi za delo lokalnih javnih služb, 
izvajanje javnih del, odgovarja za izvrševanje 
državnih zakonov, ima tudi nekatere policijske 
funkcije (v manjših občinah, ki nimajo svoje poli-
cije), skrbi za varnost prometa, javne shode, var-
stvo javnih in zasebnih zgradb, tržnice in za dru-
ge zadeve s področja javnega reda in miru. 

Institucija mestnega upravitelja v ZDA je rela-
tivno nova, razvila pa se je kot izraz teh-
nokratskih tendenc v lokalnem upravljanju. Po 
vzoru velikih podjetij so začeli v upravi zaposlo-
vati priznane strokovnjake in jim zaupali vodstvo 
vseh mestnih nalog. Pogosto so to strokovnjaki od 
zunaj, ki prevzemajo vodstvo uprave v različnih 
mestih. Imenuje jih mestni svet na podlagi javne-
ga natečaja, pogosto se pred imenovanjem zahteva 
mnenje managerskega združenja. 

Mestni upravitelj nima politične moči (ki jo 
ima mestni svet), so pa mu zaupane vse naloge v 
zvezi s tehničnim vodenjem mestne uprave. Me-
stni upravitelj seje uveljavil v večini srednje veli-
kih ameriških mest (od 25.000 do 250.000 prebi-
valcev). Ta sicer zelo uspešni sistem pa se je v 
praksi izkazal za neuporabnega v socialnoeko-
nomsko in politično heterogenih mestih, v katerih 
je bolj uspešen načelniški sistem. 

Je drugi najbolj razširjeni tip ureditve lokalne 
uprave v ZDA. Prevladuje v majhnih (do 10.000 
prebivalcev) in zelo velikih mestih (nad 500.000 
prebivalcev). Izvolijo ga občani na neposrednih 
volitvah. V njegovih rokah je koncentrirana vsa 
administrativna oblast. Imenuje in razrešuje glav-
ne upravne funkcionarje, pa tudi pomembnejše 
uslužbence. Mestnemu svetu pripravlja in predla-
ga lokalni proračun, koordinira in kontrolira delo 
vseh mestnih javnih služb, ker ga občani volijo 
neposredno, ima tudi vlogo političnega voditelja 
lokalne skupnosti, poleg tega je izključno župan 
odgovoren za stike lokalne uprave z javnostjo. 

V Nemčiji ima župan v posameznih zveznih 
deželah različen položaj. Tu je opisan župan v 
deželi Baden—Wurttemberg, v kateri ima župan 
najmočnejši položaj. Občinski svet volijo občani, 
njegovo število pa je odvisno od velikosti občine 
in se giblje od 8 do 60 članov (v občini do 5.000 
prebivalcev ima 14 članov). Župan se voli nepo-
sredno, hkrati z drugimi člani občinskega sveta. V 
manjših občinah (do 5.000 prebivalcev) je volon-
ter, v večjih občinah pa opravlja funkcijo profe-
sionalno. Njegov položaj je zelo močan, je pred-
sednik občinskega sveta, v deželi Baden—Wur-
ttemberg pa še predsednik posebnega odbora 
občanov (Altestenrat). Ta odbor je poleg občin-
skega sveta najpomembnejši občinski kolektivni 
organ in svetuje županu pri reševanju tekočih pro-
blemov. Župan ima nekatere zakonodajne pristoj-
nosti (izdajanje odredb), je predstojnik občinskih 
uslužbencev in vodilni funkcionar, ki koordinira 
delovanje občinskih služb. V pristojnosti občine 
je vzdrževanje lokalnih cest, cestne razsvetljave, 
kanalizacije, vodovoda, skrb za športne objekte, 
parke, preskrba z živili, socialno varstvo, otroško 
varstvo, požarno varstvo, tržnice itd... 

Tudi v Švici poznajo različno organizirano lo-
kalno upravo, prevladuje pa organizacija, v kateri 
je večina izvršilnih funkcij zaupana kolegijskemu 
telesu, ne pa individualnemu funkcionarju. Švi-
carska posebnost je najvišji organ upravljanja 
občine — občinska skupščina, ki jo sestavljajo 
vsi občani z volilno pravico. Gre za stoletno tra-
dicijo, ki jo negujejo še danes. Skupščina je v 
praksi zbor občanov na občinskem trgu. Največja 
težava te neposredne demokracije je slaba ude-
ležba volilcev. Do osemdesetih let tega stoletja 
med njimi ni bilo žensk, ker niso imeli volilne 
pravice. 

Glavni izvršilni organ je občinski odbor, sesta-
vljen iz od 5 do 15 članov, kijih neposredno voli-

jo občani na skupščini. Med člani odbora so for-
malno razdeljene funkcije: vsak član je funkcio-
nar ene izmed občinskih služb in jo neposredno 
vodi. Občinski odbor vodi predsednik (župan), ki 
je formalno "prvi med enakimi". Najpomem-
bnejši občinski uslužbenec je občinski tajnik, ki 
svoje delo opravlja profesionalno, imenuje pa ga 
skupščina. 

Pri avstrijskem lokalnem sistemu gre za kom-
binacijo kolegijskega in individualnega vodenja 
lokalne uprave. Predstavniški organ je občinski 
svet, ki ga izvolijo občani. Sestavljen je iz od 11 
do 31 članov, odvisno od velikosti občine. V 
občinah, ki imajo do 6.000 prebivalcev, je sesta-
vljen iz 23 članov. Izvršilno funkcijo opravlja po-
sebni odbor, to je občinsko predstojništvo, in 
župan, ki jih izvoli občinski svet izmed svojih 
članov. Občinsko predstojništvo sestavljajo 
župan in njegovi namestniki (podžupani). V 
občinah, kjer ima občinski svet 23 članov, ima 
občinsko predstojništvo skupaj 6 članov. 

Župan zastopa lokalno skupnost, je predsednik 
občinskega sveta in občinskega predstojništva, 
vodilni funkcionar lokalne uprave, skrbi za delo-
vanje občinskih javnih služba in za izvrševanje 
nalog, ki jih je na občino prenesla država. » 

BODOČA UREDITEV V SLOVENIJI 
Osnutek zakona o lokalni samoupravi (z dne 

28/6-1993) in predlog zakona o lokalnih volit-
vah (z dne 6/9-1993) vsebujeta tudi določila o 
županu in lokalnih organih. Osnutek zakona o 
lokalnih volitvah je sprožil različne odzive po-
litičnih strank. Nekatere nasprotujejo predlogu, 
da bi občani neposredno volili župana, druge 
(med njimi Demokratska stranka) pa menijo, 
da zakon ne bi smel teko globoko posegati v 
občinsko ureditev in bi moral občinam prepu-
stiti, da se same odločijo, kakšno upravo bodo 
imele. 

Na skici je prikazan model bodoče občinske 
uprave za večjo občino (manjše občine bi ime-
le manj razvejano upravo ali tudi skupno upra-
vo z drugimi občinami). 

Občinski svet bi v občinah z do 5.000 prebi-
valcev sestavljalo od 11 do 15 članov. Občin-
ski svet bi sprejemal statut občine, odloke in 
druge občinske akte, prostorske plane in plane 
razvoja občine, občinski proračun, nadzoroval 
delo odborov, župana in občinske uprave itd. 

Občinski odbor bi imel predvsem nadzor-
stveno funkcijo in bi usmerjal delo občinske 
uprave in občinskih javnih služb. Glavna 
izvršilna funkcija je v pristojnosti župana. Po-
leg izvajanja odločitev občinskega sveta in 
občinskega odbora bi župan skliceval seje 
občinskega sveta in predlagal organizacijo 
občinske uprave. Predstojnika občinske uprave 
(tajnika) bi imenoval občinski svet na predlog 
župana. Enega ali več podžupanov bi izvolil 
občinski svet. 

V primerjavi s sedanjo ureditvijo gre za pre-
cejšnje spremembe. Državna uprava je ločena od 
lokalne (občina nima več upravnih organov za 
notranje zadeve, za obrambo, geodetske zadeve, 
inšpekcije), zmanjšano je število funkcionarjev, 
v eni osebi so zdrzžene funkcije dosedanjega 
predsednika skupščina občine, predsednika 
izvršnega sveta in funkcije predstojnikov uprav-
nih organov in strokovnih služb. 

Metod F. Grah, 
Demokratska stranka — OO Ptuj 

Naša jubileja 
PRAVICI POLOŽAJ RADIA 

Začel je kot de-
lovna enota ob-
činskega odbo-
ra SZDL Ptuj z 
uradnim nazi-
vom Radijska 
postaja Radio 
Ptuj. Predvide-
vali so, da naj 
bi Radio kmalu 

postal zavod in s tem pravna 
oseba. Ustanovitelj naj bi posta-
la Občinska skupščina Ptuj, ki 
bi tudi imenovala in razreševala 
upravni odbor in upravnika za-
voda. 

V tem smislu so bila pripra-
vljena tudi "začasna pravila", ki 
jih je občinski odbor SZDL Ptuj 
potrdil 12. 9. 1963, podpisal pa 
je ta pravila predsednik uprav-
nega odbora Franjo Rebernak. 
Osnutek pravil je bil verjetno 
pripravljen po vzorcu RTV Lju-
bljana, zato daleč od stvarnih 
možnosti v Ptuju. To upraviče-
no sklepam po tem, ker je bilo v 
pravilih zapisano nekaj nalog, 
ki jih je tedaj lahko opravljala 
izključno RTV Ljubljana, med 
drugim, da zavod tudi "izdaja 
po potrebi strokovno literaturo, 
zlasti periodični radijski časo-
pis, organizira javne koncerte in 
druge prireditve", prav tako 
sklepanje delovnih pogodb z 
"umetniškim osebjem (člani or-
kestrov, režiserji itd.)". 

Veliko je bilo v teh pravilih 
zapisanega o nalogah in pristoj-
nostih upravnega odbora in 
upravnika, prav nič pa o ured-
niškem odboru in odgovornem 
uredniku, čeprav po tedanji za-
konodaji brez odgovornega 
urednika javno glasilo ni smelo 
delovati. Le v 19. členu je bilo 
med drugim zapisano, d a j e "pri 
izvajanju radijskega programa 
/.../ upravniku v pomoč pro-
gramski odbor kot posvetovalni 
organ." 

Tako je bilo zapisano in pri 
zapisanem je ostalo, praksa pa 
je šla mimo tega. Ni prišlo do 
sporazuma z občinsko skup-
ščino, da bi bila prevzela usta-
noviteljstvo in ustanovila za-
vod; Radio je še naprej ostal kot 
delovna enota pri SZDL. To na-
vajam zaradi tega, ker so prav te 
pravnoformalne nedoročenosti 
v naslednjih letih pogojevale 
vrsto sporov in nesporazumov, 
ki so po sedmih letih dosegle 
svoj vrh v tragični smrti tedaj 
že vršilca dolžnosti direktorja 
Franca Plohla. 

Po svoje zanimivo je tudi to, 
da Tednik svojih bralcev sploh 
ni seznanil s pripravami na usta-
novitev radia Ptuj. Le v nekaj 
prvih številkah v letu 1963 je 
objavil plačano "Važno obvesti-
lo!", v katerem je bilo poveda-
no, da nova radijska postaja 
Ptuj oddaja vsako nedeljo med 
11. in 12. uro. Vabili so tudi po-
slušalce in dopisnike, da pošil-
ja jo svoje prispevke in koristne 
predloge uredniškemu odboru 
pri občinskem odboru SZDL 
Ptuj. Prvi novinarski sestavek o 
radiu, objavljen v Tedniku, je 
napisal Jože Vrabl 8. 2. 1963 
pod naslovom "Ptujski radio je 
podaljšal čas oddaje". Navedel 
je tudi takratne napovedovalce: 
Vida Kuhar, Bojana Seršen, Ir-
ma Pirš in Miško Koltak. Na 
koncu sestavka je bilo še zapi-
sano: "Važnost lista Tednik ni s 
tem nič izgubila, število na-
ročnikov po novem letu raste." 

Iz tega je moč sklepati, kar je 
bilo takrat tudi splošno znano, 
da so se pri Tedniku od začetka 
bali konkurence. Precej časa je 
trajalo, preden so dojeli, da se 
pri obveščanju ljudi časnik in 
radio le dopolnjujeta. 

DOGAJANJA V LETU 1963 
v Tedniku smo lahko prebrali, 

da je bila v začetku leta "najhujša 
zima po 34 letih", saj je živo sre-
bro padlo do —31 stopinj. 

Aprila je bila sprejeta nova 
ustava, povezano s tem je bilo tre-
ba na hitro izpeljati veliko stvari, 
da bi njeno besedilo zaživelo v 
praksi. V prvem polletju je tem 
vprašanjem Tednik namenjal kar 
tretjino prostora. Bilo je namreč 
precej novosti, s katerimi je bilo 
treba seznaniti ljudi, objaviti pa 
tudi precej odlokov občinske 

skupščine, ker Uradni vestnik ta-
krat še ni izhajal. 

Največ časopisnega prostora je 
bilo namenjenega volitvam, ki so 
bile v maju in juniju. Volili so po-
slanca za zvezni zbor, kandidat je 
bil Tone Bole iz Ljubljane, in šte-
vilne poslance za pet zborov nove 
republiške skupščine. Večinoma 
so bili kandidati domačini, največ 
mladih, povprečno starih okoli 25 
let, le Slovenske gorice so se mo-
rale sprijazniti z "uvoženim kandi-
datom"; to je bil Boris Kocjančič 
iz Ljubljane (oče danes znanega 
pohtika Janeza Kocjančiča). Na 
dan volitev, 24. in 26. maja, je Ra-
dio Ptuj prvič imel celodnevni od-
daji in je po mnenju občinskih po-
litikov "veliko prispeval k dobri 
volilni udeležbi". 

Tednik je 7. 6. 1963 poročal o 
zasedanju nove ptujske občinske 
skupščine, kjer sta bila ponovno 
izvoljena za predsednico Lojzka 
Stropnik, za podpredsednika Vla-
dimir Vrečko, tajnik pa je ostal 
Ivan Rau. Podrobneje je začel 
Tednik poročati tudi o dogajanjih 
v ormoški občini, saj so z letom 
1963 nastavili novinarja Draga 
Rizmana, da je poročal le za to 
občino. 

Julija 1963 je Skopje porušil 
potres. Pomoč so na veliko zbirali 
tudi v ptujski občini in dajali po-
sojila. Oktobra je v Ljubljani umrl 
dr. Jože Potrč. Novembra so v 
ZDA ubili predsednika J. F. Kene-
dya. Vojna v Vietnamu se je na-
daljevala z vse večjo silovitostjo. 

AVTOBUSNA POSTAJA 
IN POŠTA 

v letu 1963 je bilo na straneh 
Tednika objavljenih več pole-
mičnih člankov in kritičnih pisem 
bralcev v zvezi z avtobusno posta-
jo in gradnjo nove pošte v Ptuju. 
Ta polemika se je nadaljevala še v 
leto 1964. Ozadje tega še danes ni 
jasno, vidne so le posledice. Zato 
nekaj stavkov o tem. 

Precej let po vojni je bila avto-
busna postaja pri ptujski tržnici, 
bencinska črpalka pa pred magi-
stratom na današnjem Mestnem 
trgu. Zaradi hitro naraščajočega 
prometa oboje ni več sodilo v me-
stno središče. Z zgraditvijo nove-
ga cestnega mostu čez reko Dravo 
in cestnega odseka je bila zgrajena 
za tedanji čas sodobna bencinska 
črpalka. Tja v bližino, to je na da-
našnji Minoritski trg, takrat Trg 
svobode, so premestili tudi avto-
busno postno in postavili zasilno 
čakalnico. Ce je imela ta prestavi-
tev v ozadju še kak drug namen, 
ne vem, vem le, da je avtobusna 
postaja bila krepak argument za 
to, da so pristojni organi dali so-
glasje za lokacijo nove poštne 
zgradbe, ki so jo hitro začeli gra-
diti na mestu med vojno porušene 
minoritske cerkve sv. Petra in Pa-
vla. Torej: pošta naj bo pri avto-
busni postaji. S tem so občinski 
funkcionarji uresničevali tajni na-
log iz • republiškega političnega 
vrha, da je treba na nek način pre-
prečiti možnost obnove minoritske 
župnijske cerkve ... Komentar pre-
puščam bralcem! 

Tega kulturnega barbarstva si v 
Tedniku sicer nihče ni upal omen-
jati. Četudi bi bil kdo kaj takega 
napisal, urednik tega ne bi smel 
objaviti, če je hotel ostati na 
stolčku. Časopisna polemika je 
nastala šele po tem, ko so leta 
1963 začeli razkopavati takratni 
Trg svobode za vodovod in kana-
lizacijo, zato so avtobusno postaj 
začasno prestavili k Belemu 
križišču. Takrat so začeli deževati 
predlogi, kje naj bo avtobusna po-
staja. Mnenja so dajale tudi razne 
organizacije, podjetja in Turi-
stično društvo, ki je odločno zapi-
salo, da "Ptuj potrebuje sodobno 
avtobusno postajo". 

To polemiko je v letu 1964 
končal Svet za notranje zadeve pri 
občinski skupščini, ki mu je pred-
sedoval Franc Belšak. Odločili so, 
da naj avtobusna postaja ostane na 
Trgu svobode, dokler ne bo najde-
na trajna rešitev. Ugotovili so tu-
di, da so na Trgu svobode začeli 
graditi novo poštno poslopje, zato 
je gradbeno podjetje zasedlo del 
prostora na trgu, kar ovira avtobu-
sni promet, in prav to povzroča 
največ nejevolje med občani. 

Za tem je bilo objavljenih še 
več pisem bralcev, ki so v glav-
nem opisovali prezebanje v lopi, 
ki naj bi bila čakalnica, nevšečno-
sti, ki jih povzročajo gradbinci, 
neprimernost lokacije avtobusne 
postaje in počlobne zadeve. Nova 
avtobusna postaja v Ptuju je bila 
odprta ob 1900-letnici mesta Ptuj, 
po.štno poslopje pa je ostalo in 
ostaja v breme .sedanji generaciji. 
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Papirnica Alf šolarjem 
in Alešu Pinteriču 
v bobnu sreče se j e šestega septembra popoldan v Prešer-
novi ulici zavrte lo 95 kartic. Papirnica Alf j ih j e izdala 
199 t ist im, ki so pri njih pred zače tkom novega šos lekga 
leta kupil i šo lske potrebščine v znesku nad pet tisoč tolar-
jev. S tem so si pridobili tudi č lansko izkaznico, ki j i m 
o m o g o č a popust pri vsakem nakupu. Člansko izkaznico 
Kluba Alf ima že čez petsto članov. 

Obenem z žrebanjem je la-
stnica Silva Razlag predstavi-
la darovalce denarnih prispev-
kov za mladega invalida Aleša 
Pinteriča iz Ptuja, ki nadaljuje 
šolanje v Kamniku. Kot je 
znano, je Silva Razlag pred le-
ti pričela humanitarno akcijo, 
s katero je spodbudila tudi 
druge, da pomagajo Alešu pri 
premagovanju arhitektonskih 
in drugih ovir. Denar so daro-
vali Slovenska zadružna kme-
tijska banka. Hranilna služba 
Kmeti jske zadruge Ptuj, Av-
tošola Herak, Sekretariat za 
družbene dejavnosti občine 
Ptuj, Bistro " M " in Lu — Svit 
Irene Luci. 

Žrebanja so se udeležili ne-
kateri znani Ptujčani: Rudi 
Ringbauer, avtor knjige afo-
riziTiov Božje resnice, ki je tu-
di izžrebal prvo nagrado (eno-
dnevno potovanje za dve osebi 

v Gardaland), atlet Mirko Vin-
diš, teniška igralka Tina Vuka-
sovič in šahistka Anita Ličina. 
Tako so se mladi lahko nepo-
sredno srečali s svojimi vzor-
niki s športnih in drugih po-
dročij. Prvo nagrado je prejel 
Marko Rižnar iz Juršincev, 
drugo (enodnevni izlet v Gar-
daland za eno osebo) Martina 
Vogrinec iz Skorbe in tretjo, 
prav tako enodnevno potovan-
je v Gardaland, Martina 
Meznarič iz Formina. Nagra-
dili so 95 imetnikov kartic, s 
simboličnimi darili pa so na-
gradili tudi, lastnike kartic do 
številke 199. Papirnica ALF 
bo poleg tega omogočila, da 
se bosta Aleš in mama ude-
ležila tridnevnega zdravljenja. 
Silva Razlag pa bo poskušala 
pomagati Alešu in njegovi 
družini tudi pri tedenskih pre-
vozih v šolo in nazaj. ]yjQ 

V Alfu se vedno nekaj dogaja. Foto: Langerholc 

Partir klub 54 v Kidriccvem 
Dani lo Glažar, ki j e najel nekdanj i Klub Royal v Ki-
d r i č e v e m in ga pre imenoval v Party klub 54 (številka 54 
je povze ta po prvi diskoteki v svetu v N e w Yorku, ki j e še 
danes odprta) , si j e že od 18. leta želel , da bi imel podo-
ben lokal . Sedaj se mu ta želja uresničuje . 

S svojim kolektivom, ki ga 
sestavljajo natakar, natakari-
ca, kuharica in delavec, odgo-
voren za sprejetn gostov in 
propagando, se bo trudil, da 
bo ponudba vedno na nivoju, 
da se bodo gostje v klubu do-
bro počutili in da se bodo 
vračali. Pr ičakujejo jih vsak 
dan od 18. do ene ure zjutraj, 
ob četrtkih, petkih in sobotah 
pa do četrte ure. Gostom, za 
katere želijo, da bi postali 
stalni obiskovalci kluba, so iz-
dali posebne izkaznice. V klu-
bu bodo pripravljali vse vrste 
hladnih jedi, biftek, sirove 
plošče in pršut. K temu bodo 
ponudili izbrane brezalkohol-
ne in alkoholne pijače. 

Od glasbe bodo vrteli v 
glavnem disko melodije, ob 
četrtkih pa bodo na programu 

večno zelene inelodije. Ob-
časno bodo v goste vabili 
priznane domače in tuje pevce 
ter glasbene skupine. Organi-
zirali bodo tudi modne revije 
in druge prireditve. Vsak me-
sec bodo izbrali mis meseca, 
na koncu leta pa mis leta. 
Prvo bodo izbrali že konec te-
ga meseca. 

Party klub 54 bo pripravljal 
ob nedeljah tudi otroške mati-
neje, na katerih ne bo dovolje-
no kaditi, točili pa bodo le 
brezalkoholne pijače. Kaditi 
ne bodo dovolili niti staršem, 
ki bodo pripeljali otroke, saj 
želijo, da bi program matineje 
potekal v zdravem okolju, 
brez cigarete. O ponudbi no-
vega kluba se lahko pozani-
mate na telefonski številki 
796-225. ^ ^ 

Klub je izredno lepo urejen, gostje se bodo v njem dobro počutili. Fo-
to: Langerholc 

Potrčevi bomo vrnili neidlanji sijaj 
Najbrž ste že opazil i , da se na Potrčevi od 11 do 16 nekaj spreminja . Tri s tavbe so že dobi le novo, lepšo podobo . V 
dvorišču pred števi lko 13 je nastalo lepo urejeno parkir išče in terasa. J a n k o ( i abrovec , ki g a j e potomec nekdanj ih la-
stnikov in denacional izaci jski upravičenec pr imari j doktor Jo.sef Popovič pooblast i l , da lahko upravlja z njegovim 
nekdanj im premoženjem, pa ima še vel iko načrtov. Dokler Potrčeva od hišne števi lke 11 do 16 ne bo urejena, obno-
vljena in tudi pos lovno privlačna, ne bo miroval . In kdor ga pozna po njegovi obrt i , se bo najbrž strinjal , da bo s svo-
j o od ločnost jo pri tem uspel . Da bi izvedeli kaj več o njegovih načrt ih, s m o ga povabil i na klepet. 

Uspešni ljudje ponavadi 
pričnejo v skromnih razme-
rah. Kakšen je bil vaš za-
četek? 

.1. CIabrovec: Obrtno dajav-
nost vodovodnega in toplovod-
nega instalaterstva sem pričel 
opravljati v Ptuju leta 1982, 
najprej v Krempljcvi ulici 6, na-
to pa v Hajdošah in sedaj na 
Potrčevi cesti na Ptuju. Pred 
tem sem bil zaposlen pri raznih 
— reči moram, da zelo kakovo-
stnih in dobrih strokovnjakih, ki 
so mc naučili stroke in spošto-
vanja do dela. Takšen sem ostal 
do sebe, to pa zahtevani tudi od 
svojih delavcev in drugih, s ka-
terimi poslovno sodelujem. Po-
lovičaratva in slabega dela ne 
priznavam. 

Na katere poslovne par-
tnerje ste pri svojem delu 
najbolj ponosni, se nanje za-
nesete in tudi veste, da so z 
vami zadovoljni? 

J. Gabrovec: Sčasoma sem si 
s kakovostnim delom in odno-
som, da sem jim s svojimi sto-
ritvami na razpolago kadarkoli, 
uspel pridobiti stalne stranke; to 
so Pekarna Ptuj, osnovna šola 
Olge Meglic, PTT Ptuj, ptujsko 
sodišče, dom upokojencev, vi-
narstvo Slovenske gorice Halo-
ze, nekaj podjetij v Mariboru. 
Veliko pa mi pomeni tudi zau-
panje mnogih zasebnikov. 

Kaj v vaši obrti je vaš po-
sebni pristop — pristop, po 
katerem poznajo samo vaše 
podjetje? 

J. Gabrovec: Ker naročniki 
dela zahtevajo celotno rešitev 
raznih problemov, sem pred le-
tom dni razširil dejavnost še na 
polaganja keramike, zidarska 
dela in podobno. To je zlasti po-
membno, ker pogosto renovira-
jo stare objekte ali samo sanita-

rije in kopalnice v njih, stranke 
pa želijo, da jim vse skupaj ure-
di en mojster. S tem je stranki 
vsekakor prihranjenega mnogo 
truda in časa, pa tudi denarja. 
Če sam ne zmorem vsega dela, 
se povežem s kakovostnimi 
kooperanti. 

Vam obrt daje dovolj kapi-
tala da lahko urejate Potr-
čevo? 

J. Gabrovec: Zavedam se 
časa, ki prihaja, in tega, da je po-
trebno za vse člane družine zago-
toviti delo in obstoj. Zato svojo 
dejavnost širimo. Samo ena de-
javnost ne prinaša dovolj dohod-
ka in tako smo na Potrčevi cesti 
odprli gostinski lokal, ki ga 
uspešno vodi moja soproga. Ved-
no bolje je obiskan in veliko jih 
je, ki pohvalijo njegovo oprem-
ljenost in postrežbo v njem. 

Pri vseh zapletih, ki jih 
imajo denacionalizacijski 
upravičenci, se zdi, da ste vi 

z lastnikom hitro našli sku-
pen jezik. 

J. Gabrovec: Prostor sem z 
najemno pogodbo pridobil od 
Kmetijskega kombinata Ptuj in 
s privoljenjenm denacionaliza-
cijskega upravičenca primarija 
dr. Popoviča. Prostori so bili ze-
lo neurejeni in zanemarjeni. 
Neurejeno dvorišče in napol po-
rušene lesene garaže sp kazile 
podobo tega objekta. Že sedaj 
je povsem drugače. Tako gostje 
kot jaz sam smo sedaj veliko 
bolj zadovoljni. Veliko prijetne-
je je biti v urejenem okolju. 

Urejen je del Potrčeve. 
Kaj pa bo z drugimi stavba-
mi v lasti dr. Popoviča? 

J. Gabrovec: Z razlaščencem 
primarijcm doktorjem Popovi-
čem imam dogovorjeno, da v 
bodoče z njegovim imetjem 
prednostno razpolagam. Ko se 

bo to uresničilo, se bom najprej 
odločil za sanacijo njegove roj-
stne hiše in hiše nekdanjih so-
rodnikov. Sedanji uporabniki 
teh prostorov s tem ne bodo pri-
zadeti ali oškodovani. Šlo bo le 
za obnovo precej dotrajanega 
objekta. Bil bi preskromen, če 
bi dejal, da na tem prostoru ni-
mam dolgoročnih ambicij. Po-
leg proizvodne bi želel razviti 
še trgovsko dejavnost. 

Za uresničitev dosedanjih na-
črtov pa se moram vsekakor 
zahvaliti razumevanju Kmetij-
skega kombinata Ptuj, pa tudi 
vsetranskemu razumevanju in 
pomoči primarija doktorja Po-
poviča. Pri tem se je aktivno 
vključila tudi vsa moja družina. 

Če nekdo ureja mestne 
stavbe, najbrž pritegne tudi 
pozornost občinskih mož. 
Ste z njimi v dobrih, predv-
sem poslovnih odnosih? 

J. Gabrovec: Žal ne. Prijavil 
sem se tudi na razpis sredstev 
za razvoj gospodarstva v občini 

Ptuj v letu 1992. Vesel bi bil 
vsaj odogovora, a ga še do da-
nes nisem dobil. Takšen odnos 
meče slabo luč na toliko opeva-
no podporo, ki naj bi jo občina 
nudila obrtnikom in razvoju go-
spodarstva nasploh. Pri tem mo-
ram še dodati, da je primarij 
doktor Popovič odgovornim na 
občini že zdavnaj sporočil, d a j e 
pripravljen s svojim prijateljem, 
svetovno znanim strokovnja-
kom, izumiteljem aparatov za 
čiščenje maščobe iz krvi, go-
spodom dr. Lechnerjem odpreti 
na tem mestu sanatorij za pre-
čiščevanje krvi. Kolikor vem, 
doslej še nihče ni pokazal razu-
mevanja in obiskal obeh stro-
kovnjakov, ki to ponujata. Nav-
sezadnje naj bi se bolnišnica 
Ptuj trudila, da tudi na tak način 
pride do sodobne opreme, kar 
bi marsikateremu bolniku olaj-
šalo trpljenje in težave. 

Darja Lukman Žunec 

Primarij doktor Josef Popovič in zakonca Gabrovec. 

Iz arhiva smo izbrskali fotografijo, ki priča o nekdanji podobi de-
diščine Popovičevih na sedanji Potrčevi cesti. 

Del Potrčeve, ki je z glavne ceste manj viden, razgalja pa njeno propa-
danje — pogled od ptujske bolnišnice. 

Stefanel na Cvetkovem tpgu 
Ptujski trgi ne živijo v pravem pomenu besede. V glavnem 
jih zasedajo avtomobili , to pa je tudi vse. S sobotno modno 
revijo na Cvetkovem trgu pa je lastnik Stefanela in trgovine 
s čevlji Piccolo Marjan Frangež želel pokazati, da lahko trgi 
zaživijo tudi drugače, le voljo je potrebno imeti. 

Ptujčani so modno revijo jesenskih 
oblačil Stfanela, ki so jo prikazali 
manekeni skupine Michela iz Mari-
bora, dobro sprejeli, prav tako tudi 
nastop mladih plesalcev akrobatskega 
rock'n'rolla Apolonij iz Maribora. 
Slednje bodo lahko Ptujčani vnovič 
videli na veliki plesni prireditvi, ki bo 
24. oktobra v dvorani Center. Prvič 

pa so lahko v živo videli, da je moč 
k Stefanelovim oblačilom obuti tudi 
gumijaste škornje. Gre za modo, ki 
prihaja iz Italije. 

Stefanelova modna revija je bila 
obenem dobra šola za butikarje v 
Zlati črti, ki bi takšne revije lahko 
prirejali tedensko. 

MG 

Stefanel privlači ne glede na sezono. Foto: Langerholc 

Vsak gobar Ima svojo gobo 

Rozalija Furst s svojo gobarsko trofejo 

... pravi Rozalija Fiirst s Ki-
carja, ki je v nedeljo našla naj-
večjo gobo doslej, tri dekagra-
me manj kot kilogram težkega 
jurčka. Gobe nabira že od otro-
štva, največjo pa je našla nekje 
v okolici Zgornjega Velovleka 
(saj veste, vsak gobar skrbno 
čuva skrivnost, kje rastejo). 

Letos je kljub suši veliko gob, 
vendar rastejo gobe po dežju 

štiri do pet dni, potem jih ni 
več. Rozalija ima v svojem vi-
nogradu mesto, kjer rastejo go-
be; če so gobe tam, se odpravi v 
gozd, če ne, ve, da jih ni. Pravi 
tudi, da gobe najbolj rastejo, ko 
je treba pobirati krompir, trgati 
koruzo ali ob trgatvi. Gobe so 
redno na jedilniku njene druži-
ne: vložene, pražcne, v rižoti ... 

N.V. 
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Driva - Impol OH 
Nogometaši Drave so v tretjem 

kolu zamudili veliko priložnost, 
da še naprej ostanejo na prvem 
mestu v tretji ligi. V slabem sreča-
nju brez pravih akcij in borbenosti 
je slavila ekipa Impola iz Sloven-
ske Bistrice, ki je bila spretnejša. 

I . S L O V E N S K A 
M L A D I N S K A L IGA: 
S V O B O D A — DRAVA 0:1 

Strelec edinega zadetka: 
Boštjan Bezjak. 

i . S L O V E N S K A 
K A D E T S K A LIGA: 
S V O B O D A — DRAVA 2:2 

Strelca za Dravo: Gojkošek in 
Kuserban. 

S L O V E N S K I POKAL: 
DRAVA — IZOLA 

V torek, 21. SEPTEMBRA, ob 
16. uri bo v Ptuju v šestnajstini slo-
venskega pokala nastopil NK Izola. 
Ljubitelji nogometa, vabljeni. 

Naši niso razočarali 
v Turčiji je bilo evropsko 

prvenstvo v boksu, na katerem 
so sodelovali tudi štirje tekmo-
valci iz Slovenije. Po pričako-
vanjih so se morali od tekmo-
vanja posloviti že v prvem kolu, 
saj so jim izžrebali premočne 
nasprotnike. Ptujčan Boštjan 
Kerin in Vojko Poš iz Slovenske 
Bistrice sta izpadla v torek, v 
sredo pa še Ptujčana Fredi Ko-
larič in Boris Horvat. 

Po besedah vodje reprezen-
tance, trenerja na prvenstvu v 
milijonski Bursi in predsednika 
BZS Slavka Dokla so se fantje 
glede na izkušnje in sedanjo ra-
ven pripravljenosti držali od-
lično, kar so jim priznali tako 
tekmovalci kot trenerji iz držav 
z višjo ravnijo boksa. Z izjemo 
Kolariča; ki ga je ustavila po-

škodba čeljusU, so vsi izgubili 
po točkah. 

Po tekmovalni plati so se fan-
tje izkazali, po organizacijski 
pa so bili med največjimi re-
veži, saj so si morali sposoditi 
celo drese za nastop, da o po-
manjkanju državnih simbolov in 
propagandnega gradiva ter zla-
sti denarja ne pišemo. Skratka, 
boksarska zveza bo morala bi-
stveno več pozornosti nameniti 
pridobivanju denarja, kar pa bo 
težko, saj slovenski boks še ni 
na nivoju, ki bi bil dovolj zani-
miv za sponzorje. Med pomem-
bne dosežke pa ob tem prven-
stvu velja omeniti tudi uradno 
vključitev BZS v evropsko in 
svetovno zvezo, saj je Slavko 
Doki v Bursi podpisal ustrezne 
listine. 

l.k. 

Zmagi ptujsicih pionirjev 
Pionirji Košarkarskega kluba 

Ptuj, ki tekmujejo v Slovenski 
košarkarski ligi — vzhod, so z 
zmagama v Celju (Celje — Ptuj 
35:37) in doma (Ptuj — Slovenska 
Bistrica 52:25) dosegli prvi cilj 
sezone — uvrstitev v nadaljnje 
tekmovanje v enotno slovensko 
košarkarsko ligo. V Celju sta se 
tekmeca stalno menjavala v vod-
stvu, v finišu tekme pa so si 
Ptujčani le priigrali minimalno 
pednost in zasluženo zmagali z re-
zultatom 37:35. Na domačem igri-

šču pa so zasluženo premagali 
vrstnike iz Slovenske Bistrice z 
rezultatom 52:25. Ves čas tekme 
so bili boljši nasprotniki, največ 
po zaslugi Boštjana Koncilije, ki 
je igral zelo dobro v obrambi in 
napadu. Ptujčani so si že v prvem 
polčasu priigrali visoko prednost, 
tako da je priložnost za igro dobi-
lo vseh dvanajst igralcev. 

V naslednjem kolu se bodo mla-
di košarkarji pomerili z ekipo 
Šoštanja. 

MG 

Občinsko prvenstvo v odbojki na peško 
v soboto, 18. septembra, se 

bo ob 10. uri na igriščih Te-
niškega centra Luka v Žabjaku 
pričelo prvo občinsko prvenstvo 
v odbojki na pesku. Organiza-
torji — Odbojkarski klub. Te-
niški center Luka in Športna 
zveza Ptuj — pričakujejo dobro 

udeležbo. Prijave sprejemajo po 
telefonu 773-468 ali pol ure 
pred pričetkom tekmovanja. 
Ekipa šteje tri tekmovalce in re-
zervnega igralca, lahko so tudi 
mešane (moški in ženske). Pri-
javnina je 500 tolarjev. ]yiQ 

Četrtič najboljši v Sioveniji 
Na državnem prvenstvu v strel-

janju s serijskim MK orožjem v 
Ljubljani, ki je bilo v soboto, 11. 
septembra, je ekipa "Jože Lacko" 
iz Ptuja dosegla tretji naslov ekip-
nega državnega prvaka — tokrat s 
pištolo Drulov. Ekipo so sestavlja-
li Janez Štuhec (posamezno 1. me-
sto), Ludvik Pšajd ml. (posamez-
no 3. mesto) in Alojz Trstenjak 
(posamezno 7. mesto). Ekipi je po 

zmagi v 1. državni ligi s stand-
ardno zračno pištolo zmagala še 
na državnem prvenstvu s stand-
ardno zračno pištolo, z MK pišto-
lo proste izbire in tako postala da-
leč najuspešnejša v Sloveniji. 

V mladinski konkurenci je Vla-
do Lovrenčič osvojil drugo, Go-
razd Selišek tretje. Bruno Šincek 
pa četrto mesto. 

A. M. 

Tri zmage na TOP 12 
Na dvodnevnem adetskem mi-

tingu za TOP 12 in Šikijev memo-
rial v Ljubljani je ptujski atletski 
klub dosegel tri zmage. Najboljši 
so bili Hedvika Korošak v trosko-
ku. Dejan Doki v suvanju krogle 
in moška štafeta 4 krat 400 me-
trov. Druga mesta so osvojili Ko-
tarjeva na 400 metrov, Šegova v 
metu diska in Korošakova v skoku 
v daljavo, tretja pa Krabonja na 

400 in 800 metrov, Kotarjeva na 
800 metrov in Korošakova v teku 
na 100 metrov z ovirami. 

Prejšnji četrtek pa je manjša 
skupina nastopila na mednarod-
nem mitingu v Novem mestu. 
Vanja Kotar je zmagala v teku na 
800 metrov, dobro pa sta tekmo-
vala tudi tekača Robert Prelog in 
Uroš Esih. 

l.k. 

Uspešni V polcaiu Crodei 
• • 

Rokometaši Drave so v pokalu 
Crodei v soboto istoimensko eki-
po premagali z 29:17. Tekma je 
bila v Varaždinu. Naslednjo po-
kalno tekmo so odigrali sinoči v 
Ptuju, ko so se pomerili s 
hrvaškim prvoligašem Varteksom. 
Tekma je odločila zmagovalca po-
kala Crodei. 

V Veliki Nedelji je bil v nedeljo 
eden četrtfinalnih turnirjev za le-
tošnje državno prvenstvo mladin-

cev. Drava je z 19:18 premagala 
domačine in nato z 18:15 še Go-
renje iz Velenja ter se uvrstila v 
polfinale. 

V soboto bo ob 17. uri v dvorani 
Center kadetska tekma Drava — 
Nova oprema, ob 19. uri pa tekma 
tretje članske lige Drava — Ormož. 

Izvedeli smo, da so treninge 
pred začetkom prvenstva v prvi li-
gi začele članice, ki jih prva tek-
ma čaka 2. oktobra v Kranju, l.k. 

Presenetili v Istri 
Mladi ptujski kolesarji so kot 

reprezentanca Štajerske nastopili 
na mednarodni mladinski etapni 
dirki po Istri. V konkurenci 22 
ekip iz 10 držav so bili ob koncu 
treh etap (Pulj — Buje, Umag — 
Labin in Labin — Pulj) odlični 

šesti, med posamezniki pa je Mitja 
Mahorič osvojil četrto, Miran Kel-
ner 14., Boštjan Pihler 26. in Uroš 
Grame 41. mesto. Etape so bile 
dolge od 102 do 106 kilometrov, 
Ptujčani pa so v prav vsaki krojili 

l.k. 

Presenetili Metalne 
V Postojni bodo danes (v četrtek) 

zaključili državno ekipno prvenstvo 
v šahu. Ptujska Lipa je v prvem kolu 
s 4:6 izgubila z Murko iz Lesc, v 
drugem presenetljivo s pet in pol 
proti štiri in pol premagala maribor-
sko Metalno, ki je favorit prvenstva. 

v tretjem igrala 5:5 s Kranjem, v 
četrtem pa s 6:4 premagala Celje. 

Po štirih kolih (v ponedeljek) si je 
z Murko iz Lesc delila tretje mesto, v 
vodstvu pa sta bili Iskra iz Ljubljane 
in Metalna iz Maribora. 

V vsaki ekipi je šest članov, dve 
članici in dva mladinca. l.k. 

Mojsilevičeva zmagevalica 
V nedeljo, 12. septembra, je v Ve-

lenju potekal kvalifikacijski turnir 
pionirk Republike Slovenije za 
državni TOP 12. Nastopilo je 48 
igralk iz 13 klubov. Prepričljivo 
prvo mesto je brez izgubljenega ni-
za osvojila Breda Mojsilovič iz 
NTK Petovio Ptuj. Njena klubska 

kolegica Katja Bezjak je uvrščena 
od 8. do 16. mesta. Glede na dej-
stvo, da je Mojsilovičeva letos prvič 
nastopila v konkurenci starejših pio-
nirk, je uspeh še toliko večji. S tem 
rezultatom si je tudi zagotovila na-
stop med 12 najboljšimi igralkami v 
Sloveniji. J a n k o B e z j a k 

Odlični uspehi Kluba 
borilnih veščin 

Minulo soboto je v dvorani Tabor v Mariboru potekalo za-
ključno državno prvenstvo v light in full kontaktu. Rezultati te-
ga tekmovanja so hkrati odločali o sestavi državne reprezentan-
ce, ki bo zastopala Slovenijo na svetovnem prvenstvu v light 
kontaktu v Atlantic Cityju v Združenih državah Amerike ter na 
svetovnem prvenstvu v full kontaktu, ki bo v Budimpešti. Med 
njimi bodo tudi ormoški tekmovalci. 

Z odličnimi rezultati v za-
ključnem delu državnega prven-
stva so tekmovalci iz ormoške-
ga kluba borilnih veščin poka-
zali, da so v dobri formi in pri-
pravljenosti. V light kontaktu, 
kategorija do 63 kg, je Danilo 
Korotaj osvojil drugo mesto; do 
69 kg si je prvo mesto jjriboril 
Milan Korotaj, Sandi Sterman 
pa tretje; v kategoriji do 74 in 
79 kg pa sta zmagala Marcel 
Fekonja in Smiljan Lukman. 

Tako bodo na svetovnem 
prvenstvu v light kontaktu v 
Atlantic Cityju zastopaH državne 
barve tudi trije ormoški tekmo-
valci: Milan Korotaj, Marcel 
Fekonja in Smiljan Lukman. 

V full kontaktu je v kategoriji 
do 63,5 kg Danilo Korotaj osvo-
jil drugo mesto, prvi mesti pa 

Milan Korotaj do 67 kg ter 
Marcel Fekonja do 71 kg in 
oba bosta potovala na svetovno 
prvenstvo v Budimpešto. 

Kljub lepim športnim rezulta-
tom jim v ormoškem klubu za 
udeležbo na obeh svetovnih pr-
venstvih primanjkuje denarja. 
Kot vedno računajo tudi tokrat na 
pomoč podjetij in posameznikov. 

V nedeljo, 19. septembra, pa 
bo potekal v športni dvorani v 
Veliki Nedelji pod organizacijsko 
taktirko ormoškega kluba boril-
nih veščin zaključni turnir v semi 
kontaktu za pionirje in člane. Re-
zultati tega tekmovanja bodo 
odločilni pri določitvi državne re-
prezentance, ki bo v semi kontak-
tu zastopala Slovenijo na svetov-
nem prvenstvu v Atlantic Cityju. 

Vida Topolovec 

Ekipa, ki je tekmovala v Mariboru: (od leve) Marcel Fekonja, Smiljan 
Lukman, Sandi Šterman ter Milan in Danilo Korotaj. Foto: Ema Zalar 

Pričeteic 20. septembra 
Konjeniški klub Turnišče, ki 

ima sedež na Zagrebški 87, bo 20. 
septembra organiziral nov ciklus 
tečajev jahanja. Prijave sprejema-
jo vsak dan od 17. do 19. ure na 
sedežu kluba. 

Na začetku drugega leta delo-
vanja je klub zamenjal vodstvo. 

Novi predsednik je postal Franc 
Muzek, podpredsednik je Janko 
Nahberger, blagajničarka pa Vale-
rija Ivanuša. V predsedstvu kluba 
sta še Rudi Koderman in dr. Franc 
Samojlenko. Klub ima trenutno 35 
članov, prizadevajo pa si, da bi bi 
jih bilo še več. ]yjQ 

Pogled na nadzidavo Mladike s s M 
zainteresiranega—odgovor 

Nekateri se kar naprej trudijo, 
da bi jih kdo opazil, na vse mo-
goče načine. Komentirajo članke, 
učijo novinarje, delijo kompeten-
ce in ocenjujejo delo drugih. Ta-
ke je nekdo v eni od številk Ted-
nika imenoval "dežurni jezikači" 
in se ni kaj dosti zmotil. 

Kdo in kdaj ste vi, gospod 
Pšajd, da lahko ocenjujejte moje 
23-letno delo v športu? Želeli bi 
polemizirati z menoj, vendar, go-
spod, midva ne moreva polemizi-
rati, ker si v nobenem pogledu ni-
sva ravna! Ko boste vi nekaj na-
pravili iz nič in 23 let vlagah v 
svoj šport svoj denar, opremo, ti-
soče ur volonterskega dela in s 
sramotno malimi dotacijami 
vzgoji h nekaj generacij vrhun-
skih tekmovalcev, potem se lahko 
pogovarjava! Česa vse ne pove-
ste! Da ste edino vi promovirali 
ptujski šport po bivši Jugoslaviji? 
Torej so naši boksarji osvojili na-
slove balkanskih, državnih, repu-
bliških prvakov in druge laskave 
titule na raznih tumirjih "pri Sv. 
Trojici in pri Sv. Urbanu"?" Dra-
gi gospod, predlagam, da si ob 
takem govorjenju nabavite ustno 
vodico! 

Za nekatere pravite, da so do 
nedavnega delali v športu, vendar 
se sprašujete, kako. Jaz pa trdim, 
da še vedno boljše kot vi, go-
spod. Nadalje se vprašujete, kaj 
je pomenil boks nasproti drugim 
klubom. Glede pogojev dela, 
maksimalnih dotacij in drugih 

privilegijev drugih klubov res 
čisto nič, glede rezultatov pa bi 
bilo potrebno analizirati. 

Kako lahko v svojem kritizi-
ranju zaobidete tiste, od katerih 
je odvisna vaša osebna eksisten-
ca, pri drugih, za katere menite, 
da vam ne morejo škoditi, pa iz-
ničujete njihovo dosedanje de-
lo? Temu smo včasih rekli "LI-
CEMFRSTVO", ne vem pa, ka-
ko se to imenuje sedaj. Zakaj ne 
poveste javnosti, da ne delate 
drugega, kot da ste profesional-
ni trener (Koliko časa? Za 
kakšen osebni dohodek, dodat-
ke? Koliko dopusta imate?) in 
da vam teče pokojninska doba! 
Torej iz tega ni težko razbrati, 
kaj vam sledi, če ne bo več ta-
ko, kot je bilo? 

Glede moje odsotnosti iz klu-
ba ste zelo slabo informirani, 
saj sem se zavestno odločil iz-
brati novo vodstvo zaradi svojih 
dodatnih nalog v državnem 
športu. Pogoj je bil, da ostanem 
v upravnem odboru kluba in s 
tem zavarujem svoje dosedanje 
delo, ki šteje več kot polovico 
mojega življenja. Torej še ved-
no delam za ptujski šport in ga 
promiviram po svetu prek svo-
jih novih funkcij. 

Zelo bom vesel, g. Pšajd, če 
se boste iz mojega odgovora kaj 
naučili, vsekakor pa bi citiral 
Prešerna: "LE ČEVLJE SODI 
NAJ KOPITAR!" slavko Doki 
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Česa občinstvo 
ni videlo? 
Viže ptujskega festivala so izzvenele, ansambli so se vrnili 
domov, od dela in skrbi so si oddahnili vsi, ki že leta 
skrbijo za nemoten potek tega največjega slovenskega 
srečanja domačih muzikantov. 

Zadnjič smo vam predstavili festival, kot so ga videli gle-
dalci, a zanimivo je bilo tudi za odrom. Marsikaj je shranje-
no na fotografijah našega novinarskega kolega Martina Oz-
meca. Naj vam nekaj od tega predstavimo. 

Tekst: VIDA TOPOLOVEC 

Fotografije: MARTIN OZMEC 

Za kamero moraš biti lep. Natašo Vodušek so, preden je smela pred 
oči kamere, "obdelale" maskerke, ki so tudi sicer skrbele, da so imeli 
nastopajoči pravo "barvo". 

Domači fantje — člani ansambla Prerod iz Ptuja so se dobro odrezali: 
občinstvo jih je za njihovo Abrahamko nagradilo s tretjo nagrado. Pa 
kako lepo po domače so bili fantje oblečeni! 

Franc Lačen je bil najsrečnejši človek, ko se je festival dobro končal. 
V dveh festivalskih večerih so ga neprestano kaj spaševali; tudi novi-
narka Nevenka Dobljekar s snemalno ekipo Tele M je bila radovedna... 

Moška kolena, kot jih je razkazoval klarinetist Tržaškega narodnega 
ansambla. 

Naša hoja na Triglav 

NAJPREJ ČLANI DRUŠTVA 
PODEŽELSKE M L A D I N E ... 

č lan i podeželske mladine so v letošnjem letu zelo ativni, po-
sebej v počitniških dneh, najbolj pa odbor društva mladih iz 
Sestrž. V sodelovanju s Kmeti jsko svetovalno službo so organi-
zirali občinsko tekmovanje v oranju, njihovi člani so sodelovali 
tudi na regijskem tekmovanju oračev na Pragerskem in bili zelo 
uspešni, pripravili so tudi poučni dan, kjer so se pod strokov-
nim vodstvom pripravljali na traktorsko tekmovanje. 

Ob delu na kmetijah pa ne manjka veselih, razvedrilnih dni. 
Organizirali so nogometni turnir v malem nogometu, 19. in 20. 
avgusta pa so se najbolj aktivni in junaški odpravili na Triglav. 
Vsi so bili tam prvič, zato je bil vzpon zanje še bolj prvovrsten. 
Kljub malo strahu, rahli megli in krstu so vsi brez posledic 
osvojili naš najvišji vrh. j 

NATO SE DELAVCI T E H N O S E R V I S A 

Petek, soboto m nedeljo 27., 28. m 29. avgusta smo si delavci 
Tehnoservisa izbrali za izlet na Triglav, ker smo želeli preizkusiti 
svoje sposobnosti pri plezanju. 

Zjutraj ob 3. uri smo se zbrali na sedežu Tehnoservisa, nadaljeva-
li pot do Jesenic, od tam pa naprej do Vrat. Do tja smo se pripeljali 
z dvema kombijema, tam pa smo si nadeli nahrbtnike in pod nadal-
jevali peš do Staničeve koče. Tu smo prespali in si nabrali moči za 
vzpon na Triglav. 

Bilo nas je 16 in po obilnem zajtrku smo se odpravili proti vrhu. 
Zjutraj nas je presenetilo slabo vreme, zato smo začetek vzpona 
preložili na 9. uro. Vzpon smo nadaljevali na vzpodbudo našega 
vodnika g. Laha, ki nas je bodril in vsakemu, ki je potreboval mo-
ralno pomoč, tudi pomagal. Po treh urah naporne hoje smo dosegli 
vrh, razigrani in veseli, ker nam je uspelo, saj smo imeli s sabo pre-
cej otrok naših članov in še ti so nam dajali moč in moralo s svojo 
razigranostjo. Na vrhu smo se fotografirali, potem pa se počasi 
spuščali nazaj do Sedmerih jezer, kjer smo prespali in si odpočili. 

Tretji dan izleta nas je pot vodila od Sedmerih jezer do avtomo-
bilov, saj sta nas pričakala naša dva šoferja. 

Naslednji dan nas je čakala služba. Vsi smo prišli z veselimi srci, 
čeprav smo porabili precej moči pri vzponu, a na svojih delovnih 
mestih smo bili z lepimi spomini. Izletniki Tehnoservisa 

Neodvisnost sodstva 
Združenje za odpravo kri-

vičnih sodb sodišč in Neodvi-
sni sindikati Slovenije se 
strinjamo, da je pravosodni si-
stem neodvisen, vendar ima-
mo pri delovanju te ustanove 
marsikateri pomislek. 
• V preteklosti si je sodstvo 

ustvarilo sloves političnih in-
kvizicijskih sodišč in sodišč, 
ki so delala po naročilu (da-
chauski in brezštevilni drugi 
montirani procesi politične in 
civilne narave). Najprej se 
mora pravosodni sistem (sod-
niki in tožilci) slovenskemu 
narodu javno opravičiti za vse 
nepravilnosti in krivice iz pre-
teklosti, ki mu jih je storil. 
Kot drugo dejanje naj pravo-
sodni sistem prizna in doku-
mentira vse pritiske iz prete-
klosti, ki so sodstvo kompro-
mitirali, in od kod so bili. 
Tretje dejanje, ki ga mora sod-
stvo izvršiti, je upokojitev 
vseh uslužbencev, ki so še da-
nes v delovnem razmerju in ki 
so v preteklosti sodelovali v 
teh procesih. V nasprotenem 
primeru bomo menili, da sod-
stvu ni do vzpostavitve zau-
panja do naroda in neodvisno-
sti sodstva. 

Zelo nas preseneča, da so v 
današnjih časih mnogi sodni 
primeri prenešeni iz matičnih 
sodišč na sodišča v druge kraje, 
kjer se šele lahko rešijo, kar še 
povečuje nezaupanje v domači 
pravosodni sistem. Posedujemo 
podatke, da posamezni sodniki 
mnogokrat niso upoštevali vseh 
argumentov ali so sodili po 
lažnih dokazih in podobno (in 
jim ne verjamemo, da niso ve-
deli, kajti sodnik je tisti, ki ugo-
tavlja resničnost) in kar je pri-
peljalo do krivično izrečenih 
sodb. Takšne sodne procese 
imenujemo montirani sodni pro-
cesi (politična in osebna ozadja 
oblastnikov). Ti procesi so se v 
večini primerov dogajali malim 
ljudem, ki se tega sploh niso za-
vedali in so bili zaradi svojega 
drugačnega mišljenja žrtve pod-
talnih dejavnosti, katerih vrh je 
bilo sodno ožigosanje in kazno-
vanje, za kar niso nikoli bili kri-
vi. Sodišča so tako kriminalna 
dejanja proti žrtvam uzakonila 
in tako zlorabila zakonodajo. V 
tem je vse bistvo. Montirani 
procesi po udbovskih metodah 
so bili samo del delovanja mo-

gočnega aparata, ki je marsikoga 
onemogočal v vsakdanjem živ-
ljenju ali pa ga celo uničil. Evi-
dentirano imamo večje število 
montiranih sodnih procesov iz 
današnjih dni. Koliko je v resnici 
takšnih procesov v Sloveniji, ver-
jetno nihče ne ve. Ugotoviti bi se 
mogoče dalo samo z raziskavo 
neodvisne skupine. Pri vsem tem 
pa sodstvo na ves glas vpije, da je 
neodvisno. 

Zelo nas preseneča izjava vla-
de,*ki podpira neodvisnost sod-
stva in bo sodstvo branilo pred 
pritiski od zunaj, ne pa tudi od 
zlorabe od znotraj in morebitnih 
ohranjenih vezah in navadah iz 
preteklosti. 

Vsekakor smo za resnično 
neodvisnost sodstva in bomo 
to neodvisnost zmeraj podpi-
rali, vendar zahtevamo, da se 
omenjene zadeva uredijo v 
najkrajšem času. Sodstvo si 
bo na osnovi teh potez pričelo 
pridobivati ugled in spošto-
vanje. Šele takrat bomo Sloven-
ci lahko pred svetom in samimi 
seboj rekli, da imamo neodvi-
sno sodstvo in to bo obenem 
naš ponos. Zakaj bi mnogi ne-
korumpirani sodniki in tožilci 
morali danes in v prihodnosti 
nositi breme, ki šo j im ga pov-
zročili "kolegi" zaradi "stanov-
ske kolegialnosti"? Ali so ti bili 
"stanovsko kolegialni" do dru-
gih sodnikov, tožilcev, sodstva 
kot ustanove in slovenskega na-
roda, ko so sodelavali v monti-
ranih procesih? Vsekakor naj 
bo sodstvo prvo, ki bo branilo 
svojo neodvisnost in integriteto. 

Enako opravičilo in postop-
ke zahtevamo od vseh preosta-
lih državnih ustanov, kot so 
policija, varnostna služba in 
vse druge, ki so bile ustano-
vljene pred osamosvoji tvijo 
Slovenije. 

Ne zatiskajmo si oči pred 
resnico, da se to nam ni doga-
jalo. Slovenski narod čaka 
nov začetek šele takrat, ko bo-
do vse nepravilnosti pojasnje-
ne in urejene. Dokler pa tega 
ne bo, nas čaka samo pot 
navzdol. 

Združenje za odpravo krivičnih 
sodb sodišč: Vasja Majhen 

Predsednik predsedstva NSS: 
Rastko Plohi 

Kungočani sprašujejo 
Spoštovana g. predsednik 
Vojteh Rajher in g. pred-
sednik Branko Brumen! 

Veliko besed in črnila se je v 
zadnjih dveh letih že zlilo o 
problematiki gramoza v ptujski 
občini. Skupščina občine in 
Izvršni svet sta sprejela že veli-
ko sklepov, zahtev, priporočil. 
Pa vendar se stvari ne izbol-
jušujejo, temveč gredo na 
slabše. Zato vam želimo posta-
viti nekaj konkretnih vprašanj. 

1. Kdo je upravljalec gra-
moznice pri Kungoti? 

2. Kdo nadzoruje izvajanje del 
v gramoznici in kako pogosto ter 
kakšne so njegove ugotovitve? 

3. Koliko poročil je prejel 
upravni organ občine Ptuj o koli-
činah porabljenega gramoza in ko-
liko prispevkov so podjetja 
plačala občini ali državi? 

4. Gramoznica leži na kmetij-
skih površinah (gozd). Kdo je de-
jansko lastnik teh površin in ali so 
res pod denacionalizacijo? Kdo 
plačuje spremembo namembnosti 
zemljišč in za kakšne površine je 
bila ta plačana? 

5. Kdaj se bodo pričeli izvajati 
sklepi skupščine izpred skoraj 
enega leta glede sanacije gramoz-
nice in tudi drugi na njen račun? 

6. Po izračunih, ki ste jih pri-
pravil za skupščino, občina Ptuj 
potrebuje letno cca 150.000 ku-
bičnih metrov gramoza. V le-
tošnjem letu pa se je porabilo že 
več kot 150.000 kubikov samo iz 

gramoznice pri Kungoti. Koliko 
gramoza torej potebujemo v 
občini Ptuj? 

7. Po zakonu o rudarstvu, ki še 
vedno velja, bi morala biti gra-
moznica zavarovana tako, da je 
dostop vanjo onemogočen. Kakš-
na je zaščita gramoznice pri Kun-
goti, če lahko posamezniki od-
važajo odrivko (najboljši humus), 
ki jo ob sanaciji takšne rane nujno 
potrebuješ? Kdo je to dovolil? 

8. Gramoznica pri Kungoti leži 
na zalogah pitne vode in sredi 
gozdov. Zanima nas, kakšen je 
vpliv gramoznice na podtalnico in 
seveda na mikroklimo v okolici. 

9. Večino sredstev za cesto 
skozi naselje Kungota smo zago-
tovili krajani sami. Sedaj lahko po 
njej nemoteno, kljub prepovedi, 
vozijo kamioni, polni gramoza. 
Kdaj se bodo odgovomi zganili in 
prišli naredit red? 

Zastavili smo vam veliko 
vprašanj, toda kljub temu upa-
mo, da bomo dobili podrobne in 
predvsem resnične odgovore. 
Ze iz samih vprašanj, ki so za-
stavljena, se postavlja še eno 
vprašanje: Kdaj bomo predali 
gramoznico upravljalen s kon-
cesijo in tako zagotovili kontro-
lo ned dogajanji v njej? 

Upamo, da bomo odgovorne 
dobili v najkrajšem možnem 
času (en teden) v pisni obliki. 

Lepo pozdravljeni, pa brez 
zamere! 

Za vaščane Kungote: 
Danilo Kerček 

Zveza za 21. stoletje 
Slovenska Štajerska stranka, ki 

nima ničesar skupnega s Ferševo 
Štajersko krščansko demokratsko 
stranko, je bila ustanovljena pred 
dobrim letom z namenom, da bi 
podprla enakomernejši regionalni 
razvoj Slovenije. Kmalu za našo 
stranko, ki ima svoj sedež na Ptuju, 
je bila ustanovljena v Postojni Slo-
venska Kraško—Notranjska stran-
ka. Obe stranki imata zelo pcxioben 
statut in program, usmerjen tudi v 
policentrični razvoj Slovenije. 

Pričakujemo, da bodo sčasoma 
ustanovljene sestrske stranke tudi 
v drugih slovenskih pokrajinah in 
da bodo začele sodelovati, kot .sta 
pred kratkim začeli sodelovati 
omenjeni stranki. 

Slovenska Štajerska stranka in 
Slovenska Kraško—Notranjska 
stranka sta pred kratkim podpisali 
pogodbo, po kateri sta začeli na-
stopati pod skupnim imenom 
ZVEZA 21, kar pomeni: zveza za 

21. stoletje. Pri tem sta obe stranki 
ohranili svojo popolno avtonomijo 
in sedeža na Ptuju oziroma v Po-
stojni. Pričakujemo pa, da se bo k 
ZVEZI 21 priključila še katera od 
pokrajinskih strank. 

S tem dajemo obenem vedeti, 
da se bomo aktivneje vključili v 
politično življenje Slovenije in po-
litično dogajanje nasploh. Kajti 
prepričani smo, da človeštvo izgu-
blja tla pod nogami, kar je razvid-
no iz dogajanj na našem sloven-
skem, evropskem in svetovnem 
političnem prizorišču. Ta trend 
dogajanj pa vodi v neizbežno ka-
tastrofo. Zato se počutimo dolžni 
opozoriti, da je v svetu mogoč tu-
di drugačen, ustreznejši potek do-
godkov. To pa ni uresničljivo, do-
kler bodo v Sloveniji in nasploh 
po vsem svetu vladali podkupljivi, 
oblasti željni karieristi. 

Slovenska Štajerska stranka — 
Zveza 21 
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Pravni položaj podjetnika 
3. nadaljevanje 

Uporaba imena bivšega podjetnika v 
firmi novega podjetnika 

Ime in priimek bivšega podjetnika se lahko 
uporablja v firmi novega podjetnika ali družbe 
v tehle primerih: 

a) če podjetnik podjetje proda ali vloži v 
družbo lahko kupec — podjetnik ali družba še 
naprej uporablja v svoji firmi tudi ime in prii-
mek bivšega podjetnika, vendar samo če ta 
izrecno na to pristne 

b) če podjetnik umre, lahko podjetnikov de-
dič, ki deduje zapustnikovo podjetje v svoji fir-
mi še naprej uporablja tudi ime in priimek za-
pustniki. 

Firma bi se v primeru pod b) glasila: Marko 
Mezgec, s. p., naslednik Janeza Mezgeca, go-
stilna pri Dobri kapljici. 

P R E B I V A L I Š Č E P O D J E T N I K A 

Prebivališče podjetnika je kraj, ki je kot pre-
bivališče registriran pri organu, ki je pristojen 
za registracijo njegove dejavnosti. Za prebiva-
lišče podjetnika je mogoče določiti kraj, kjer 
njegovo podjetje opravlja dejavnost, ali kraj, 
kjer se pretežno vodijo njegovi posli. 

P O D R U Ž N I C E 

Podjetnik ima lahko podružnice, ki so kra-
jevno ločene od sedeža njegovega podjetja. Po-
družnice je potrebno tudi registrirati, opravljati 
pa smejo vse posle, ki jih sme opravljati pod-
jetnik. Tako kot podjetje tudi podružnica ni 
pravna oseba. 

P R O K U R A IN P O D J E T N I K 

Prokura pomeni pooblastilo, katerega vsebi-
na in obseg sta določena v zakonu. Osebo, ki ji 
je dana prokura, imenujemo prokurist. Tudi 
podjetnik lahko imenuje svojega prokurista, 
lahko podeli dvema ali več osebam skupno 
prokuro, tako da lahko le vse osebe skupaj za-
stopajo podjetnika. Prokura upravičuje skle-
panje pogodb, opravljanje drugih pravnih po-
slov razen za odtujevanje in obremenjevanje 
nepremičnin, za kar mora biti prakurist posebej 
pooblaščen. Prokurist ne more prenesti prokure 
na drugo osebo, podjetnik pa lahko prokuro 
vsak čas prekliče. Sicer pa prokura ne preneha 

s smrtjo ali izgubo poslovne sposobnosti pod-
jetnika. 

P O S L O V N A S K R I V N O S T 

Podjetnik pisno določi, kateri podatki se šte-
jejo za poslovno skrivnost, in s tem seznani de-
lavce in druge osebe, ki so dolžni varovati po-
slovno skrivnost. Ne glede na pisno določitev 
pa se za poslovno skrivnost štejejo tudi podat-
ki, za katere je očitno, da bi nastala občutna 
škoda, če bi zanje izvedela nepooblaščena ose-
ba. Delavci in druge osebe so odgovorni za 
kršitev, če so vedeli ali bi morali vedeti za tak 
značaj podatkov. Ne morejo se določiti za po-
slovno skrivnost podatki, ki so po zakonu jav-
ni, in podatki o kršitvi zakona ali dobrih po-
slovnih običajev. 

V A R S T V O P O S L O V N E 
S K R I V N O S T I 

Podjetnik pisno določi tudi način varovanja 
poslovne skrivnosti in odgovornost oseb, ki so 
dolžne varovati poslovno skrivnost. Podatke, ki 
šo poslovna skrivnost, so dolžne varovati tudi 
osebe, ki niso v službi podjetnika (npr. upoko-
jenci itd.), če so vedele ali če bi glede na nara-
vo podatkov morale vedeti za to, da so podatki 
poslovna skrivnost. 

Prepovedano je ravnanje, s katerim bi osebe, 
ki niso v službi pri podjetniku (npr. novinarji), 
poskušale v nasprotju z zakonom in voljo podjet-
nika pridobiti podatke, ki so poslovna skrivnost. 

R E G I S T R A C I J A D E J A V N O S T I 

Podjetnik lahko začne opravljati dejavnosti 
na podlagi registracije pri: 
a) organu, pristojnem za javne pri-
hodke 

Po ZGD (glej 2. odstavek 75. člena) je pri-
glasitev za vpis (registracijo) pisna in vsebuje: 

— označbo obrata in njegov sedež 
— ime podjetnika in njegovo prebivališče 
— dokazilo, da podjetnik izpolnjuje vse pogo-

je za opravljanje dejavnosti v skladu z zakonom. 
Za vpis pa je potrebno priglasiti druge podat-

ke, npr. firmo, prokuro ... Pojavlja se mi vpra-
šanje, ali zakonodaja z besedo "ime" podjetni-
ka misli na firmo podjetnika. Način in posto-
pek priglasitve ter ureditev vpisnika bo predpi-
sal minister, pristojen za malo gospodarstvo. 
b) sodišču, ki vodi sodni register 

v sodni register bo moral vpisati svojo de-
javnost in druge podatke le tisti podjetnik, ka-
terega podjetje ustreza merilom za srednje in 
velike družbe (glej drugi odst. 72. člena in 51. 
člen ZGD) 

P R E N E H A N J E P O S L O V A N J A 

Po ZGD mora podjetnik priglasiti prehehan-
je poslovanje organu, pri katerem ima dejav-
nost registrirano. Vsaj tri mesece pred prigla-
sitvijo prenehanja mora podjetnik na primeren 
način (s pismi upnikom, v sredstvih javnega 
obveščanja, v poslovnih prostorih) objaviti, da 
bo prenehal posloviti, ter ob tem navesti tudi 
dan prenehanje poslovanja. 

Enaka dolžnost smiselno velja tudi za pod-
jetnika, ki namerava podjetje prodati ali ga 
vložiti v družbo (glej čl. 76). 

K A Z E N S K E DOLOČBE 

Po 573. členu ZGD se kaznuje z denarno 
kaznijo najmanj 400.000 tolarjev za prekršek 
podjetnik, če: 

1. uporablja označbo v nasprotju s 73. čle-
nom ZGD. Tu je treba pojasniti, da zakonoda-
jalce misli na označbo dejavnosti firme podjet-
nika (glej člen 73, 12 ZGD) 

2. opravlja dejavnost pred vložitvijo prigla-
sitve registracije pri občinskem organu, pri-
stojnem za javne prihodke (člen 75) 

3. če ne priglasi prenehanja poslovanja v 
skladu s 76. členom ZGD. 

Podjetnik, za katerega se smiselno uporabljajo 
predpisi o sodnem registru, se glede na 570. člen 
ZGD kaznuje za gospodarski postopek z denar-
no kaznijo najmanj 5,000.000 tolarjev: 

1. če pri svojem poslovanju ne uporablja fir-
me v obliki, kot je vpisana v register (19. člen) 

2. če ne prijavi za vpis v register podatkov, 
ki se po določbah ZGD vpisujejo v sodni regi-
ster (47. in 48. člen) 

Z G D I N K M E T I J S K E O Z I R O M A 
G O Z D A R S K E D E J A V N O S T I 

Za osebe, ki kot posamezniki ali skupno 
opravljajo kmetijsko oziroma gozdarsko dejav-
nost (npr. kmetje, lastniki gozdov), se ZGD 
uporablja le, če se na svojo zahtevo priglasijo 
kot podjetniki (7. člen 3. odstavek). 

NOVICE o DOMAČIH UUBUENČKIH 

PSI, MAČKE IN 
OSTALA DRUŠČINA 

Skobčevke In kanarčki - pernati 
prijatelji za staro In mlado 

Ptice pojejo, klepetajo, so 
vedno pripravljene na zabavo, 
so družabne in znajo zabavati 
ljudi vseh starosti in značajev. 
V velikih, živahnih družinah 
se počutijo prav tako dobro 
kot pri osatnljeni starejši go-
spe. Niso zahtevne glede ne-
ge, potrebujejo malo prostora 
in lahko ostanejo nekaj časa 
tudi same. Celo za božično 
darilo so primernejše kot pes 
ali mačka, saj se zlahka in hi-
tro pri lagajajo človeku, tako 
da z njimi tudi v času dopu-
stov nimamo toliko težav. 

Skobčevke in kanarčki so 
prave domače živali za vsako-
gar. Osamljeni l judje, ki j im 
manjka človeške družbe, zna-
jo ceniti zabavo se s temi per-
natimi tovariši, četudi j im ti 
ne odgovorijo takoj ali ne naj-
dejo pravih besed. Ptice imajo 
sposobnost, ki zelo manjka 
številnim ljudem — znajo po-
slušati. Kanarčki in papagaji 
pa so se izkazali tudi kot "uči-
telji": zaradi dokaj preproste 
nege lahko skrbijo zanje tudi 
otroci in se s tem učijo prev-
zemati odgovornost za živa 
bitja. 

S K O B Č E V K E 

Ti mali avstralski papagaji 
živijo v naravi v jatah in ima-
jo zato radi zabavo in družbo. 
Če se ne moremo dovolj uk-
varjati s ptico, j i priskrbimo 
partnerja. Potem se sicer ne 
bo naučila toliko človeških 
besed, saj se parček ukvarja 
bolj s seboj in nima toliko 
časa za učenje. 

Nega teh zabavnih ptic j e si-
la preprosta. Ptičnico z vodo-
ravnimi palicami lahko kupi-
mo že s ptico vred. Na tla na 
debelo nasujemo poseben 
ptičji pesek in nanj postavimo 
posodici s hrano in vodo. 
Ptičja mešanica zrn naj nujno 
vsebuje tudi jodov dodatek, 
saj imajo papagaji zelo ob-
čutljivo ščitnico, in če se j im 
ta poveča, j e to lahko zanje 
usodno. Vsakodnevni zrnati 
hrani dodajamo sadje in sola-
to, za posladek pa poskrbimo 
z barom (rastlina). 

K A N A R Č K I 

Prve divje primerke teh ptic 
so ujeli in prinesli s Kanarskih 
otokov v Evropo sredi 15. sto-
letja. Na celini so j ih uspešno 
vzgojili v najrazličnejših bar-
vnih inačicah. Kanarčki so si s 
pet jem hitro pridobili zelo ve-
liko prijateljev. 

Kanarčkova kletka naj ne bo 
premajhna, da bo ptica lahko 
v njej poskakovala in frfotala . 
Kanarček potrebuje toliko hra-
ne na dan, kolikor tehta. Hrani 
se predvsem z zrnjem, rad pa 
ima tudi svežo solato, kur ja 
črevca (rastlina) in koščke 
sadja. Posebna hrana za ka-
narčke vsebje mešanico ra-
zličnih zrn in proteinskih zrn, 
ki j ih ptica potrebuje. Vodo 
menjamo dvakrat na dan, tla 
kletke pa naj bodo posuta z 
debelejšo plastjo posebnega 
ptičjega peska. 

G i b a n j e za o d g o v o r e n 
odnos do m a l i h ž iva l i 

Najprej moramo pognati pro-
gram Dbase. Program se običajno 
nahaja na delovnem področju z 
imenom DBASE. Napišemo: 

cd Dbase 
dbase 
Prikaže se nam začetna slika. 
V primeru, da vas Dbase po-

makne v ukazni način, napišite 
ASSIST in pritisnite tipko Enter. 
Prikažejo se glavna kazala SE-
TUP, GREATE, UPDATE, POSI-
TION, RETRIEVE, ORGANIZE, 
MODIFV in TOOLS. Za naše de-
lo bomo uporabljali le nekaj od 
ukazov v teh kazalih. 

S tipkami za pomik kazalčka 
izberemo kazalo GREATE in v 
njem izbiro Database file. Krei-
rali bomo matično datoteko o 
poslovnih partnerjih z nasled-
njimi podatki: šifra, naziv, kon-
taktna oseba, telefon, telefax, 
pošta, kraj, naslov, skupina in 
država partnerja in nnnrp.ha. 
Partnerji si lahko razdelimo na 
posamezne skupine, npr. na do-
bavitelje (DO) in kupce (KU). 
Za to bomo uporabili polje 
SKUPINA. V polje OPOMBA 

pa bomo vnašali podatke o par-
tnerjih, npr. slab plačnik. 

Ko smo se postavili na izbiro 
Database file, pritisnemo tipko 
Enter. Nato izberemo disk, na 
katerem želimo shranid podat-
ke, in vnesemo ime datoteke: 
PARTNER. Pričnemo z vaosom 
posameznih polj. Pri vsakem 
polju vnesemo njegovo ime, up 
in dolžino: 
Ime polja Tip Dolž. 
ŠIFRA Character 4 
NAZIV Character 25 
KONTAKT Character 25 
TELEFON Character 18 
TELEFAX Character 18 
POŠTA Character 10 
KRAJ Character 25 
NASLOV Character 30 
DRŽAVA Character 3 
SKUPINA Character 2 
OPOMBA Memo 10 

Ko smo vnesli vsa polja, priti-
snemo komHinacijo tipk Ctri-End. 
Konec potrdimo še s tipko Enter. 
Nato lahko pričnemo vnos posa-
meznih podatkov. Dbase nam 
omogoča vnos podatkov v polja 
po zaporedju, kakor smo jih vne-
sli, ko smo kreirali strukturo dato-

teke. Obstaja pa še druga mož-
nost: sami si kreiramo vnosno ma-
sko za posamezna polja s pomočjo 
izbire Format v kazalu Create. 

Ko smo enkrat kreirali datoteko, 
lahko podatke vnašamo na ra-
zlične načine. Mi bomo izbrali iz-
biro Edit v kazalu Update. S tip-
kami za pomik kazalčka s pomika-
mo med posameznimi polji in 
znotraj polj. Na naslednji zapis se 
pomaknemo s tipko PageDown, 
nazaj pa gremo s tipko PageUp. 

Kreirajmo si še indeks glede na 
šifro in kraj. V kazalu Organize 
izberemo izbiro INDEX in priti-
snemo tipko Enter. Vnesemo pol-
je, po katerem želimo urediti dato-
teko, v našem primeru bo to naj-
prej polje ŠIFRA. Sedaj vnesemo 
še ime datoteke z indeksom, izbe-
rimo ime PARTNER 1 in pritisne-
mo tipko Enter. Enak postopek 
ponovimo še za indeks glede na 
KRAJ. Spremenirp.o samo ime da-
toteke, ki je sedaj PARTNER2. 

Po kreiranju indeksov postane 
iskanje določenih podatkov hitro 
in enostavno. Glede na to, kateri 
indeks je veljaven, lahko hitro naj-
demo stranko za določen kraj ali 
po šifri. Za indeksno iskanje upo-
rabimo kazalo POSITION in izbi-

ro SEEK. Če hočemo poiskati 
partnerja s šifro MERK, pa nismo 
gotovi ali je šifra MERK ali ME-
RU, vnesemo preprosto samo M 
in program nas bo postavil na prvi 
zapis na M, če le-ta obstaja, če ne, 
pa na zapis, ki je po "velikosti" ta-
koj za njim (npr. na zapis, ki ima 
šifro SOBO). 

Za pregled podatkov uporabi-
mo izbiro Browse v kazalu Up-
date. S pritiskom na tipko FlO 
in nato izbiro FIND lahko tudi 
tukaj poiščemo posamezne po-
datke hitro in na enak način, kot 
smo opisali. 

Uporabo programa Dbase se 
lahko naučimo hitro in z malo 
vaje ga lahko tudi učinkovito 
uporabimo. V tem sestavku smo 
uporabili Dbase III plus. Obsta-
ja že nova različica Dbase IV, 
vendar sC osnove enake. 

Ko smo enkrat kreirali svoje 
datoteke in jih imamo že več, po-
tem delovno datoteko izberemo v 
kazalu Set Up in izbiro Database 
File. Izberemo datoteko in in-
deks. Nato uporabimo posamezne 
izbire za želene akcije. 

Bojan Mihelač, dipl. ing. rač. 

Krvodajalci 
31. AVGUSTA — Danica Plantak, Obrež 2; Franc Bombek, Hardek 

11/a; Ankica Indič, Lackova 8, Ptuj; Lidija Bauman, Lackova 1, Ptuj; 
Stanko Duh, Potrčeva 31, Ptuj; Mirko Moran, Kraigherjeva 26, Ptuj; 
Slavko Bedenik, Volkmerjeva 30, Ptuj; Ivan Auer, Pobrežje 15l/a; Ol-
ga Toplak, Maistrova 11, Ptuj; Branko Verlak, Stojnci 8/a; Oskar 
Sturm, Raičeva 11, Ptuj; Branko Šegula, Moškanjci 94/a, Gorišnica; 
Franc Štumberger, Nova vas 83. 

1. SEPTEMBEr — Branko Lovrec, CMD 8, Ptuj. 
2. SEPTEMBRa — Milan Marinič. Ul. 25. maja 8, Ptuj; Josip Ra-

daš, Ul. 5. prekomorske 15, Ptuj; Franc Malek, Zabjak 14/a; Branko 
Bumbakovič, Ul. 5. prekomorske brigade, Ptuj; Majda Simonič, Orešje 
55; Jože Hentak, Dornava 119; Pe'er Petek, Zechnerjeva 3, Ptuj; An-
dreja Capuder, Prvenci l /a; Milena Galun, Lešje 9/a; Jožica Radaš, 5. 
prekomorske brigade, Ptuj; Jože Lisec, Trubarjeva 6, Ptuj; Štefan Dur-
kin, Žmavčeva 4/a, Maribor; Matjaž Hanžel, Ljubljanska l/a, Maribor; 
Ivan Topolovec, Ul. 27. srpnja 3, Strmec; Andrej Matjašič, Prešernova 
2, Ptuj; Albin Strgar, Vintarovci 38; Karel Korošec, Gregorčičev dre-
vored 13, Ptuj; Ivan Fras, Principova 1, Maribor; Danilo Gerdak, Sel-
ška cesta 50, Ptuj; Anton Vučina, Grajena 26; Marjan Anžel,^Kratka ul. 
3, Ptuj; Danilo Koren, Nova ulica 11, Rače; Jože Mlakar, Žgečeva 8, 
Ptuj; Dragomir Fišer, Dupleška 232, Maribor; Ivan Horvat, Jurovska 
cesta 9, Lenart; Vito Plazar, Vurberk 42; Anton Ciglar, Rimska ploščad 
21, Ptuj; Vojko Štrumpel, C. v Rošpoh 30, Kamnica. 
^ 6. SEPTEMBRA — Vlado Rožman, Markovci 9; Franc Turnšek, 
Žamenci 9; Silva Auer, Pobrežje 15 l/a; Milan Bogdanovič, Žabjak 
34/a; Milan Leber, Vičava 28; Daniel Jeza. Kajuhova 11, Kidričevo. 

niliiiaelov sejem ponovno v Mengesu 
Iz začetka prejšnjega stoletja 

so v Mengešu že poznani sejmi. 
Najprej so bili trije: na tiho ne-
deljo in na velikonočni ponedel-
jek ter na god farnega zavetnika 
sv. Mihaela. Kasneje je bilo sej-
mov celo več, vendar je bilo 
najbolj slovesno prav na Mihae-
lovem sejmu. Prodajali so živi-
no, prašiče, konje, predstavili 
pa so se tudi rokodelci, lončarji, 
šuštarji ... Veliko kupčij je bilo 
sklenjenih, precej celo v večer-
nih urah v gosulnah. 

Po drugi svetovni vojni je se-
jemska vnema pojemala, zato ni-
so več organizirali tovrstnih 
načinov prodaje, čeprav je bil do 
takrat to največji gorenjski sejem. 

V Mengšu želimo tradicijo 
Mihaelovega sejma oživiti in 
obnoviti. Pod pokroviteljstvom 
KS Mengeš in v organizaciji 

Gasilskega in Turističnega 
društva ter Mengeške godbe Vas 
vabimo k sodelovanju. Na sej-
mu, ki bo 2. in 3. oktobra letos, 
lahko predstavite svojo dejav-
nost oz. prodajate svoje izdelke. 
Želimo oživiti domačo obrt, za-
to ste še posebej dobrodošli 
obrtniki in podjetniki, ki se s 
tem že ukvarjate. 

Oba dneva bo tudi veliko pri-
ložnosti za reklamiranje Vaše po-
slovne ponudbe: razstava, proda-
ja, oglasi, obvestila, reklame ... 

Informacije in prijave v 
uradu KS Mengeš do 20. 
septembra 1993. 

Naslov: 
KS Mengeš, Zavrti 2 

'B' 061/737—081. 

V SADNEM VRTU je obi-
ranje sadja najlepše sadno opra-
vilo, vendar pa tudi zahtevno. 
Skrbni negi in vzgoji sadnega 
drevja naj sledi primerno 
skrbno obiranje. To naj bo opra-
vljeno tako, da bo ohranjena ka-
kovost pridelanega sadja, dreve-
sa in njene veje pa ostale ne-
poškodovane. Za obiranje sadja 
si pripravimo potrebne pripo-
močke: lestev, obiralec, košare 
in drugo, kar bo olajšalo dose-
ganje plodov, ne da bi pri tem 
poškodovali vejt- in rodni les. 

jabolka in hruške obiramo ta-
ko, da plod z rahlim prijemom 
nekoliko zavrtimo, s prstom pa 
pomagamo ločiti pecelj od veje. 
Občutek in skrbno obiranje 
ohranjata rodne veje in na njih 
obraščene rodne rozete ne-
poškodovane. Ob površnem 
obiranju, tresenju vej ali klaten-
ju po vejah s preklami se poško-
duje najobčutljivejši rodni les s 
cvetnim nastavkom za nasled-
njo leto, pa tudi kakovost in 
sposobnost tako obranega sadje 
za hrambo se bistveno zmanj-
šata. Poškodovana ali odlomlje-
na rodna rozeta je za nadaljnjo 
rast in rodovitnost drevesa mno-
go večja škoda, kot pa je korist 
od odtrganega plodu. 

V OKRASNEM VRTU vrt-
nicam, vzgojenim na koreninah 
raznih vrst divjih šipkov, v dru-
gem polletju, ko intenzivnost 
cvetenja nekoliko popusti, prič-
no rasti divjaki. Divjak je po-
ganjek iz korenin, in če pustimo 
nemoteno rast, postane njegova 
moč tolikšna, da v nekaj letih 
prevlada nad žlahtnim delom ra-
stline in cepljeno vrtnico uniči. 
Divjak prepoznamo po njegovi 
bujni rasti, saj raste iz korenin 
ali koreninskega vratu podlage, 
ki ima že sama po sebi lastnost 
močne rasti. Listi divjaka imajo 
namesto pet sedem lističev, div-
jaki tvorijo daljše medčlenke 
med listi, kot je to na žlahtnem 
delu rastline, spoznamo pa jih 
še po nagli rasti. Če dvomimo. 

ali gre za divjak ali ne, mu sle-
dimo do izvora rasti. Divji po-
ganjek je vse, kar raste iz kore-
nin ali iz dela debla in korenin-
skega vratu pod cepilnim me-
stom. 

Divjakov ne izrezujemo, tem-
več jih od korenike odtrgamo, s 
čimer povzročimo večjo rano in 
s tem zmanjšamo sposobnost 
ponovnega obraščanja. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
je zadnji čas za setev zimske so-
late. V kolobarju bo najbolje 
uspevala za nizkim fižolom, 
krompirjem ali grahom. Za se-
tev izberemo sorto nansen, ki 
razvije svetlozelene čvrste gla-
vice, ali zimsko rjavko z rjavka-
sto obarvanimi zunanjimi listi. 
Na voljo je sicer še več sort, 
vendar sta v naših vremenskih 
razmerah še najbolj odporni pri-
poročani sorti. Zimsko solato 
sejemo v medvrstno razdaljo 20 
cm in jo po kalitvi, ko razvije 
četrti list, v vrsti preredčimo na 
razdaljo 10 cm, spomladi po 
prezimitvi pa na končno razdal-
jo 20 cm. 

V preteklih zimah, ki so bile 
večinoma brez snežne odeje, so 
vrtni posevki slabo prezimili. 
Na posevku zimske solate mrzel 
veter in suha zima povzročata 
obilo škode: rastline pozebejo 
in z grede dobesedno izginejo. 
Predvidimo zavarovanje posev-
ka s smrekovim vejevjem ali 
mrežasto folijo — vrteksom. 
Takšna zastirka ali prekrivalo li-
stom zagotavlja popolno zrač-

nos t , hkrati pa rastline zavaruje 
pred ostrim in mrzlim vetrom. 

Po biokoledarju je pripo-
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
12. in 13. ter od 20. do 22. sep-
tembra, zaradi plodov od 13. do 
15. ter od 23. do 25. septembra, 
korenike od 17. do 19. septem-
bra ter cveta in zdravilna ze-
lišča 12. in 19. septembra. 

Miran Glušič, ing. agr. 
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INFO — glasbena navica 
Počasi se privajamo na šolo, prav tako pa tudi na INFO 
kotiček z novimi ploščami in glasbenimi zanimivostmi. 

* * * — odlična plošča 
* * — dobra plošča 

* — solidna plošča 

Pričnimo pri skupini NiR-
VANA, ki je posnela novo ma-
lo ploščo HEART SHAPED 
BOX. * * * 

Najbol jša nova skupina pre-
teklega leta po MTV—ju 
STONE TEMPLE PILOTS je 
po velikem uspehu debitan-
skega single PLUSH pripravi-
la novega WICKED GAR-
DEN. * 

DURAN DURAN so z albu-
ma WEDDING ALBUM izda-
li tretjo malo ploščo TOO 
MUCH INFORMATION, ki j e 
bol j udarna kot prvi dve. * * 

Tudi STING niza uspešnice 
z zadnjega albuma TEN SUM-
MERNESS TALES. Nova no-
si naslov SHAPE OF MY HE-
ART in je že četrta. ¥ * * 

Dobra stara zasedba 
EARTH, WIND & FIRE ima v 
ognju novo malo ploščo SUN-
DAY MORNING. * * 

S hiphop scene prihaja nova 
skupina ZHANE s komadom 
HEY MR. D.J. * * * 

Rapper GURU je s kompila-
cijskega albuma JAZZMA-
TAZZ izdal že drugo single 
ploščo TRUST ME. * * 

Skupino THE SHAMEN do-
dobra poznamo, njihov novi 
komad pa nosi naslov CO-
MING ON. * * * 

Iz tehno voda je najzanimi-
vejša plošča tedna MOVE fan-
ta s imenom MOBY. * * 

D.J. BOBO, ki je zaslovel s 
skladbo SOMEBODY DAN-
CE WITH ME, je v Luzernu 
posnel svoj live album in novo 

UB 40 

malo ploščo KEEP ON DAN-
CING. * * * 

Za tiste, ki ob četrtkih gle-
date Novopečenega princa iz 
Bel Aira, pa bo verjetno zani-
miva nova plošča rap dueta 
JAZZY JEFF in FRESH 
PRINC z naslovom BOOM! 
SHAKE THE ROOM. 

iki^fik 

Angleški rockerji JAMES, 
ki rahlo spominjajo na U2, so 
izdali skladbo SOMETIMES 
ter album LAID. * * * 

Druga mala plošča z UN-
PLUGGED albuma NEIL-a 
YOUNG-a nosi naslov LONG 
MAY YOU RUN. 

1. Mr. Vain — CULTURE 
BEAT 

2. LIving on my own — 
FREDDIE MERCURV 

3. Dreamiover — 
MARIAH CAREY 

4. Higher ground — 
U B 4 0 

5. Life — HADDAWAY 
6. The Key : The Secret 

— URBAN COCKNEV 
COLLECTIVE 

7. Faces — 2 UNLIMiTED 
8. What's up — 4 NON , 

BLONDES 

9. Pray — TAKE THAT 
10. The River of Dreams 

— BILLY JOEL 

Lestvico POPULARNIH 
10 RADIA PTUJ lahko po-
slu.šate vsak petek med 20. 
in 21. uro! 

David Breznik 

Minuli četrtek so na dvorišču minoritskega samostana (v samostanu še trenutno domu-
je mladinski oddelek ptujske knjižnice) pripravili svečan zaključek mednarodnega 
knjižnega kviza za mlade bralce, ki je potekal pod naslovom Knjige gradijo mostove. 

Izmed 260 pravilnih rešitev 
(rešitev se j e glasila RAZU-
MEVANJE IN SOŽITJE) so 
izžrebali 17 nagrajencev, ki so 
prejeli nagrade knjigarne Mla-
dinske knjige, Petlje, Cvetli-
čarne Roža, Trgovskega pod-
je t ja Metroin trgovine Tamara. 
Soorganizator prireditve je bi-
la Zveza prijateljev mladine. 

Nagrade so prejeli: Barbara 
Gašparič iz Nove vasi, Martin 

Korošec iz Hrastovca, Jernej 
Forbici iz Stmišča, Tanja Sa-
kelšek iz Ptuja, Lea Kitak iz 
Stoperc, Andreja Babusek iz 
Grajene, Špela Ilijavec iz Lo-
vrenca, Branko Vukajlovič iz 
Ptuja, Mitja Ogrinc iz Nove 
vasi, Lidija Bedenik s Kupčin-
jega Vrha, Barbara Korenjak 
iz Slatine, Tina Cvetko iz Ptu-
ja, Anita Arnejčič iz Cirkulan, 
Nina Goznik iz Ptuja, Matej 

Kampl z Grajenščaka, Dejan 
Kajsesberger iz Majšperka ih 
Neno Plan tak iz Ptuja. Na izlet 
v Ljubljano 17. septembra, ko 
bo Dan zlatih knjig, bo odpoto-
vala Živa Ketiš iz Ptuja, ki lah-
ko odputuje na bralni tabor v 
Nemčijo, če ji bo naklonjeno 
tudi republiško žrebanje med-
narodnega knjižnega kviza. 

Piko na i svečanega za-
ključka mednarodnega knjiž-
nega kviza na Ptuju j e postavil 
Vlado Kreslin. Na minoritsko 
dvorišče ni privabil samo mla-
dih bralcev, ampak tudi mno-
ge druge, ki že dolgo več ne 
obiskujejo mladinskega oddel-
ka knjižnice. Koncert njego-
vih najpopularnejših pesmi j e 
ne samo ogrel dlani, ampak 
tudi pregnal dež. 

Kratko, jedrnato in nadvse 
prijetno bi lahko rekli za pri-
reditev, ki je zagotovo pot, ka-
ko mladim približati knjigo. 
Še posebno pohvalo zaslužijo 
učenci osnovne šole Videm, ki 
so s svojo slavistko Tanjo Po-
točnik prišli na prireditev kar 
z avtobusom. NaV VIsdo Kreslin na dvorišču minoritskega samostana za mlade bralce 

ilifii 

Prejšnji četrtek so si naključni 
gledalci lahko ogledali predstavo 
na ulici. Maijan Gomboc, ki že 21 
let živi v Nemčiji, se je predstavil 
s svojim uličnim gledališčem. 

Marjan je poročen z Nemko 
Anette in imata pet otrok. Kot 
je, povedal je že od mladosti 
sanjal, da bi postal igralec. Mar-
jana Gomboca kličejo v tujini 
Mario Gomo, prav tako pa nje-
govo potujoče gledališče. V 
Miinchnu dela kot informatik, z 
igranjem pa se ukvarja v pro-
stem času. Pred štirinajstimi leti 
je končal večerno šolo za ama-
terske igralce. Na začetku je 
igral na ulici lutkovne predstave 
za otroke in v njej so sodelovali 
tudi njegovi otroci. Ker pa je 
nenehno potovanje iz kraja v 
kraj za otroke precej naporno, 
s e j e Marjan odločil za čisto po-
sebno zvrst. Na štirideset let 
starem kolesu ima lesen zaboj 
in sceno. Sedaj igra kabaret, 
njegovi glavni junaki pa ostaja-
jo še naprej lutke. Sam poskrbi 
za glasbo, luč in igranje. 

Za svoje igranje je prejel že 
več nagrad. "Igranje na ulici je 
v Nemčiji nekaj običajnega in 
veseli me, da so me tudi Ptiy-
čani tako dobro sprejeli. Se 
bom prišel. Ugotavljam, da se 
je doma veliko stvari obrnilo na 
bolje," je po končani predstavi 
dejal Marjan. 

Tokrat je Marjan prišel igrat 
svoji mami za rojstni dan, v 
Nemčiji pa ga velikokrat kot 

"darilo" povabijo na praznovan-
ja otrok in starejših. 

Tekst in fotografija: 
Marija Slodnjak 

Ko je Marjan Gomboc obkrožil mesto, mu je sledilo veliko radoved-
nežev. Nihče ni pričakoval, da bo igral kar na ulici. 
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Pri Pintarjevih se 
pripravljajo na zimo 

v največji avgustovski vročini so 
se pri Pintarjevih, znani ptujski 
obrtniški družini, ki se že več kot 
pet desetletij ukvarja s suho robo, 
pričeli pripravljati na zimo. Anton 
Pintar mlajši, ki nadaljuje tradicijo 
obrtne dejavnosti, je doslej "skuhal" 
že precej jesena, ki je najboljši za 
sani. S kuhanjem postane les 
prožnejši in se ga da oblikovati v ra-
zlične oblike. Za kuhanje lahko upo-
rabijo različne metode, odvisno pač 

od iznajdljivosti mojstra. "Naš" je 
izbral še uporabno peč za kopalnice. 

Pravočasne priprave na zimo so 
zagotovilo, da pri Pintarjevih to zi-
mo sani ne bo zmanjkalo, če bo le 
sneg. Svoje izdelke prodajajo v 
trgovini na Slomškovi, eni najsta-
rejših zasebnih trgovin v Ptuju — 

• imajo jo že čez 35 let. V zadnjem 
času so se usmerili v izdelavo in 
prodajo spominkov. Nekaj njihovih 
izdelkov se ponaša z zankom kako-
vosti domače obrti. M G 

Anton Pintar mlajši pri "kuhi" lesa za sani. Foto. JB 

Rekordni šampinjoni 
č e z poletje presušeno zemljo je 

minulo deževje dodobra namočilo, 
tako da so pričele obilno rasti tudi 
gobe. To se seveda kaže tudi na 
ptujski tržnici, kjer so jurčki na vol-
jo po 2.000 tolarjev za kilogram. 
Vsekakor se obeta bogata gobja leti-
na, kajti tudi letos je med gozdnimi 
sadeži vse več rekordnih primerkov. 
Kot tile šampinjoni, na primer, ki 
jih je našel Vlado Babusek iz Štu-
kov. 35 let že gobari, a na kaj take-
ga še nikoli ni naletel. Ko je v ne-

deljo, 12. septembra, zjutraj prišel 
na staro mesto, na travnik pri Velo-
vleku, so se mu zasvetile oči. Pred 
sabo je zagledal velike bele pokro-
ve, zato je najprej menil, da gre za 
divje gobe. Ko pa je utrgal prvo in 
pogledal pod klobuk, skoraj ni mo-
gel verjeti. Ker gobe dobro pozna, je 
vedel, da so to pravi šampinjoni. 
Največji je v premeru meril več kot 
27 cm in tehtal več kot 60 dkg, zato 
smo prepričani, da so vredni objave. 

— O M 

Foto: M. Ozmec 
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Kdor ni doživel, težko vopjame 
Kot vse kaže , kratkotrajno neurje , ki se j e pričelo nekaj po po ldnevu minuli petek, ni 
bi lo nedolžno . Na o b m o č j u ob Polskavi od Apač do Lancove vasi se je namreč veter 
vrt inči l in povzroči l precej škode . Odkr iva lo je strehe s tanovanjsk ih hiš in gospodar-
sk ih poslopij , lomilo drevesa in veje ter podiralo ograje . Uradnih podatkov o škodi še 
ni , vendar ta prav gotovo ni majhna . 

Najslabše se je neurje kon-
čalo za družino Avgusta Kau-
čeviča iz Apač 23 in pri Pali-
janovih v Trnovcu 16 A. Obo-
j im je odneslo ter popolnoma 
uničilo streho in zgornje nad-
stropje vse do druge plošče. 
Velikemu slovenskemu čebe-
larju Janezu Pislaku pa je v 
Trnovcu uničilo deset panjev 
mladic, ki jih je imel v svojem 
gozdu, kjer j e nevihta izruvala 
nekaj deset akacij in nekaj ve-
likih hrastov. 

Z več hiš in gospodarskih po-
slopij v Apačah — Na gmajni, v 
Trnovcu, Barislovcih in Lanco-
vi vasi je odnašalo kritino s 
streh in lomilo ter podiralo 
drevje. Veter je bil tako močan, 
da je na primer podrl tudi staro 
lipo ob osnovni šoli na Selih. 
Neurje je povzročilo nekaj ško-
de tudi na vojaškem strelišču v 
Apačah, saj je za nekaj metrov 
prestavilo bivalnik, kar tudi po 
svoje priča o moči vetra. 

Škode še niso ocenili, saj 
cenilce pr ičakujejo te dni, 
elektrikarji in poštarji pa so v 
ponedel jek večinoma že od-
pravili škodo na elektro- in te-
lefonskih drogovih. Glede na 
izkušnje minulih let in na dej-
stvo, da je neurje najhuje pri-
zadelo naselja ob Polskavi, 
najbrž lahko damo prav sta-
rejšim l judem iz teh krajev. 
Meni jo namreč, da j e tako 
močen veter predvsem posle-
dica poseka gozdnih zaves in 
grmovnatih mej, ki so j ih iz-
vedli ob melioraciji in regula-
ciji ob Polskavi. 

Besedilo in posnetki: 
Darja Lukman Žunec 

Pri Palijanovih je bila v petek okoli 13. ure doma samo gospodinja Da-
nica. Hči in sin sta bila v šoli, oče Ouro pa je skočil v trgovino v 
bližnje Apače. Danica pripoveduje, da je vse trajalo le nekaj minut: 
stemnilo se je in hrup je bil zelo močan, takoj nato pa se je veter umi-
ril in spet je posijalo sonce. Za njih ne bo miru, dokler znova ne pokri-
jejo hiše, ki so jo zgradili težko in z velikim odrekanjem. 

Palijanova hiša v Trnovcu 16 A je v pičlih petih minutah ostala brez 
strehe in prvega nadstropja. Veter je ves material zmetal ob ograjo 
bližnjih sosedov. Vso soboto so čistili od jutra do večera, sosedi in 
drugi krajani pa so jim takoj priskočili na pomoč. Najbolj so za pomoč 
hvaležni sosedama Ani in Marjeti Vindiš. 

Hudo je bilo tudi pri Antonu Kaučeviču v Apačah 23. Pri njih je odne-
slo streho in zgornji del visokopritlične hiše ter močno poškodovalo 
gospodarsko poslopje. Tudi tam se je vse končalo v 5 minutah, mate-
rial pa je raznosilo tudi do 50 metrov od hiše. 

V ponedeljek je Anton Kaučevič z domačimi pobiral krompir, sosedi in 
delavci Elektra pa so mu pomagali odpraviti škodo. 

Čebelarju Janezu Pislaku iz Apač je v gozdu, ki ga ima v Trnovcu, vi-
har povzročil precej škode. Izruval je veliko akacij in nekaj ogromnih 
hrastov, mu uničil deset panjev mladic in poškodoval čebelnjak. 

Kulturni 
krizemkražem 

PTUJ * V ponede-
ljek, 20. septembra, bo 
ob 16. in 19. uri v gle-
dališču pričetek Gleda-
liškega studia. Zveza 
kulturnih organizacij 
vabi k sodelovanju mla-
de od 14. leta dalje. 

PTUJ * V četrtek, 
13. septembra, bo ob 
18. uri v minoritskem 
samostanu otvoritev 
razstave LITTERA 
SCRIPTA MANET — 
Napisana črka ostane. 
Posvečena je 200-letni-
ci knjižničarstva in ti-
skarstva na Ptuju. 

SLOVENSKA BI-
STRICA * Do konca 
septembra bo v likov-
nem razstavnem salonu 
gradu na ogled likovna 
razstava slikarja Helmu-
ta Jeraka. 

ŠTATENBERG PRI 
MAKOLAH * Konec 
prihodnjega tedna — 
17., 18. in 19. septembra 
-f— bo tu jesenska likov-
na kolonija, ki se j e bo 
udeležilo okoli 25 li-
kovnikov iz raznih slo-
venskih krajev. 

ORMOŽ * 17. sep-
tembra ob 18. uri bo v 
prostorih ormoške ma-
tične knj ižn ice predsta-
vil svojo kn j igo Gori-
čanec argentinski Slo-
venec, sicer pa prleški 
rojak dr. Stanko Koci-
per. 

ŠTATENBERG * 
Do jutri bo v viteški 
dvorani štatenberškega 
dvorca na ogled likovna 
razstava Bernardine Paj. 

RODILE SO — ČESTITA-
MO: Zdenka Rantl, Borovci 9/a 
— dečka; Anica Strelec, Lo-
vrenc na Dravskem polju 83/a 
— Boštjana; Silva Toš, Levanjci 
14 — dečka; Anica Brumen, 
Ločki Vrh 30 — Matejo; Pavla 
Korez, Zlatoličje 9/a — Kleme-
na; Marta Prelog-Rožanc, Stoj-
nci 49 — deklico; Vesna Godec, 
Titova 15, Slov. Bistrica — To-
mija; Jožica Kos, Miklošičeva 
3, Ptuj — dečka; Mira Fajt, 
Prešernova 38, Ptuj — dečka; 
Cecilija Rojht, Rucmanci 24 — 
Saro; Bojana Javornik, Videž 4, 
SI. Bistrica — Mihaela. 

POROKE — PTUJ: Stani-
slav Glažar, Hajdoše 38/a, in 
Urška Pogelšak, Draženci 60/a; 
Danijel Budna in Jožica Do-
lenc, Ul. 25. maja 8, Ptuj; Vlado 
Selinšek in Brigita Bele, Saga-
dinova ul. 12, Ptuj. 

POROKE — ORMOŽ: 7. 
AVGUSTA: Andrej Vaupotič in 
Maja Botolin, Mihovci pri Veli-
ki Nedelji 10 a; Fredi Pušnik in 
Miroslava Vočanec, Lešniški 
Vrh 15, Ormož; 14. AVGUSTA: 
Branko Petek in Nives Rauter, 
Tomaž pri Ormožu 20; Božidar 
Knadrič in Pavla Kovačec, Ko-
lodvorska 2, Ormož; 21. AV-
GUSTA: Vitko Filipič in Stanka 
Kralj, Lahonci 4, Tomaž pri Or-
možu; Miran Ivančič in Lidija 
Lorenc, Ormož, Ptujska 2; Ro-
bert Jurkovič, Središče ob Dravi, 

Slovenska 60, in Mihaela Kav-
čič, Pušenci 25, Ormož; 28. AV-
GUSTA: Mirko Šerod, Sodinci 
91, Vehka Nedelja, in Hinka Mo-
ravec, Drakšl 11, Velika Nedelja; 
Stanko Hanželič Cvetkovci 56, 
Podgorci, in Danica Senica Cvet-
kovci 2, Podgorci; Anton Zadra-
Vec in Tanja Ratek, Šalovci 11, 
Središče ob Dravi; H. SEP-
TEMBRA: Mirko Kosi, Hujbar 
1, Ivanjkovci, in Milica Bogša, 
Litmerk 15a, Ormož; Drago Luk-
man, Lačaves 10, Kog, in Ksenija 
Novak, Središče ob Dravi, Slo-
venska cesta 75. 

UMRLI SO: Rozika Vuk, 
Stogovci 52, it̂  1913 — t 4. 
septembra 1993; Janez Began, 
Potrčeva c. 29, Ptuj, 1932 — 
t 6. septembra 1993; Ivana Ol-
strak. Paradiž 72, r̂J 1899 — t 
6. septembra 1993; Marija Pla-
huta, Rimska pl. 2, Ptuj, r̂c 1913 
— t 7. septembra 1993; Janez 
Špoljar, Sp. Hajdina 22/c, 
1933 — t 8. septembra 1993; 
Pavlina Tominc, Volkmerjeva c. 
10, Ptuj, i}̂  1920 — t 7. sep-
tembra 1993; Marija Kelc, Po-
horje 19, 1905 — t 7. sep-
tembra 1993; Marjeta Zavec, 
Volkmerjeva c. 10, Ptuj, 1911 
— t 9. septembra 1993; Ludvik 
Zorjan, Pušenci 2, • 1946 — t 
8. septembra 1993; Peter Me-
jovšek. Tržeč 31/a, r̂̂  1923 — t 
8. septembra 1993; Stanislava 
Krajnc, Podlože 71, 1956 — t 

8. septembra 1993; Antonija 
Kojc, Slovenska c. 20, Središče 
ob Dravi, * 1902 — t 9. sep-
tembra 1993; Marija Ivanuša, 
Obrež 63, * 1907 — t 8. sep-
tembra 1993; Stanislav Gran-
došek, Placar 61, H< 1930 — umrl 
10. septembra 1993; Anton Go-
lob, Podvinci 33, ^ 1907 — t 
12. septembra 1993; Anton Pe-
tek, Podgorci 27, ^ 1912 — t 
11. septembra 1993; Anton 
Osterc, Gradiščak 3, 1911 — t 
11. septembra 1993. 

iVIOPEDIST HUPO RANJEiy 
Prejšnji petek ob 18.25 se je 

I6-letni T. M. iz Zgornjih 
Poljčan peljal s kolesom z mo-
torjem po Rogaški cesti v 
Poljčanah. Ob zavijanju v levo 
ni z roko nakazal smeri niti se 
ni prepričal, ali lahko to varno 
stori. Prav tedaj je namreč za 
njim pripeljal osebni avto, ki ga 
je vozil Alojz Orešič iz Gre-
gorčičeve 10 v Poljčanah. Kljub 
zaviranju je Orešičev avto trčil 
v mopedista, da je padel po ce-
stišču in se hudo ranil. 

AVTO SE PREVRNIL 
l\IA STREHO 

Po magistralni cesti od Pra-
gerskega proti Šikolam se je v 
petek, 3. septembra, ob 20.30 
peljal z osebnim avtomobilom 
Davorin Predovnik iz Kajuhove 
11 v Kidričevem. Pri Šikolah je 
pred ostrim ovinkom zapeljal 
desno s cestišča in trčil v tablo 
za usmerjanje. Avto se je pre-
vrnil na streho, voznik pa se je 
pri tem hudo ranil. 

AVTOMORILA ČELNO TRČILA 
v torek, 7. septembra, ob 

10.30 je po lokalni cesti skozi 
naselje Draženci vozila osebni 
avto Branka Furman iz Ptuja. V 
levem ovinku je zapeljala na na-
sprotni vozni pas, po katerem je 
tedaj vozila osebni avto Marjet-
ka Vidovič iz Dražencev. Avto-
mobila sta čelno trčila in obe 
voznici sta se hudo ranili. Tudi 
škoda na vozilih je precejšnja, 
ocenili so jo na nekaj čez 
400.000 tolarjev. 

Z AVTOM V DROG 
TELEFONSKE NAPELJAVE 

Po regionalni cesti od Lenarta 
proti Ptuju je v nedeljo, 12. sep-
tembra, ob 18.20 vozil osebni av-
to Drago Štraus iz Črmljenšaka, 
KS Voličina. Na mokri cesti v 
Trnovski vasi je avto v ovinku 
začelo zanašati, zapeljal je s ce-
stišča in trčil v drog telefonske 
napeljave. Ob trčenju se je avto 
odbil v steber vinske trte in ob-
stal v obcestnem jarku. V nezgo-
di se je Drago Štraus hudo ranil. 

PLINSKA JEKLENKA 
EKSPLODIRALA V AVTU 

Skozi naselje Kidričevo je v 
torek, 7. septembra, vozila 
osebni avto Blanka R. iz Ptuja. 
V fičku je imela plinsko jeklen-
ko, iz katere je uhajal plin. Za-
radi tega je prišlo do silovite 
eksplozije, v kateri je voznico 
in njeno 6-letno sopotnico vrglo 
iz avtomobila, ta pa je po 40 
metrih treščil v drevo in v celoti 
zgorel. Voznica in njena mala 

sopotnica sta bili v nezgodi hu-
do poškodovani, predvsem zara-
di opeklin. 

AVTO ZGOREL 
v torek, 7. septembra, popol-

dne je vozil golf po lokalni cesti 
od Zgornje Sčavnice proti Kri-
vemu Vrhu 23-letni Drago H. 
Med vožnjo je v avtomobilu na-
stal požar. Voznik jo je odnesel 
brez poškodb, avto pa je v celo-
ti zgorel. 

POŽARZARADI STRELE 
Med lokalnim neurjem v petek, 

10. septembra, popoldne je udari-
la strela v stanovanjsko hišo Mar-
tina Š. v Jurovcih, KS Videm pri 
Ptuju. Zgorelo je ostrešje stano-
vanjske hiše, ogenj pa se je 
razširil še na gospodarsko po-
slopje, ki je bilo leseno, zato je 
pogorelo do tal. Ocenjujejo, d a j e 
škode za okoli 4 milijone tolar-
jev. 

VLOlVlILEC ODŠEL 
S POLNIiVII ŽEPI 

V torek, 7. septembra, popol-
dne je neznanec vlomil v stano-
vanjsko hišo Edvarda F. v Nad-
bišcu, KS Voličina. Najbrž je 
bil dobro seznanjen z razmera-
mi v hiši, saj je našel, kar je 
iskal. Žepe s i j e napolnil z devi-
zami in tolarji in lastnika oško-
doval za 1,300.000 tolarjev. 

ODKRILI SKUPINO 
AVTOiVlODILSKIH TATOV 

Minuli teden so kriminalisti 
in policisti UNZ Maribor priprli 
tri mlajše moške: 23-letnega 
Mateja V. in 18-letnega Nika 
K., oba iz Slovenske Bistrice, 
ter 25-letnega Izidorja R. iz 
Poljčan. Utemeljeno sumijo, da 
je omenjena trojka kradla avto-
mobile in ponarejala dokumen-
te, na podlagi katerih bi potem 
avtomobile lahko prodali na-
prej. Klopčič se je začel razple-
tati, ko je policija zvedela, da je 
v garaži Mateja V. golf, kakršen 
je bil ukraden v občini Šentjur 
pri Celju. Policisti so golf v ga-
raži res našli; imel je dvignjen 
pokrov motorja, nanj je bila pri-
trjena registrska tablica z mari-
borsko oznako, zraven pa so bi-
le tudi stare tablice. Poleg tega 
so bile nekatere razpoznavne 
številke potolčene do nespoz-
navnosti, nekatere pa vtisnjene 
na novo. Ta in nekatera druga 
dejstva ter materialni dokazi so 
bili dovoljšnji razlog za odvzem 
prostosti omenjeni trojki in pri-
vedbo pred preiskovalnega sod-
nika, ki bo zadevo podrobneje 
raziskal, sledila bo kazenska 
ovadba javnemu tožilstvu, o 
kazni pa bo odločilo sodišče. 

F. E 


